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میرزا علی آیت اللهی
ما یزدی ها به وشگون می گوییم پیک و البته با توجه به لغت 
خارجی پیک را می توانید به عنوان برداشت انسان ها از روی 

زمین تلقی کنید. 
قرنطینه برای این اســت که کرونا درحد نیشــگون اثر کند 
ومنتشر نشود و کارش به برداشت انسانها و فوت فوج انسان 
ها منجر نشــود. در این شرایط قرنطینه باید در اولین مرحله 
مشــاهده و با شــدت و جدی انجام شود یعنی شهر قرمز با 
شدید ترین مراقبت محصور شــود و رفت و آمد ها به سایر 

شهرها ممنوع شود.
این که پس از انتشار بیماری شما حرکت از یک شهر نارنجی 
به شهر نارنجی دیگر را مستلزم مجوز و جریمه بدانید به یک 
شوخی شبیه است. چون دو شهر مشابه هستند. این که رفت 
و آمد شبانه از ساعت ۲۲ منع شود یک طنز است چون مردمی 
که اهل رفت و آمد باشــند عصر و مغــرب وروز جمعه و....

کارشان را انجام می دهند.
این که رفت و آمد بین شــهری با خودروی سواری )اعضای 
خانواده هر روز با هم هستند(  ممنوع است ولی  سفر با وسائل 
نقلیه عمومی بین شــهر ها آزاد است و مسافرین در معرض 
همراهی با انواع افراد غریبه و امکان انتقال انواع ویروس ها 
در اتوبوس و قطار و هواپیما و خودروی سواری مسافری قرار 

میگیرند قابل قبول نیست. 
این که ســفر به عراق و حضور درآئین های مذهبی و اخیرا 
نماز جمعه آزاد اســت ولی رفتن مردمی که درشمال صاحب 
مکان شخصی هستند به خانه دومشان مستلزم مجوز و احیانا 
جریمه و گاهی مواجهه راه بندان های مشــکوک است قابل 
توجیه نیست. گاهی مردم کوچه و بازار می گویند این ها بهانه 
ای برای جریمه و پوشش کسری خزانه دولت است والبته دور 

از ذهن هم نیست.
به شکر خدا اخیرا گرفتن مجوز تردد بعضی از شهر ها اینترنتی 
شده است و ایجاد مشــکل از سوی بعضی از فرمانداری ها 
مرتفع شــده. قبل از اینترنتی شدن مجوزها فردی که عضو 
هیئت مدیره شــرکتی بود برای رفتن به ماموریت تقاضای 
مجوز کرده بود.فرمانداری علاوه بر درخواست مدارک مختلف 
گفته بودند که الزاما باید عضو هیئت مدیره شــخصا مراجعه 
ودرصف بایستد و خودرو هم که به اسم همسرش بود غیرقابل 

قبول است و الزاما خودرو باید به نام خودش باشد.
این مقررات باعث هزینه های غیررســمی یا جریمه رسمی 
یا معطل ماندن کارها می شــود. به نظر می رسد دولت لازم 
است سریعا شجاعانه روش های موجود را منتفی و رویه های 
منطقی را جایگزین کند. انشا الله ممر های درآمدی منطقی 

تری برای خزانه پیدا خواهدشد.

پیک ششم کرونا یا پاک شدن شهرها؟

چشم انداز آینده با توانایی 
ایرانیان خارج از کشور 

پرفروغ تر می شود

محاکمه مسببین کرسنت 
می تواند در روند پرونده تأثیر 

مثبت داشته باشد

  واکسیناسیون عمومی کرونا
 در ایران باعث شگفتی 

اندیشمندان شد

 بخش خصوصی 
برای تحقق وعده اشتغال 

رئیسی به میدان آمد

تسهیلات ساخت مسکن 
روستایی 200 میلیون تومان 

می شود
معــاون وزیر امور خارجه گفت: با اســتفاده از 
توانایی ها، اســتعداد و تخصص ایرانیان خارج 
از کشور می  توان چشــم انداز آینده را روشن 

و پرفروغ تر دید.

نایب رئیس سابق کمیســیون انرژی مجلس 
گفت: سالها تذکر دادیم و توجهی نشد ولی باز 
هم میگویم، با مذاکره با طرف اماراتی و محاکمه 

مسببین کرسنت می توان روند ...

 وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی 
بــا تاکید بــر اینکــه واکسیناســیون عمومی 
 علیــه کرونــا در کشــور باعث شــگفتی همه

ندیشمندان شد...

وزیر کار از تصویب هدف گذاری ایجاد یک میلیون 
و ۸۵۰ هزار فرصت شغلی تا پایان سال ۱۴۰۱ خبر 
داده و مــی گوید این میزان اشــتغال با همکاری 

بخش خصوصی و...

رییس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی کشور 
گفت: قرار اســت در نشســت جدید شورای 
عالی مســکن به ریاســت رییس  جمهوری 

مصوباتی نهایی و ابلاغ شود که...

مشکلات با شعار حل نمی شود، سفرهای استانی باید نتیجه محور باشد
 هشدار در خصوص هماهنگی درون دولت و زمان بندی تحقق وعده ها

 رییس مرکز ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی هشدار داد:

پیک ششم نزدیک و خطرناک است؛ مدارس را باز نکنید!

در حالــی که بیش از ســه مــاه از ارائه لایحه 
دائمی شدن متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
به مجلس شورای می گذرد اما هنوز مجلس به 

بررسی آن ورود نکرده است .
ششــم مرداد ماه ســال جاری ایــن لایحه به 
مجلس ارائه شــده اســت اما هنوز این مهم در 
مجلس مورد بررســی قرار نگرفته اســت . در 
تازه تریــن اظهار نظر رییس کمیســیون برنامه 
و بودجــه تاکید کرده که اجــرای این برنامه با 
هدف ایجــاد عدالت در پرداخت هــا در برنامه 

هفتم توسعه محقق خواهد شد . 
 ایــن نکته در حالی اعلام می شــود که هنوز 

خبر مشخصی درباره تدوین برنامه هفتم توسعه 
منتشر نشده است. برنامه ششم توسعه در سال 

۱۴۰۰ به پایان خواهد رسید.
پیــش از ایــن انتقاداتی نســبت بــه اقدامات 
صــورت گرفتــه در خصوص افزایــش حقوق 
بازنشســتگان صــورت گرفته و حتی مســعود 
میرکاظمــی نیز عملکرد دولت پیشــین در این 
خصوص را مــورد نقدی جدی قــرار داد. وی 
تاکید کرده بود: بعضــی از اتفاقات در روزهای 
آخر دولت قبلی اتفاق افتــاده که خیلی اخلاق 
 مدارانــه نبــوده و امــروز مــا را در تنگنا قرار

 داده است.

سه ماه از ارائه لایحه دائمی شدن متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان به مجلس گذشت

اجرای همسان سازی  حقوق بازنشستگان
به برنامه هفتم موکول شد
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اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

ابوترابی فرد در نماز جمعه تهران:

رئیس جمهور:

شایسته سالاری در انتصابات موجب ایجاد تحول در تمامی عرصه ها می شود

باید اقداماتی عاجل برای حل مشکلات مردم اندیکا انجام شود

امام جمعه موقت تهران گفت: اگر اصل شایسته سالاری مورد 
توجه قرار گیرد، با تحول و انقلابی عظیم در تمامی عرصه های 

اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی روبه رو خواهیم بود.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام سیدمحمدحســن 
ابوترابی فرد خطیب نماز جمعه این هفته تهران در خطبه های 
نماز جمعه که در دانشگاه تهران و پس از بیست ماه وقفه به 
علت شیوع کرونا برای دومین هفته متوالی برگزار شد، اظهار 
کرد: شایسته است به نوبه خود از همه شما بزرگواران و نهاد 
نماز جمعه تشکر داشته باشم و توصیه کنم برای حفظ سلامت 
عمومی که رمز پویایی و نشــاط جامعه است، شیوه نامه ها را 
بیش از گذشــته رعایت کنید و فاصله اجتماعی و استفاده از 
ماســک در مجامع عمومی را در دســتور کار قرار دهید.امام 
جمعــه موقت تهران ادامه داد: ابتدای عرایض خود را به نامه 
الهام بخش و امیدآفرین و دولت ســاز امیرالمومنین به مالک 
اشتر قرار می دهم. به ویژه با توصیه ای که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در آغاز دولت سیزدهم داشتند و حاکمان و حکمرانان 
را بر فهم این نامه و رعایت فرامین و دســتورات آن حضرت 
توصیه خاص نمودنــد.وی گفت: وجود مبارک امیرالمومنین 
علی علیه السلام در دوران و شرایط خاصی، اقدام به انتصاب 
مالک اشتر به عنوان استاندار مصر نمودند؛ شرایطی که معاویه 
در برابر حکومت علی بن ابی طالب ایجاد کرده بود و گروه هایی 
را سازمان دهی می کرد و به نقاط مختلف جهان برای قتل و 
غارت و خلق ناامنی گسیل می داشت. دقیقاً همان حرکتی که 

از سوی دستگاه استکبار شاهد هستید.
حجت الاسلام ابوترابی فرد خاطرنشان کرد: داعش نمونه ای از 
آن است. یک گروه تروریستی را تجهیز، حمایت و پشتیبانی 
می کنند، برای خلق ناامنــی برای حکومت هایی که در برابر 
آنها می ایســتند و منافع نامشروع آنها را تأمین نمی کنند. اگر 
بتوانند عنصری مانند صدام را برای رویارویی با یک ملت مورد 
حمایت قرار می دهند.امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: این 
ادبیات مســلط در دنیای ستم و ظلم در تاریخ سیاسی جهان 
است. امیرالمومنین در این مقطع مالک اشتر را برای مدیریت و 
هدایت کشور مصر انتخاب می کنند؛ با همه احترام، شخصیت 
و منزلتی که برای محمدبن ابی بکر استاندار وقت مصر قائل 

هســتند. حضرت به او می فرمایند شرایط امروز مصر ایجاب 
می کند مالک در این منصب حضور پیدا کند.

وی بیان کرد: ملاک این انتصاب شایسته سالاری در اندیشه 
دینی و نظام شایسته سالاری دینی و درس عملی برای همه ما 
است. اگر چهره ای شایسته و دارای همه صلاحیت ها است، اما 
در آن مسئولیت، دیگری شایسته تر است نباید اغماض کنیم. 
اگر این اصل مورد توجه و اهتمام قرار گیرد، با تحول و انقلابی 
عظیم در تمامی عرصه های اجتماعی، سیاســی، اقتصادی و 
فرهنگی روبه رو خواهیم بود.ابوترابی فرد با اشــاره به کلام 
امیرالمؤمنین در وصف مالک اشتر، افزود: ایشان می فرمایند 
من مالک اشتر را انتخاب کردم، سخن او را به گوش سپارید 
و از او حمایت کنید. یعنی اگر پیکان دولت و ملت نباشــد و 
این رابطه مســتحکم وجود نداشته باشد، مالک اشتر فرمانده 
موفقی نخواهد بود. او را چون زره و سپر نگهبان برای خویش 
قرار دهید. مالک یک شخصیتی است که می تواند برای شما 
امنیت آور، اقتدارآفرین و تضمین کننده سلامت باشد و در کنار 

او می توانید به آرامش و اقتدار دست پیدا کنید.
وی با اشاره به دلیل توصیه امیرالمؤمنین به حمایت از مالک، 
بیان کرد: مدیران باید از بالاترین ســطح عزم، اراده و انگیزه 
برخوردار باشند و مردم در آنها سستی مشاهده نکنند. یکی از 
دلایل آسیب امروز جامعه گاهی فقدان این اصل، شاخصه و 
شخصیت است و پیام آن برای ما این است که افراد را اینگونه 
انتخاب کنیم. خطیب نماز جمعه این هفته تهران اضافه کرد: 
شما در مالک سستی مشاهده نمی کنید و آنجا که جای تصمیم 
عاجل و سریع است، تصمیم عاجل می گیرد و جایی که نیاز به 
درنگ دارد با درنگ تصمیم می گیرد. مدیران، مسئولان و آحاد 
جامعه باید در این مسیر گام ها را استوار برداریم. ابوترابی فرد 
تأکید کرد: اصل نظام ســازی و دولت سازی در اندیشه دینی 
نکته دیگر این انتصاب است. صدها سند در قرآن کریم، سیره 
پیامبر اکرم، امیرالمؤمنین و اولیای دین حکایت از این واقعیت 
دارد که انبیای الهی در مســیر دولت ســازی و تشکیل نظام 
سیاسی قدم برداشــتند. وی افزود: انبیای الهی برای ساختن 
انسانی که قیام او به عدل است و جامعه ای که در فرهنگ آن 
انسان های عادل تربیت می شوند و برای فراهم کردن زمینه 

هدایت ابدی اقدام به تشکیل نظام های سیاسی کردند. بدون 
یک نظام سیاسی عقلانی، امکان تحقق اهداف انبیای الهی 
وجود ندارد.ابوترابی فرد ادامه داد: اگر شــما راه را برای رهبر 
انقلاب و مقام معظم رهبری باز و اساس بنیان اسلام را فراهم 
کردید، اما اگر از او فاصله گرفتید، جامعه بدون حاکم نمی ماند. 
عناصر پلید و مــزدوران و حکومت پهلوی زمام در دســت 
می گیرند. مردم، اگر شــما مدیران صالح را انتخاب نکردید، 
دیگران انتخاب می کنند و سرنوشــت شما را رقم می زنند و 
تمام استقلال، فرهنگ، آداب و رسوم و تمام حوزه های زندگی 
شما را به نفع منافع نامشروع خود مصادره می کنند. ابوترابی فرد 
تأکید کرد: باید در مســیر نظام سیاسی اسلامی، ساختن قدم 
برداشت. ایشان با انتصاب مالک شاخص ها را تعیین می کنند.  
اولین شاخص انتخاب مدیران اصلح است. مالک اشترها باید 
در چارچوب قانــون، قاعده و اصول و مبانی اســلامی قدم 
بردارند. امیرالمؤمنین دقیقا این چارچوب را برای مالک تبیین 
می فرمایند.امام جمعه موقت تهران ادامه داد: مالک من برای 
کدام هدف تو را به مصر گســیل ساختم؟ تو چگونه باید قدم 
برداری تا اهداف تعیین شده تحقق پیدا کند؟ اصول و روش، 

سیاست ها و ... همگی تعریف شده است.
حجت الاسلام ابوترابی فرد در خطبه های دوم نماز جمعه بیان 
کرد: لازم می دانــم در آغاز این خطبه حضور دانش آموزان و 
نوجوانان عزیــز، امیدهای امروز و فردای انقلاب اســلامی 
و حضور تشــکل های دانش آموزی خیر مقدم عرض کنم و 
توصیه مقام معظم رهبــری پیرامون تحصیل علم، تذهیب 

نفس و تربیت جســم و ورزش را بــه آنها یادآوری کنم. وی 
عنوان کرد: هر زمان توانســتید برای تحصیل علم و تذهیب 
نفس و تعهد به علم و دانش قدم بردارید. جایی که علم مسیر 
را مشــخص نمی کند و راه را نمی یابید، توقف کنید. در این 
دوران تعطیلــی فیزیکی مدارس، از همــت مدیران محترم، 
آمــوزگاران و کادر آموزش و پــرورش و همت مادران که در 
این مقطع هم همســر و هم مادر و معلم شایســته و دلسوز 
بودند، تشــکر می کنم.امام جمعه موقت تهران افزود: در این 
دوران ســخت، هر چند دانش آمــوزان از حضور فیزیکی در 
آموزش و پرورش محروم بودند، اما فضای مجازی و آموزش 
الکترونیک و تلاش پــدران و همراهی مادران آنها را در این 
مسیر کمک کرد، اما به حوزه تربیت بدنی توجه نشد. توصیه 
من به آموزش و پرورش در سال جدید این است که علاوه بر 
جبران کاستی های آموزشی بحث ورزش، سلامت جسمی و 

شادابی دانش آموزان را در دستور کار قرار دهند. 
ابوترابی فرد تصریح کرد: امیدوار هستم آموزش و پرورش در 
این دولت، وزیر محترم و کارکنان با برنامه دقیق و قابل دفاع، 

راه را برای تحول در این حوزه مهم هموار نمایند. 
وی خاطرنشــان کرد: نکته ای که در این خطبه لازم است به 
آن اشــاره کنم، اصل ۴۴ قانون اساسی است. می خواهم به 
مسئولین دولتی، مجلس و قوه قضائیه توصیه کنم که اسناد 
بالادســتی را با دقت بررســی کنند. کم نیستند مدیرانی که 
از اســناد بالادستی نظام بی اطلاع هستند. امام جمعه موقت 
تهران گفت: قانون اساســی امروز در اداره کشور نقش نامه 
امیرالمؤمنین به مالک اشتر را دارد. همانطور که مالک موظف 
به خواندن، رعایت و فهم همه ســطرهای نامه است مدیران 
هم موظف هستند به این سند مهم که نقشه حکمرانی نظام 
اسلامی است، اشراف علمی داشته و بندهای آن را مورد توجه 
قرار دهند. فصل چهارم قانون اساسی مربوط به نظام اقتصادی 

است.
ابوترابی فرد با اشــاره به اصل ۴۳ قانون اساسی گفت: برای 
ریشــه کن کردن فقر و محرومیت و برآوردن نیازهای انسان 
باید به قانون اساســی رجوع کرد که الهام گرفته از سیره انبیا 
و اولیا است. یکی از اهداف حکمرانی در اندیشه دینی تحقق 

این اصل اســت. برآوردن نیازهای انسان در جریان رشد، با 
حفظ آزادی او که همان آزادی در حکومت علی بن ابی طالب 
و حکومت انبیاء الهی، است. وی اضافه کرد: تأمین نیازهای 
اساسی، مسکن، خوراک، پوشاک، بهداشت، درمان و آموزش 
و پرورش و امکانات لازم برای تشــکیل خانواده برای همه، 
اصولی هستند که باید به عنوان تابلو مقابل دیدگان مدیران 
کشــور قرار گیرند و ما باید برای رسیدن به این هدف تلاش 
کنیم. امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه در نظام اسلامی 
بیکاری معنا ندارد، گفت: تأمین شرایط و امکانات کار باید برای 
همه فراهم باشد. در نظام اسلامی بیکاری معنا ندارد. پاسخ به 
همه نیازها باید در نظام کشــور برقرار شود و اشتغال مناسب 
برای همه باید تحقق یابد.ابوترابی فرد، تصریح کرد: در نظام 
بانکی و اقتصادی کشور جای وام بدون بهره خالی است. وام 
بدون بهره یا هر وام مشروع دیگر که شکاف های اجتماعی را 
تعمیق نکند و دولت را به صورت کارفرمای بزرگ مطلق در 
نیاورد ضروری اســت.وی افزود: ما خلاف قانون اساسی قدم 
برداشتیم و امروز دولت به کارفرمای بزرگ تبدیل شده و تمام 
بودجه کشــور برای پاسخ به این دولت بزرگ تخصیص داده 
می شــود. امروز در آســتانه تدوین بودجه در دولت و مجلس 
قرار داریم. خوشبختانه رئیس جمهور دستورالعمل جامعی در 
این زمینه ابلاغ فرمودند. امام جمعه موقت تهران تأکید کرد: 
از مجلس شورای اسلامی انتظار دارم برای کاهش حداکثری 
هزینه های جاری اداره کشــور دولت را همراهی کنند. مردم 
بگویند آیا می شــود دولت را ارزان تر اداره کنند؟ اگر می شود، 
این مردم به آنها اجازه نمی دهند کشــور را گران اداره کنند. 
ابوترابی فرد در پایــان اضافه کرد: این مهم، امروز به یکی از 
مهمترین دغدغه های رئیس جمهور و سازمان برنامه و بودجه 
تبدیل شده اســت. دولتمردان باید در سطوح میانی و خرد و 
نماینــدگان مردم در خانه ملت کمک کنند تا در این مســیر 
قدمی شایسته برداریم. پروردگارا ما را در راهی که مورد رضای 
توست هدایت فرما. ای خدای بزرگ تصمیمات اتخاذه جامعه 
به ویژه دولتمردان و قوای ســه گانه را از بالاترین پشــتوانه 
عقلانی، علمی و معرفتی برخوردار کن و بر اقتدار ملت بزرگ 

ایران و ملت عظیم القدر اسلام بیافزای.

رئیس جمهور در بازدید از منطقه زلزله زده اندیکا، گفت: با 
توجه زودرس بودن ســرما در مناطق زلزله زده اندیکا باید 
اقداماتی عاجل برای حل مشــکلات در این منطقه انجام 

شود.
به گزارش ایسنا، آیت الله رئیسی امروز )هفتم آبان ماه( در 
حاشــیه بازدید از مناطق زلزله اندیکا در جمع خبرنگاران، 
اظهار کرد: اقداماتی در مناطق زلزله زده اندیکا انجام شده 
اســت که جا دارد از سپاه، بسیج سازندگی، بنیاد مسکن، 

هلال احمر، فرمانداری و استانداری صمیمانه تشکر کنم.
وی افزود: مردم اندیکا مردمی بسیار قدرشناس و بزرگوار 
هستند. ما عشایر را می شناسیم و امام و رهبری نیز عشایر 

را می شناختند و می  شناسند.
رئیس جمهور گفت: عشــایر ذخایــر و گنجینه ای برای 
انقلاب و نظام هستند و نباید آسیب ببینند. عشایر مردمی 
پرتلاش، صبور، مقاوم و تولید کننده هســتند و همیشه 

همراه انقلاب و نظام بوده اند.

وی ادامه داد: اکنون عشایر در منطقه اندیکا با مشکلاتی 
مواجه شده اند و دولت تمام تلاش خود را انجام خواهد داد 

تا مشکلات مردم در این مناطق کاهش یابد.
رئیسی افزود: وعده هایی از طرف بنیاد مستضعفان و ستاد 
اجرایی امام داده شــده است و مشغول انجام اقداماتی در 
مناطق زلزله زده اندیکا هستند. همچنین بنیاد مسکن نیز 
در حال انجام فعالیت هایی در بحث بازسازی مناطق است.

وی با بیان این که در مناطق زلزله زده اندیکا همه پای کار 

هستند، گفت: سپاه و بسیج نیز با روحیه بسیجی همراه با 
مردم در حال انجام اقداماتی در مناطق زلزله زده هستند.

رئیس جمهور ادامه داد: با توجه زودرس بودن ســرما در 
مناطــق زلزله زده اندیکا بایــد اقداماتی عاجل برای حل 

مشکلات در این منطقه انجام شود.
وی افزود: براســاس گزارش های دریافت شده و قول ها، 
امیدواریم تا قبل از آغاز فصل ســرما مردم اندیکا بتوانند 
ســامان جدی پیدا کنند. رئیس جمهور همچنین در جمع 

مردم زلزله زده بخش »چلو« حضــور یافت و در فضایی 
صمیمی پای ســخنان و درد دل های این مردم نشست و 
از نزدیک در جریان خســارات وارده به آنان و نیازهایشان 
قــرار گرفت.مردم این منطقه نیز با قدردانی و تشــکر از 
حضور رئیس جمهور در مناطق زلزله زده از رئیس جمهور 
درخواست کردند با توجه به در پیش بودن فصل زمستان، 
به وضعیت آنها رســیدگی فوری شود  و امکانات بیشتری 

برای منطقه فراهم شود. 

ایران تنها حامی مردم 
یمن در برابر تجاوز و 

ستمگری است
سفیر جمهوری یمن در تهران، پنج شنبه در سفری 
یــک روزه به شــهر مقدس قم، بــا برخی علما و 

مراجع تقلید دیدار و گفت وگو کرد.
بــه گزارش ایســنا، ابراهیم الدیلمــی در ملاقات 
با آیت الله حســین نــوری همدانی، ضمــن ابراز 
خرسندی از این دیدار، ضرورت بقاء امت اسلامی 
را اتحاد و همبســتگی و جهاد در مقابل اســتکبار 
عنــوان نموده و مردم یمــن و پیروزیهای آنها به 
رهبری ســید عبدالملک الحوثــی را نمونه بارز از 
این مقاومت عنوان و ســکوت مسلمانان و جامعه 
جهانــی در برابر جنایت های صورت گرفته در یمن 

را تقبیح کردند.
بر اســاس گزارش العالم، آیت الله عبدالله جوادی 
آملی نیز ضمن برشــمردن ضرورت جهاد در برابر 
بدخواهان ودشمنان امت اسلامی، لزوم همراهی و 
یاری به مردم یمن را در این عرصه گوشزد کردند.

در دیــدار بــا آیــت الله علیرضا اعرافــی، رئیس 
حوزه های علمیه کشــور، وی ضمن برشــمردن 
ظرفیت های موجــود در حوزه های علمیه، آمادگی 
حــوزه را برای همکاری و تبــادل علمی با مراکز 
دینــی در یمن و اســتفاده از ظرفیت حوزه علمیه 
برای گسترش روابط بین دو کشور گوشزد نمودند.

ابراهیم الدلیمی، سفیر یمن هم ضمن ابلاغ سلام 
ســید عبدالملک بدرالدین الحوثی به آیات عظام 
و ابــراز خرســندی از این ملاقات ها، به تشــریح 
وضعیت یمن و همراهی مردم مقاوم این کشــور 
با محــور مقاومت به رغم محاصره هفت ســاله و 

مشکلات موجود اشاره کرد.
وی لــزوم افزایش همراهی و کمک به این بخش 
مهم محور مقاومت را باعث تقویت روابط بین دو 
کشور در برابر ائتلاف سعودی-آمریکایی عنوان و 
جمهوری اســلامی ایران را تنها حامی مردم یمن 

در برابر این تجاوز و ستمگری معرفی کرد.
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خبرسیاست

چشم انداز آینده با توانایی 
ایرانیان خارج از کشور 

پرفروغ تر می شود
معــاون وزیر امــور خارجه گفت: با اســتفاده از 
توانایی ها، اســتعداد و تخصــص ایرانیان خارج 
از کشــور می  توان چشــم انداز آینده را روشن و 

پرفروغ تر دید.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســیدکاظم سجادی 
معــاون وزیر امور خارجه در نشســتی با تعدادی 
از ایرانیان در ادامه سفر معاون کنسولی، مجلس 
و ایرانیان وزارت امــور خارجه به بلاروس برای 
نجات جان هموطنان ایرانی گرفتار در مرز، ضمن 
ابلاغ ســلام امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه به 
ایرانیان مقیم بلاروس، به پدیده مهاجرت و ابعاد 
آن و موضوع هجرت در قرآن کریم اشاره کرد و 
افزود: فارغ از این مسئله که خود نیازمند بحث و 
بررســی و مطالعه عمیق می باشد، آنچه اهمیت 
ویژه ای دارد، اولا حفظ ارتباط این عده با سرزمین 
مادری و ثانیا بهره مندی و استفاده از ظرفیت های 

ایرانیان مقیم خارج از کشور است.  
وی افزود: جمهوری اســلامی ایــران علی رغم 
فشارهای وارده و تحریم های ظالمانه با ایستادگی، 
ابتکار عمل را در دســت گرفته و بر فشارها فائق 
آمده اســت، یقینا با استفاده از توانایی ها، استعداد 
و تخصص ایرانیان خارج از کشــور که یا دانشجو 
و یا شاغل به حرفه ای چون پزشکی، مهندسی و 
مهارت های دیگر هستند یا به تجارت و بازرگانی 
مشغول اند، می توان چشم انداز آینده را روشن تر و 
پرفروغ دید، خصوصا که ریاست جمهوری نیز به 
این مســئله اهتمام خاصی داشته و امید می رود 
به  زودی شــورای عالی ایرانیان با حضور ایشان و 

اعضای هیئت دولت برگزار شود.
ایرانیان حاضر در این نشست اعم از دانشجویان، 
تجــار و مهندســان و پزشــکان، نیــز نظــر و 
پیشــنهادهای خود را بازگو کرده و ضمن اعلام 
مشــکلات از جمله لزوم بازنگری در ارزشــیابی 
برخی رشــته های دانشــگاهی در بلاروس برای 
دانشــجویان و برخــی مشــکلات حقوقی تجار 
و بازرگانان، مقرر شــد ســفارت کشــورمان در 
مینسک طی گزارشی جمع بندی آن را به  منظور 
ارائــه به هریک از نهادهــای ذی ربط و پیگیری 
خواسته های مطرح شــده به وزارت امور خارجه 

ارسال کند.
همچنین در این نشست سه تن از ایرانیان گرفتار 
در مرز بلاروس و لهســتان که پس از یک هفته 
شرایط بســیار دشوار و ســرگردانی در جنگل و 
باتلاق موفق به بازگشــت به مینسک شده بودند 

حضور داشتند.

 لایحه رتبه بندی منجر
  به ارتقای کیفیت آموزش

 در کشور می شود
  عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس 
شــورای اســلامی لایحه رتبه بنــدی معلمان را 
عاملی مهم برای رشــد و شــکوفایی استعدادهای 
فرهنگیــان و دانش آموزان ارزیابــی کرد و گفت: 
 اجرای مناسب این لایحه منجر به ارتقای آموزش 

در کشور می شود.
»محمدمهدی زاهــدی« روز جمعه در گفت و گو 
با خبرنگار سیاســی ایرنا با اشاره به بررسی لایحه 
رتبه بندی معلمان در جلســات علنی مجلس گفت: 
همه کشورهایی که در حوزه های مختلف پیشرفت 
کردند، زیرســاخت اصلی توســعه و پیشرفت آنها 
آمــوزش و پرورش بوده و در این کشــورها از نهاد 
آموزش برای تربیت کودکان و نوجوانان و رسیدن به 
فناوری های جدید علمی، اقتصادی، فرهنگی خود 

به بهترین شکلی استفاده کردند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اســلامی افزود: در کشور ما به رغم اینکه در تعالیم 
اسلامی، قرآن، سنت و روایات توجه ویژه ای به معلم 
و شغلی معلمی شده اســت، ولی در این سال ها در 
قبال این قشر کوتاهی صورت گرفته و آن طور که 
شایسته است، معلمان و فرهنگیان مورد توجه قرار 

نگرفتند.
وی با بیان اینکه لایحه رتبه بندی معلمان می تواند 
جایگاه و کرامت این قشر مهم جامعه را ارتقا داده و 
سبب بهبود سطح شــغلی و حرفه ای معلمان شود، 
عنوان کرد: تصویب و اجرای این لایحه هم می تواند 
ارزش گذاری واقعی برای معلمان را فراهم کند و هم 
اینکه سطح معیشت معلمان و فرهنگیان را ارتقاء دهد.

نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: بارها گفتم که باید نگاه ویژه ای به معلم داشت 
چرا که معلمان وظیفه ســنگین هدایت و آموزش 
فرزندان این مرز و بوم را بر عهده دارند و همه ما در 
هر پست و مقامی که هستیم با تعالیم معلمان به این 
جایگاه رسیدیم.زاهدی با بیان اینکه تصویب لایحه 
رتبه بندی معلمان و اجرای درست آن می تواند تحول 
بسیار مناســبی را در آموزش و پرورش ایجاد کند، 
اظهارداشت: تصویب و اجرای درست لایحه می تواند 
از نظر کیفی و کمــی تاثیر مثبتی بر نحوه آموزش 
و پرورش فرزندان این کشــور گذاشته و سبب شود 
جایگاه و شان معلمان نیز حفظ شود و انگیزه آنها را 
برای آموزش بهتر به دانش آموزان بیشتر کند.وی با 
اشاره به روند آموزش مجازی در سالهای اخیر اظهار 
کرد: البته باید قبول کرد که کیفیت آموزش مجازی 
قابل مقایسه با آموزش حضوری نیست و به عبارتی 
با آموزش مجازی نمی توانید سطح سواد و علم معلم 
را ارزیابی کنید.عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس با تاکید بر اینکه باید فضای حقیقی آموزش 
را برای معلم ایجاد کرد تا شاهد رشد و شکوفایی او 
و دانش آموزان بود، ادامه داد: وقتی بســتر مناسب 
آموزشی فراهم شود در این صورت معلمان می توانند 
توانایی ها و اســتعدادهای خود را بروز داده و سبب 

خلاقیت و رشد استعداد دانش آموزان شوند.

خبر

غربی ها به دنبال تضعیف 
ایران هستند

یک نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی گفت: 
غربــی ها جز تحقیر و تضعیف این ملت، چیزی را 
دنبال نمی کنند و ما باید به همسایگان خود رجوع 
کنیم. همســو کردن و هم راستا کردن کشورهای 

همسایه امکان پذیر است.
اکبر رنجبرزاده نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با مهر درباره نحوه برخورد دولت سیزدهم 
با برجام اظهار کرد: در بحث برجام یا هر برنامه ای 
که کشورهای غربی دنبال می کنند تا امروز امتحان 
خود را پــس داده اند و در رفتارهــای خود صادق 
نبوده اند و عملا به دنبال هدف غایی و نهایی خود، 

یعنی تضعیف جمهوری اسلامی هستند.
وی عنوان کرد: هدف غربی ها از هرگونه مذاکره، 
راهکار و ارتباط گیری این است که به دنبال ضربه 
زدن به ایران هســتند و این هــدف را یک روز از 
طریق جنگ با همســایه ها، یــک روز از طریق 
تحمیل جنگ به همســایه و ... اجرایی می کنند و 

همه راه ها را پیش می  گیرند.
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
قرار باشد غربی ها با مذاکره به تضعیف ایران نرسند، 
قطعا آن مذاکره به نتیجه نخواهد رسید و مذاکره ای 
که آنها را به این هدف نرساند برای آنها مغبون است 

و ضرر خواهند کرد.
رنجبرزاده افزود: واقعیت این است که غربی ها جز 
تحقیر و تضعیف این ملت، چیزی را دنبال نمی کنند 
و برای اینکه ما بر این ترفندها فائق بیاییم و مانع 
از تحقیر، تضعیف و نفوذ آنها بر کشور شویم، باید 
مقتدرانه در مذاکرات حضــور پیدا کنیم و نرمش 

نشان دادن در مقابل آنها راه به جایی نمی برد.
وی تصریح کرد: ما برای رســیدن به قله موفقیت 
و رفع مشکلات داخلی باید یک بسیج همگانی در 
داخل داشــته باشیم. البته دولت هنوز قوام نگرفته 
است. اگر دولت فرصت پیدا کند تا نیروهای خدوم 
و شایسته ای که به مردم اعتماد داشته باشند، روی 
کار بیاورد این امر محقق خواهد شد. دست دادن ما 
به دشمن، دوستانه و گرم نخواهد بود و همزمان این 
اقدام سوزاننده، تضعیف کننده و دلخراش خواهد بود.

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: ما 
باید به همسایگان خود رجوع کنیم. همسو کردن و 
هم راستا کردن کشــورهای همسایه راهکار و راه 
چاره ای مبارک و امکان پذیر است. به اندازه کافی 

در سطوح مختلف صاحب نظر هستیم.
رنجبرزاده خاطرنشان کرد: البته ترفندهای دشمن 
برای ایجاد اختلاف میان کشورهای همسایه مانند 
ایران و عراق، ایران و افغانستان، ایران و پاکستان 
و ... کم نیســت، اما دلیل نمی شود ما این راه ها را 
مســدود کنیم و لازم است همه راه ها را برویم و با 

همسایگان همسو شویم.
این نماینــده ادوار مجلس در پایــان تأکید کرد: 
حرکت هــای جمهوری اســلامی در بحث چین، 
روســیه و هندوســتان قابل دفاع اســت. گلوی 
آمریکایی ها فشــرده شده و صدای آنها را در آورده 
اســت و ما باید در جهت تقویت مســیر اقتصادی 
کشورهای منطقه هم تلاش کنیم. ملت ایران یاد 
گرفته است که هیچگاه زیر بار ذلت نخواهد رفت.

مذاکرات آتی باید برد-برد 
باشد

نماینده مردم گرمسار در مجلس شورای اسلامی 
گفت: غربی ها اگر به دنبال از ســرگیری مذاکرات 
هستند، باید با لغو کامل تحریم ها حسن نیت خود 

را نشان دهند.
اردشیر مطهری در گفتگو با خبرنگار مهر با تاکید 
بــر اینکه غربی ها باید همه تحریم های ضدایرانی 
را لغو کنند، اظهار کرد: آمریکا و کشورهای غربی 
تحریم های ظالمانه ای را در همه ابعاد و حوزه های 
مختلف علیه ایران اعمــال کرده اند و آنان اگر به 
دنبال از سرگیری مذاکرات هستند، باید با لغو کامل 

تحریم ها حسن نیت خود را نشان دهند.
وی متذکر شد: تعداد تحریم های آمریکا و غربی ها 
بعد از انعقاد برجام و به خصوص در دوران ریاست 
جمهوری ترامپ به شدت افزایش یافت و باید همه 

این تحریم ها به صورت کامل برطرف شود.
نماینده مردم گرمسار در مجلس شورای اسلامی 
درباره ســازوکار دولــت ســیزدهم در مذاکرات 
هسته ای، گفت: موضع دولت رئیسی آن است که 
ما باید به توانمندی های خودمان تکیه و ایستادگی 

کنیم و غربی ها باید همه تحریم ها را لغو کنند.
مطهری با بیان اینکه دولت سیزدهم موضع بسیار 
منطقی و خوبــی را اتخاذ کرده اســت، ادامه داد: 
مذاکرات فرسایشی فایده ای برای ملت ما ندارد و 

نباید به مذاکره اینچنینی و فرسایشی تن داد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
با تاکید بر اینکه غربی ها با وقت کشی در مذاکرات 
به دنبال رســیدن به اهداف خودشان هستند و ما 
به هیچ وجه نبایــد در دور جدید مذاکرات به آنان 
اجازه فرصت ســوزی دهیم، تصریح کرد: علاوه بر 
این، قابل توجیه نیســت که تحریم های ایران سر 
جای خودش بماند و مذاکرات از سر گرفته شود و 
یکی از مسائل مهم پیش از آغاز مذاکرات آن است 

که همه تحریم ها لغو شود.
وی با اشاره به اینکه باید خطوط قرمز در مذاکرات 
حفظ شــود، افزود: دولت فعلی قطعاً در مذاکرات 
آتی به خطوط قرمز نظام توجه می کند و از مســیر 
منحرف نمی شود.نماینده مردم گرمسار در مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: اگر تحریم ها لغو شود 
و در مذاکرات احترام متقابل وجود داشــته باشــد، 
قطعاً ما به نتیجه مطلوب دســت می یابیم و تاکید 
جمهوری اســلامی ایران اســت که این بار باید 

مذاکرات برد - برد باشد.

بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
دست اندرکاران کنگره سه هزار و ۵۳۵ شهید 

استان زنجان منتشر شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر مقام 
معظم رهبری، بیانــات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره سه 
هزار و ۵۳۵ شهید استان زنجان که در تاریخ 
۲۴ مهر ۱۴۰۰ برگزار شــده بود، صبح امروز 
)پنج شــنبه( در محل برگزاری این همایش 

منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با اشاره 
به افتخارات پر شــمار زنجان در عرصه های 
علمی، عملــی و میدان هــای اجتماعی، و 
نام آوری شــخصیت های برجسته و ممتاز از 
جمله شهید نامدارِ هسته ای، شهید شهریاری 
گفتند: شــهیدان در رأس افتخارات زنجان 

هستند.
رهبر انقلاب، شهیدان را برگزیدگانِ خداوند 
متعال خواندند و افزودند: شهادت قله ای است 
که دســتیابی به آن بدون اخــلاص و ایثار، 
صدق و معنویت، مجاهدت و گذشت، توجه 

به خدا و کار برای مردم، و تلاش برای تحقق 
عدالت و اســتقرار حاکمیت دینی امکان پذیر 

نیست.
ایشــان برگزاری همایش های بزرگداشــت 

شهیدان را وظیفه و حسنه ای بزرگ دانستند 
و خاطرنشان کردند: با گذشت چندین سال از 
دفاع مقدس، جریان بزرگداشت شهیدان باید 
با ابتکارهایی همچون تحلیل جامعه شناختی 

و روانشــناختی از خاطرات آن دوران و نقش 
عنصر پر قدرت »دین« ادامه پیدا کند.

حضرت آیت الله خامنه ای با انتقاد از کسانی 
که نقــش عنصر دیــن را در فداکاری های 

دوران دفاع مقدس نادیده می گیرند، گفتند: 
آمادگی جوانان برای ســینه ســپر کردن در 
مقابل خطرات و رضایــت پدران و مادران و 
یا همسران آنها به اعزام عزیزان شان و سپس 
صبر بر شهادت آنها، بدون تردید ریشه در نگاه 
دینی و انجام وظیفه برای کسب رضای الهی 
دارد و این حالات و احساســات خانواده های 

شهدا همگی در خور تحلیل است.
ایشان همچنین خدمات کم نظیر مردمی در 
حاشــیه دفاع مقدس مانند تهیه غذا و آذوقه 
آنان  لباس های  برای رزمندگان، شستشوی 
و نیز تشییع جنازه های عظیم و به یادماندنی 
شهیدان را از جمله مسائل مغفول و نیازمند 
ثبت و توجه دانستند و در خصوص نام گذاری 
معابر شــهرها به نام شــهیدان گفتند: چه 
افتخــاری برای یــک شــهر و کوچه ها و 
خیابان های آن بالاتر از اینکه نام یک شهید 
بزرگ و فداکار بر روی آن باشــد. شهر باید 
به نام شهیدان مزیّن باشد و شوراهای شهر 
نیز بدانند که شــهر با نام چه کسانی مفتخر 

می شود.

احمد کریمی  اصفهانی چهره سیاسی اصولگرا بر این باور 
است که پیگیری پروژه ها و کارها از مهمترین اقداماتی 
است که دولت باید پس از پایان سفرها به آن توجه کند.

»سفرهای استانی باید نتیجه بخش باشد نه اینکه صرف 
ســفر و سخنرانی کردن باشد.« این گزاره ای است که 
احمد کریمی اصفهانی از اعضای جبهه پیروان خط امام 
و رهبری عنوان می کند. او در گفت و گو با خبرآنلاین بر 
این باور است که پیگیری پروژه ها و کارها از مهمترین 
اقداماتی است که دولت باید پس از پایان سفرها به آن 

توجه کند.
این چهره سیاســی اصولگرا تاکید دارد که تاریخ اتمام 
و به نتیجه رســیدن پروژه ها در سفرهای استانی باید 
مشخص شده باشد و در عین حال حتما ردیف بودجه نیز 

برای آن معین شود. 
این عضو جبهــه پیروان خط امــام و رهبری بر لزوم 
همراهی همه دســتگاه ها و هماهنگی آنها با یکدیگر 
اشــاره می کند و می گوید  زمانی می توانیم بگوییم که 
فلان کار در کشور ســامان گرفته است که از رأس تا 
ذیل قضیه، همه افراد باید ملزم به انجام آن باشند چراکه 
با حرف و شــعار نمی توان کارها را پیش برد بلکه باید 

پیگیر بود.
او  توصیه می کند که برای نتیجه بخش شــدن کارها 
باید تنبیه و تشویق درنظر گرفت یعنی اگر کاری انجام 
شد افراد تشویق شوند و اگر کاری پیش نرفت باید برای 

افراد، تنبیه و مجازات در نظر گرفته شود.
*آقای کریمی اصفهانی! بسیاری بر این باورند 
که سفرهای استانی دولت به تنهایی برای حل 
مشکلات استانها کافی نیست بلکه باید نتیجه 
بخش باشــد، راهکارهای شما برای نتیجه 

بخش بودن این سفرها چیست؟
آنچه که مسلم است این است که چون دولت ها اعلام 
کرده اند مردمی هســتند چه این دولت و چه دولت های 
قبلی، در پاســخ به لطف مردم که پــای صندوق رأی 
آمدند به این سفرها رفته و از نزدیک با مردم ارتباط پیدا 
می کنند و به حرفهایشان گوش می دهند. اینها حداقل 
چیزی است که به نوعی حاکی از احترام به مردم است. 
البته سفرهای استانی می تواند برکات خوبی را به دنبال 
داشته باشد اما فقط صرف سفر و سخنرانی کردن نباشد 
بلکه باید بعد از انجام این ســفرها،برای عملیاتی شدن 
کارها و پروژه ها، پیگیری مســتمر صورت گیرد حتی 
تاریخ به نتیجه رسیدن آن امور نیز مشخص شود تا مردم 
بدانند برای ۱۰، ۲۰ پروژه ای که در استان مطرح است 
زمان انقضا و پایان آن چه زمانی است. از این رو بتوانند 

مطالبه گری شان را داشته باشند.
اینکه وعده هایی داده شــود و گفته شــود کارها انجام 
می شود درست است اما باید زمانبندی انجام کارها هم 
باید ارائه شــود. مثلا دو سال یا سه ســال و... به طور 

طبیعی هر یک از این پروژه ها، اگر در زمان مشــخص 
انجام نشــود از حیز انتفاع خارج می شود. بنابراین زمان 
پایان و انقضاء پروژه ها باید مشخص شود، پیگیری ها 
به صورت مستمر باشد و مرکزی در ریاست جمهوری 
برای پیگیری مصوبات سفرهای استانی تشکیل شود و 
هم در استان و هم در کل کشور، این کارها انجام شود.

در بسیاری از مواقع شاهدیم که رئیس جمهور می فرمایند 
و بخشی از وزرا هم پیگیری می کنند اما اصل موضوع، 
به بدنه کار که می رسد انجام نمی شود. زمانی می توانیم 
بگوییم که فلان کار در کشــور سامان گرفته است که 
از رأس تــا ذیل قضیه، همه افراد باید ملزم به انجام آن 
باشند چراکه با حرف و شعار نمی توان کارها را پیش برد 
بلکه باید پیگیر بود. از این رو برای نتیجه بخش شدن 
کارها باید تنبیه و تشویق درنظر گرفت یعنی اگر کاری 
انجام شد افراد تشــویق شوند و اگر کاری پیش نرفت 
باید برای افراد، تنبیه و مجازات در نظر گرفته شــود و 
دولت باید این موضوع را در نظر بگیرد. اینکه ما اسم این 
اقدامات را ســفرهای استانی بگذاریم مهم نیست بلکه 

نتیجه کار مهمتر از سفرهای استانی است.
*مقامات دولتی اعم از نماینده های مجلس، 
اســتانداران و فرمانداران و ادارات کل که در 
استانها مستقر هستند در این میان چه کارکرد 

و وظایفی دارند؟
در یک سازمان از رأس تا ذیل، همه باید ملزم به انجام 
کارها باشند. فرض کنید یک شهردار در اتاقش نشسته 
است فقط تصمیم شهردار برای کار جهادی کردن کافی 
نیســت چراکه همه دستگاه ها باید به موازات هم برای 
پیشــبرد امور تلاش کنند. به هر حــال دولت، رئیس 
جمهور یا شــهردار مناطق تغییر کرده اند اما زمانی که 
به عمق ماجرا نــگاه می کنیم، می بینیم که همان آش 
است و همان کاسه. این وضعیت درست نیست یعنی از 
رئیس یک مجموعه گرفته تا سطوح پایین، همه باید به 
موازات یکدیگر حرکت کنند درغیر این صورت به مانند 
چرخ دنده های یک ساعت است که اگر هر کدام از این 
چرخ دنده ها دچار اختلال شود ماهیت اصلی این ساعت 
از حیز انتفاع خارج خواهد شد از این رو باید به این نکات 

توجه کرد.
گذشته از اینها، افراد در استانها همه می گویند: »بله، بله« 
اما کسی که باید ببیند این »بله « ها درست است و افراد 
صرفا به فرد »بله گو« تبدیل نشوند رئیس جمهور است. 
به هر حال رئیس جمهور باید عیونی داشته باشد که به 
طور منظم به رییس جمهور اطلاع بدهند که کارها در 
اســتانها در چه وضعیتی قرار دارد؛ آیا کارها انجام شده 
یا نشــده؟ وگرنه صرف سفر استانی کافی نیست بلکه 
حرکتی همگانی صورت گیرد تا این سفرها نتیجه بخش 

باشد.
*آقای کریمی اصفهانی! بسیاری از منتقدان 
دولت، این بحث را مطرح می کنند که دولت 
با این سفرها، از یک سو با افزایش توقعات 
مردم مواجه است و از سوی دیگر با کسری 
بودجه، از نگاه شما دولت  چگونه می تواند این 

توقعات و کسری بودجه را مدیریت کند؟
اصلا رئیس جمهور یا کســی که این ســفر استانی را 
انجام می دهد باید این نکته را مورد توجه قرار دهد که 
باید ردیف بودجه سفرهای اســتانی از قبل به صورت 
شفاف، مشخص باشــد. ممکن است دولت به استانها 
برود و وعده بدهــد اما بودجه در جای دیگر تصویب و 
عنوانبندی می شود و سرفصل های آن مشخص است. 
ممکن است برای موضوعی، در بودجه، سرفصلی نباشد 
بنابراین حتما باید موارد مدنظر قرار گیرد. بودجه سال در 
کشــور، چارچوب مشخصی دارد و آن کسی که به این 
سفرهای استانی می رود منهای این چارچوب بودجه ای، 
هر وعده ای بدهد، شــدنی نیســت مگر اینکه بتواند از 
بودجه ای که در اختیارشخص رئیس جمهور است )که 
این هم ردیف بودجه ای دارد( استفاده کند. اما اگر خارج 
از اختیار رییس جمهور باشد طبیعتا باید به ردیف بودجه 
توجه کنند و ردیــف بودجه ای برای آن تخصیص داده 

شود.
*یعنی مصوبات سفرهای استانی بدون ردیف 
بودجه ای، امکان عملیاتی شــدن ندارد و در 

حد شعار و وعده باقی می ماند...
اصلا امکان پذیر نیست رئیس جمهور تابعی از قوانین 

و مقررات کشــور است. بودجه هم مسئله مهمی است 
کــه رئیس جمهور باید به این موضوع توجه دارد و باید 

داشته باشد.
*آقای پزشــکیان هم اخیرا گفته بودند که 
بسیاری از مصوبات سفرهای استانی دولت 
احمدی نژاد هم انجام نشده است چه برسد 
به مصوبات استانی آقای رییسی. نظرتان در 

این باره چیست؟
ما در کشور با نقص قانون مواجهیم بدین گونه که هر 
دولتی در چارچوب زمانبندی خودش، باید وعده بدهد. 
مثلا در مورد اوراق قرضه ای که به فروش می رســاند 
نمی  تواند برای کشــور بدهی ایجاد کند یعنی نمی تواند 
برای دولت بعدی، بدهی بر جای بگذارد و دولت بعدی 
پاسخگوی آن بدهی ها باشد. به همین دلیل وقتی در 
یک دولت، پروژه ای تعریف می شود باید بودجه آن در آن 
مدت زمانی که آن دولت روی کار است نهایی و پرداخت 
شود، در غیر این صورت فرافکنی است.  بنابراین اگر این 
گونه باشــد که هر رییس جمهوری بیاید کارها را ۱۰، 
۱۵ ساله انجام دهد نمی توان کارها را پیش برد. به هر 
حال هر یک سال، بودجه بندی صورت می گیرد.  رییس 
جمهور در رابطه با بودجه، سالهای آینده را هم به گونه ای 
تنظیم کند که بتواند بودجه مدنظر را از ســرفصل های 

بودجه برداشت کند.
*یعنی مشــخص نشــدن بازه زمانی برای 
انجام پروژه ها را عامل عدم موفقیت دولت 

ها می دانید؟
بلــه، هر رییس جمهوری که به ایــن بازه زمانی توجه 
نکند دچار خطا شده است چه آقای رئیسی و چه روسای 
جمهور پیشــین. بنابراین برای پروژه هــا، بازه زمانی 
مشــخص و تعریف شده باشــد و مبلغ مصوبه بودجه 
ای کــه در مجلس برای آن ســرفصل ها معین کرده، 
مشخص باشــد. توان دولت در ارتباط با پایان پروژه ها 

نیز مشخص شود.
*کابینــه دولــت را تا چه انــدازه هماهنگ 

می بینید؟
البته اگر بین کابینه هماهنگی نباشد بسیار بد است؛ این 

هماهنگی، ۵۰ درصد برای پیشرفت کارها مفید است.
*الان این هماهنگی وجود دارد؟

فعلا ناهماهنگی بین دولت نمی بینم؛ یک زمانی است 
که ممکن است هماهنگی را بین وزرای اقتصادی ببینیم. 
بنده معتقدم هماهنگی باید در مجموعه دولت باشد حتی 
اگر فراتر از این برویم نظام جمهوری اسلامی در سایه 
وحدت و هماهنگی قوا و تمام ســازمان ها باید به وجود 
بیایــد نه اینکه یک قوه به تنهایی با خودش هماهنگ 
باشد حتی قوه مجریه با قوه مقننه و قوه قضاییه باید با 
یکدیگر هماهنگ باشند و حرف مشترک داشته باشند از 

این رو ۵۰ درصد کارها پیش برود.

نماینده کشورمان در ســازمان ملل گفت: دارندگان سلاح 
هسته ای در ســال ۱۹۷۰ بر خلع سلاح هسته ای متعهد 

شدند ولی متاسفانه عمل نمی کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از خبرگزاری صدا و سیما، 
مجید تخت روانچی سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل متحد پس از تصویب قطعنامه جمهوری اسلامی ایران 
در کمیته اول مجمع عمومی سازمان ملل گفت: متأسفانه 
دارندگان سلاح هســته ای حاضر نیستند به تعهدات خود 
در ارتباط با خلع ســلاح هسته ای عمل کنند و فقط توجیه 
می کنند که زمینه آماده و فراهم برای خلع سلاح هسته ای 

نیست.
وی این توجیه را نادرست خواند و افزود: آن ها در سال ۱۹۷۰ 
بر خلع سلاح هسته ای متعهد شده اند و این دیگر، اما و اگر 

ندارد؛ اما متأسفانه عمل نمی کنند و سال ها گذشته است.
قطعنامه دوسالانه پیشــنهادی جمهوری اسلامی ایران با 
عنوان »پیگیری اجرای تعهدات توافق شده در کنفرانس های 
بازنگری دولت های عضو ان پی تی در ســال های ۱۹۹۵، 

۲۰۰۰ و ۲۰۱۰« با حمایت اکثریت اعضای ســازمان ملل 
به تصویب رسید.

این قطعنامه از کشــورهای هســته ای عضــو ان پی تی 
می خواهد به اقدامات لازم جهت اجرای تعهداتشان مبنی 
بر انهدام کامل زرادخانه تســلیحات اتمی خود بر اســاس 
اصول شفافیت، برگشت ناپذیری و نظارت بین المللی سرعت 

ببخشند.

بر اساس پیمان منع اشاعه سلاح های هسته ای، کشورهای 
هسته ای متعهد شده اند تمام تسلیحات اتمی خود را منهدم 
کنند. بعلاوه، آنها از نظر حقوقی موظف اند نه تنها از هرگونه 
اقدام برای ساخت سلاح هسته ای خودداری کنند، بلکه باید 
از انتقال اینگونه سلاح ها به دیگر کشورها، استقرار آنها در 
خارج از خاک خویش و همکاری با دیگر دولتها برای ساخت 

سلاح اتمی نیز بپرهیزند.
دولت های هســته ای پــس از دهه ها عــدم پای بندی به 
این تعهــدات حقوقی مصرح خود، در قالب اســناد نهایی 
کنفرانس های بازنگری پیمان عدم اشــاعه ســلاح های 
هســته ای در ســالهای ۱۹۹۵، ۲۰۰۰ و ۲۰۱۰ میــلادی 
مجدداً متعهد شده اند گام های عملی مؤثری را برای امحای 

سلاح های هسته ای بردارند.
در بخشی از این قطعنامه پیشنهادی ایران بر اجرای تصمیم 
کنفرانس بازنگری ان پی تی در ســال ۱۹۹۵ در خصوص 
ایجاد خاورمیانه عاری از سلاح های هسته ای نیز تأکید شده 
است. این تصمیم خواستار پیوستن رژیم صهیونیستی به ان 

پی تی و پذیرش نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی بر 
تأسیسات هسته ای آن رژیم می باشد.

در قطعنامه پیشــنهادی ایران همچنین بــر ضرورت ارائه 
تضمین های امنیتی به کشورهای غیرهسته ای مبنی بر عدم 
به کارگیری و یا تهدید به استفاده از سلاح هسته ای علیه 

آنها تأکید گردیده است.
آمریکا، رژیم صهیونیستی، کشورهای عضو اتحادیه اروپایی 
و چند هم پیمان عمدتاً غربی آمریکا بر خلاف تعهد صریح 
برای خلع سلاح هسته ای به این قطع نامه رأی منفی دادند.

حیدرعلی بلوجی نماینده ایران در کمیته خلع سلاح و امنیت 
بین المللی ســازمان ملل، با اشــاره به روند مسابقه جدید 
تسلیحات هسته ای و روند نوسازی این سلاح ها، از آنها به 
عنوان روندهای هشــدار دهنده یاد کرده و خواستار خاتمه 

دادن به اینگونه اقدامات شد.
قرار است این قطعنامه حدود یک ماه دیگر به صحن مجمع 
عمومی ســازمان ملل ارائه و در آنجا به صورت نهایی به 

تصویب برسد.

رهبر انقلاب: 

جریان بزرگداشت شهیدان باید با ابتکارهایی ادامه پیدا کند
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

هشدار در خصوص هماهنگی درون دولت و زمان بندی تحقق وعده ها

مشکلات با شعار حل نمی شود، سفرهای استانی باید نتیجه محور باشد

تخت روانچی:

دارندگان سلاح هسته ای در پی توجیه هستند



 وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با تاکید بر 
اینکه واکسیناســیون عمومی علیه کرونا در کشور باعث 
شگفتی همه اندیشمندان شد، گفت: در تیرماه فقط پنج 
میلیون دز واکســن علیه کرونا تزریق شده بود که امروز 
ایــن رقم به ۷۹ میلیون دز رســیده که رکوردی جهانی 

است.
به گزارش خبرنگار بهداشت و سلامت ایرنا، بهرام عین 
اللهی روز پنجشــنبه در مراســم تودیع و معارفه رئیس 
کل سازمان نظام پزشکی کشور و تجلیل از کادر خدوم 
پزشــکی در ســالن همایش های صدا و ســیما، افزود: 
همانطور که دوران دفاع مقدس نشــان داد اگر مردم را 
به صحنه بیاوریم موفق هستیم امروز هم حمایت مردم 
باعث شد ما به رکورد واکسیناسیون عمومی علیه کرونا 

برسیم.
وی اظهار داشت: صحنه باشکوه همبستگی در رسیدن 

به اهداف ســلامت از جمله واکسیناســیون علیه کرونا 
دیدنی اســت و ما در مرداد ماه سال جاری شاهد مرگ 
بیــش از ۷۰۰ نفر در روز بودیم که با حرکت مردمی در 

امر تزریق واکسن، این آمار کاهش چشمگیری یافت.
وزیر بهداشــت تصریح کرد: همچنین با همکاری نظام 
پزشــکی باید در امر نظام ارجــاع، پرونده الکترونیک و 
ارتقای جمعیت بــا توجه به اینکــه ۱۲ درصد جمعیت 
کشورمان مسن هستند و در آینده به ۳۰ درصد می رسد 
و مجلس در این زمینه حرکت انقلابی آغاز کرده است، 

موفق عمل کنیم.
عین اللهــی با تاکید بــر اینکه جامعه پزشــکی برای 
ارتقای جمعیت باید درمان ناباروری را گســترش دهد، 
تصریح کرد: همچنین در زمینــه کنترل بیماری ها باید 
سبک زندگی اصلاح شود و کیفیت دارو ارتقا یافته و به 

خودکفایی برسیم.

وی یادآور شــد: ما تمام زمینه های آموزشــی و ارتقای 
بهداشــت و درمــان را داریم و در دانشــگاه های علوم 
پزشکی اساتید برجســته ای حضور دارند و نباید برنامه 
ریزی غلطی داشــته باشــیم و لازم است دانشگاه ها در 
جهت تربیت نیروی انســانی جــوان گام بردارند. ضمن 
اینکــه ما در حــوزه درمان خودکفا هســتیم و حتی در 
کشــورهای همجوار نیــز برای کارهــای درمانی به ما 

مراجعه می کنند.
وزیر بهداشــت، پزشکی را یک رســالت دانست نه یک 
شغل و افزود: پزشــکان با سوگندی که یاد می کنند به 
نجات بیماران می پردازند و پزشــک خوب بدون توجه 
به موقعیت اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و غیره بیمار به 
درمان می پردازد.وی با تاکید بر اینکه از نظر دسترســی 
به بهداشــت و درمان بیمار یکســان است و همکاری 
وزارت بهداشت و ســازمان نظام پزشکی می تواند این 

امر را تحقق باشــد، گفت: ســازمان نظام پزشکی باید 
مدافع حقیقی مردم و جامعه پزشــکی باشد و امیدواریم 
رئیس جدید این سازمان با بکارگیری علم و فناوری های 

نوین در خدمت سلامت مردم گام بردارد.
وی افزود: در ۲ ســال اخیر جنگ جهانی ویروس کرونا 
موجب بسیج مدافعان سلامت شد که تا پای جان برای 
درمان بیماران ایســتادند و مانند خط مقدم دفاع مقدس 

عمل کردند.
وزیر بهداشــت خاطرنشــان کرد: ما طبیب هســتیم نه 
صنعتگر یا سیاســتمدار و تاجر پــس نمی توانیم درمان 
مــردم را به تاخیر بیاندازیم و باید در اســرع وقت عمل 

می کنیم.
وی گفت: کرونا نشــان داد سلامت یک بعدی نیست و 
امروزه زحمات جامعه پزشکی را در جهت درمان بیماران 

شاهدیم.

معــاون رئیس جمهــوری در امور زنان و 
خانواده با تاکید بر اینکه مســائل زنان به 
صورت مســتقل دیده و مشــکلات آنان 
مرتفع شــود، گفــت: معاونــت، تدوین و 
عملیاتی کردن برنامه هایــی در دو حوزه 
توانمندسازی و کارآفرینی بخصوص برای 
زنان سرپرســت خانوار را در اولویت قرار 

داده است.
بــه گزارش ایرنا، دکتر انســیه خزعلی در 
اولین نشســت هم اندیشی دبیرخانه ستاد 
ملی زن و خانواده در دولت سیزدهم که با 
هدف بررسی اولویت ها و مشکلات مربوط 
به زن و خانواده با حضور اندیشــمندان و 
صاحبنظران این حوزه، به صورت حضوری 
و مجــازی برگزار شــد، ضمــن تاکید بر 
همکاری با ســتاد ملــی زن و خانواده و 
برگزاری منظم این جلســات، خاطرنشان 
کرد: درحال برنامه ریزی هایی برای بهبود 
و ارتقــاء جایگاه معاونت زنــان و خانواده 
هســتیم. همچنین در تلاش هســتیم تا 
بتوانیم  زن و خانواده تراز انقلاب اسلامی 
را در سطح ملی و بین المللی معرفی کنیم.

وی ادامــه داد: یکی از تاکیــدات رئیس 

جمهوری در این مدت، توجه به مســائل 
زن و خانــواده، تدویــن قوانین و لوایحی 
بود که بتواند این جایگاه را ارتقاء و آسیب 
های این حوزه را کم و تا حد امکان از آن 
جلوگیری کند. همچنین ایشــان بر مساله  
تلاش برای ازدواج جوانان، پیشــگیری از 
طلاق و کنترل آســیب های ناشی از آن، 

تاکید نموده است.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری 
اظهار داشــت: ایــن معاونــت تدوین و 
عملیاتی کردن برنامــه هایی در دو حوزه 
بخصوص  کارآفرینــی  و  توانمندســازی 
برای زنان سرپرســت خانوار را در اولویت 
قرار داده اســت. علاوه بر این برنامه هایی 

نیز برای اقشار محروم و کسانی که تمایل 
دارند به شیوه عزت مندانه ای زندگی خود 

را اداره کنند، تدارک دیده خواهد شد.
وی افــزود: اما برنامــه دوم و مهمی که 
معاونت زنان و خانواده در دســتور کار قرار 
می دهد، جلوگیری از آسیب های اجتماعی 
از جمله؛ طلاق، اعتیاد و بسیاری از مواردی 

که ریشه در مسائل اقتصادی دارند؛ است.
خزعلی با ابراز امیدواری از اینکه با برگزاری 
این نشســت ها در مرحله اول در تدوین 
قوانیــن حوزه زن و خانــواده که از ارکان 
مهم و زیربنایی است، قدم مثبث برداشته 
شــود، تصریح کرد: همچنین امیدواریم با 
همــکاری و همفکری، ارائه ایده و نظرات 
صاحبنظران و فعــالان این حوزه، بتوانیم 

راهکار موثری را دریابیم.
وی اذعان داشــت: در این جلسه به بحث 
زنان ورود خواهیم کرد، زیرا مســائل زنان 
به صورت مستقل نیز باید دیده و مشکلات 
آنان مرتفع شــود و در قــدم بعد به بحث 
خانواده که محور اصلی و تاثیر گذار آن زن 
است، نیز به طور جدی ورود خواهیم کرد.

معاون رئیس جمهــوری با تاکید بر اینکه 
بحث آسیب های اجتماعی نیز بسیار مهم 
است، تصریح کرد: پس تلاش می کنیم هر 
چند هفته یکبار جلســاتی با صاحبنظران 
و اندیشــمندان دارای دیــدگاه ها، گروه 
ها و جناح های مختلف داشــته باشیم تا 
پیشنهادات خود را در ارائه راهکار مناسب 

در حل آسیب ها ارائه نمایند.

معاون رئیس جمهور: 

مسائل زنان باید به صورت مستقل دیده و پیگیری شود
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
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جامعه اخبار

تشکیل کمیته سازگاری با تغییر 
اقلیم در کشور ضروری است

 معاون محیط زیســت دریایی و تالاب های ســازمان 
حفاظت محیط زیست کشور گفت: تشکیل کمیته اجرایی 
سازگاری با تغییر اقلیم در کشور ضروری بوده و باید در 

دستور کار برنامه ریزان قرار بگیرد.
به گزارش ایرنا، احمدرضا لاهیجان زاده روز پنجشنبه در 
نشست تخصصی روند تغییر اقلیم و تاثیر آن بر نوسانات 
ســطح آب دریای خزر و خلیج گــرگان بیان کرد: باید 
تشکیل کمیته اجرایی سازگاری با تغییر اقلیم نخستین 
اقدام  برنامه هفتم توســعه کشور باشد چون اثرات این 

پدیده تا ۵۰ سال آینده هم وجود خواهد داشت.
وی ادامه داد: در نشست اخیر شورای عالی آب با حضور 
رییس جمهوری تاکید شد که برنامه هفتم توسعه کشور 

باید مطابق با تغییر اقلیم و کم آبی باشد.
وی گفت: سال ۹۴ کارگروه ملی سازگاری با کم آبی در 
وزارت نیرو تشکیل شد ولی تمرکز آن برای مصارف آب 
در حوزه آبخیزداری و آبریز است و به موضوع سازگاری 

با تغییر اقلیم در آن توجه نشده است.
لاهیجان زاده همچنین از وزارت جهاد کشاورزی خواست 
که برنامه ریزی در مصرف آب برای توسعه کشاورزی بر 

اساس سازگاری با اقلیم باشد.
وی همچنین در خصوص تغییر اقلیم بر روی دریای خزر 
افــزود: ورودی آب رودخانه ها، کاهش بارش و افزایش 
تبخیر از عوامل مهم نوسانات کاهش سطح آب دریای 

خزر در دوره بلندمدت به شمار می رود.
معاون محیط زیســت دریایی و تالاب های ســازمان 
حفاظت محیط زیست کشور ادامه داد: تحقیقات نشان 
می هد کاهش ســطح آب دریای خزر ۵۰ درصد مربوط 
بــه افزایش تبخیر و بقیه مربوط به کاهش بارش و آب 

ورودی رودخانه ها به دریا است.
بیســتمین کنفرانس هیدرولیک ایــران که به میزبانی 
دانشگاه علوم کشــاورزی و منابع طبیعی گرگان از روز 
گذشته )پنجم آبان سال جاری( به صورت مجازی آغاز 
شده و از ۱۴۹ مقاله پذیرفته شده در کنفرانس، ۷۶ مقاله 
آن به صورت شــفاهی و بقیه در قالب پوستر ارایه می 

شود.
دریای خزر پهنه ای آبی اســت که از جنوب به ایران، از 
شمال به روسیه، از غرب به روسیه و جمهوری آذربایجان 
و از شــرق به جمهوری های ترکمنســتان و قزاقستان 

محدود می شود.
دریای خزر در گذشته بخشــی از دریای تتیس بود که 

اقیانوس آرام را به اقیانوس اطلس متصل می کرد.
این دریــا که گاهی بزرگترین دریاچــه جهان و گاهی 
کوچکتریــن دریای خودکفای کــره زمین طبقه بندی 

می شود، بزرگترین پهنه آبی محصور در خشکی است.
قسمت شمالی این دریا بسیار کم عمق است به طوری که 
تنها نیم درصد آب دریا در یک چهارم شــمالی دریا قرار 

دارد و عمق آن به طور میانگین کمتر از پنج متر است.
حدود ۱۳۰ رودخانه به این دریا می ریزند که اکثر آن ها از 

شمال غربی به دریا می پیوندند.
طبیعت بســته خزر آن را منزلگاه جانــوران و گیاهان 
منحصــر به فرد کرده اما در عین حال موجب شــده تا 
در مقابل آلودگی های کشاورزی و صنعتی و نفتی بسیار 

آسیب پذیر باشد

 بیماران تالاسمی سالانه
  به ۵00 هزار واحد خون

 نیاز دارند
 دبیر انجمن تالاسمی ایران گفت: بیماران تالاسمی که از 
مصرف کنندگان همیشگی خون هستند، سالانه به ۵۰۰ 

هزار واحد خون نیاز دارند.
یونس عرب روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: 
بیماران تالاسمی از مصرف کنندگان همیشگی و اصلی 
خون در کشور هستند و در برخی استان ها نظیر استان 
های جنوبی و شمالی کشــور به دلیل وجود بیشتر این 
افراد نیاز بیشتری هم به تامین خون مورد نیاز آنها است.

وی ادامه داد: از ابتدای شیوع ویروس کرونا شاهد کاهش 
میزان استقبال برای اهدای خون بودیم و وضعیت اهدای 
خــون تقریبا در این مدت ناپایدار بود و همچنین در این 
مــدت با دعوت از اهداکنندگان خون و برگزاری کمپین 
های مختلف اهداکنندگان خون برای مراجعه به مراکز 
انتقال خون تشویق شدند و مردم نوعدوست ما هم مانند 
همیشه برای اهدای خون اقدام کردند.عرب خاطر نشان 
کرد: با همه تلاش و زحمتی که سازمان انتقال خون و 
ادارات آن در استان ها انجام می دهند باز هم در دوران 
کرونا، گاهی در برخی از اســتان های کشور بخصوص 
اســتان های تالاسمی خیز مانند سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان و استان های شمالی شاهد ناپایداری وضعیت 
اهدای خون و ذخیره خون هســتیم.وی افزود: بنابر این 
با توجه به کاهش میزان اســتقبال برای اهدای خون در 
شرایط کرونایی، از مردم نوع دوست و همیشه در صحنه 
می خواهیم مانند همیشه همکاری لازم را با مراکز انتقال 
خون سراسر کشور برای اهدای خون داشته باشند.عضو 
هیات مدیره انجمن تالاســمی ایران تاکید کرد: برخی 
رفتارها مانند انجام حجامت موجب می شود که افرادی 
که این نوع رفتارها را دارند برای مدت کوتاهی از اهدای 
خون معاف شــوند، اما توجه داشته باشند، بعد از گذشت 
این مدت می توانند بــا اهدای خون نجات دهنده جان 
بیماران نیازمند به خون و فرآورده های آن باشــند.وی 
گفت: همچنین بانوان نیمی از جمعیت کشور را تشکیل 
می دهند، اما در بحث اهدای خون استقبال خوبی ندارند 
و میزان اهدای خون توســط بانوان بسیار اندک است و 
همچنین جوانان از بهترین اقشار جامعه هستند که می 
توانند با اهدای خون یاری گر انتقال خون و بیماران باشند 
و بــه همین دلیل هم از بانوان و جوانان می خواهیم در 
مبحث اهدای خون فعال تر باشند و با اهدای خون نجات 
دهند ه جان بیماران باشــند.دبیر انجمن تالاسمی ایران 
تصریح کرد: گرچه در برخی زمان ها به دلایل مختلف 
مانند شــیوع کرونا، سردی ها و تعطیلی های مدارس و 
دانشگاه ها شــاهد کاهش میزن استقبال برای اهدای 
خون هستیم و ســطح ذخایرخون هم کاهش می یابد، 
اما با تلاش سازمان انتقال خون این کمبود ها جبران می 
شود و خون مورد نیاز عزیزان تالاسمی تامین شده است.

احداث آرامستان های جدید در 
شرق و غرب تهران

شهردار تهران از برنامه ریزی برای راه اندازی آرامستان 
های جدید در شــرق و غرب تهران خبر داد و همچنین 
گفت: بهشــت زهرا در جنوب تهران به مرز فرسودگی 
رسیده و برای این مســئله نیز برنامه هایی پیش بینی 

شده است.
به گزارش ایســنا، علیرضا زاکانی عصر روز گذشته در 
نخستین بازدید میدانی خود از منطقه ۲۰ با اشاره به اینکه 
مقــام معظم رهبری درباره شهرســتان ری صحبتی را 
مطرح کردند مبنی بر اینکه ری قبله تهران است، گفت:  
بر اســاس فرمایش ایشان ، باید بتوانیم شرایط مناسب 
تری را برای زندگی در این منطقه فراهم کنیم. زمانی که 
صحبت از قبله می کنیم باید به مسئله الگو و توسعه این 

منطقه نیز توجه ویژه داشته باشیم.
وی افزود: اولین بازدید میدانی خود را از منطقه ۲۰ آغاز 
کردم و پناه می بریم به حضرت عبدالعظیم حســنی که 
انشالله حرکت جدیدی را آغاز کرده باشیم و ثمرات خوبی 

در پی داشته باشد.
وی ادامه داد: طی ۴۲ ســال گذشته اقداماتی خوبی در 
تهران انجام شــده، البته اشکالاتی نیز وجود داشته که 
ما در این دوره از مدیریت شهری قصد داریم از اقدامات 
خوب استفاده و از کارهای بد نیز عبرت بگیریم و آنها را 
تکرار نکنیم و به این ترتیب به آینده توجه داشته باشیم.

شهردار تهران با اشــاره به اینکه در دوره شهردار سابق 
تهران یعنی آقای قالیباف اقدامات خوبی به ویژه در حوزه 
کالبد شهر انجام شده است، گفت: در آن مقطع در بخش 
سازندگی اقدامات موثری انجام شد اما بزرگترین معضل 
۴۲ ســال گذشــته، توجه کمتر به روح شهر بوده، البته 
امروز که بررسی می کنیم کالبد شهر نیز نیازمند توسعه 
و پیشرفت اســت. به طوریکه امروزه در تهران ۱۲ هزار 

هکتار بافت ناپایدار داریم.
بــه گفته وی، در تهران به هر نقطه ای که دســت می 
زنیم نیازهای بسیاری وجود دارد حمل و نقل عمومی اعم 
از اتوبوس، متــرو و ... باید مورد توجه قرار گیرد. در این 
بخش برنامه هایی برای اورهال و ورود واگن های جدید 

در دستورکار قرار داده ایم.
زاکانی با اشاره به تحریم های اعمال شده توسط آمریکا، 
گفت: آمریکا مثل شــیر پیر است و دیگر کسی به این 
شیر پیر اعتنا نمی کند و ما نیز با تلاش و همت خودمان 
انشــالله به موفقیت های خوبی دست پیدا خواهیم کرد. 
در حال حاضر با حضور مســئولان در سه قوه مجریه، 
قضائیه و مقننه و همچنین شــورا و شــهرداری و سایر 
بخش ها شاهد هستیم که هیچ تعارضی بین مسئولان 
نظام وجود ندارد. این فرصت مغتنمی است. البته شیطان 
تلاش می کند که دعوا بیندازد اما باید بتوانیم از این فضا 
صیانت کنیم و با نوکری به مردم خدمت کنیم. مسیر ما 
در شهرداری فقط کار است. شهرداری می خواهد مسیر 

نوکری را طی کند تا بتواند به مردم خدمت رسانی کند.
وی ادامه داد: وظیفه شــهرداری تنها ناظر به پسماند و 
رفت و روب، روشنایی معابر، فضای سبز و ... نیست. البته 
اینها تنها کف ماجراســت و موضوع خدمت بسیار فراتر 
اســت و اگر تهران امروز نیاز به مترو و بزرگراه و ... دارد 
این موارد نیز کف ماجراست و ما باید به سایر موضوعات 
مورد نیاز شهروندان نیز توجه داشته باشیم. در حال حاضر 
حــدود ۱۰ هزار تا ۲۰ هزار معتاد در شــهر تهران وجود 
دارند. این در حالیست که حتی اگر یک معتاد هم وجود 
داشت این یک ننگ محسوب می شود. لذا باید بتوانیم با 
برنامه ریزی بازگشت این افراد به خانواده را فراهم کنیم.

شــهردار تهران با اشاره به برنامه ریزی شهرداری برای 
راه اندازی آرامستان های جدید در شرق و غرب تهران، 
گفت: با سازمان اوقاف جلساتی را برگزار کردیم تا بتوانیم 
از این فضاها برای دفن اموات استفاده کنیم. بهشت زهرا 
در جنوب تهران به مرز فرســودگی رسیده و برای این 

مسئله نیز برنامه هایی پیش بینی شده است.
شهردار تهران به موضوع هویت محلات و بازگشت این 
هویت تاکید کــرد و افزود: باید فضایی فراهم کنیم که 
گروه های فعال در مســاجد حضور موثری را در خدمت 

رسانی داشته باشند.
زاکانی در خاتمه بااشــاره به بازدیدهای که از منطقه ۲۰ 
صورت گرفت، گفت: اولویت بندی هایی برای منطقه ۲۰ 
در نظر گرفته شــد و ۲۲ مصوبــه برای ری به تصویب 

رسید.

 کرونا جان 123 نفر دیگر
 را گرفت

وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
۱۲۳بیمار مبتلا به کرونا طی ۲۴ ساعت گذشته جان خود 
را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 

۱۲۵ هزار و ۹۹۸ نفر رسید.
به گزارش ایرنا از وزارت بهداشت، از دیروز تا امروز جمعه 
۷ آبان ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۱۱ هزار و ۴۰۹ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناســایی شــد که یک هزار و ۲۸۵ نفر از آنها بستری 

شدند.
بر اساس این گزارش، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور 
به ۵ میلیون و ۹۰۹هزار و ۴۰۲ نفر رســید. در طول ۲۴ 
ساعت گذشته، ۱۲۳بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست 
دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۲۵ هزار 

و ۹۹۸ نفر رسید.
همچنین تاکنون ۵ میلیون ۴۸۱هزار و ۷۳۷نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند و ۴ هزار 
و ۱۴ نفر از بیمــاران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. 
بر اســاس آمار وزارت بهداشــت، تاکنون ۳۵ میلیون و 
۲۹۸هزار و ۵۷۱ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور 
انجام شده است.براساس این گزارش همچنین تا کنون 
۵۲ میلیــون و ۵۹ هزار و ۲۳۷ نفر دُز اول، ۳۲ میلیون و 
۴۶۸ هــزار و ۸۰۰ نفر دُز دوم و ۸۰ هزار و ۳۴۳ نفر، دُز 
سوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن 
های تزریق شــده در کشور به ۸۴ میلیون و ۶۰۸ هزار و 

۳۸۰ دُز رسید.

وزیر بهداشت:

 واکسیناسیون عمومی کرونا در ایران باعث شگفتی اندیشمندان شد

 رییس مرکز ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی هشدار داد:

 پیک ششم نزدیک و خطرناک است؛ مدارس را باز نکنید!
رییس مرکز ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی گفت: مطمئناً الان ما در شرایط 
مناسبی برای بازگشایی کامل مدارس و دانشگاه ها 
نیســتیم، ما باید بــا توجه به شــرایطی که داریم 
همچنان صبــر کنیم و تمام تلاش خــود را برای 

واکسیناسیون سریعتر جامعه انجام دهیم.
مظاهر گودرزی: طی روزهای گذشته، تعداد شهرها 
با وضعیت قرمز در نقشــه ی کرونایی کشور بیشتر 
شــده و این نشــان دهنده ی افزایش مــوارد ابتلا 
به کرونا و بســتری در بیمارســتان ها اســت. حالا 
وضعیت کاملًا شــکننده ی شــیوع کرونــا یک بار 
دیگر می تواند ســبب شلوغ شــدن مراکز درمانی و 
افزایش موارد مرگ ومیر شود؛ تجربه ی سختی که 
در پنج پیک متوالی تکرار شــد و حالا زمزمه هایی 
از آغاز بلافاصله ی پیک ششم شنیده می شود. این 
درحالی ســت که به گفته برخی کارشناسان تلاش 
برای بازگشایی مدارس، دانشگاه ها، لغو دورکاری ها 
و کنار گذاشــتن اقدامات مراقبتی در شرایط کنونی 

ظن آغاز پیک ششم را بیشتر می کند.
علیرضــا ناجی، رییــس مرکز تحقیقــات ویروس 
شناسی دانشــگاه علوم پزشــکی شهیدبهشتی در 
گفت وگویی با خبرآنلاین معتقد است به جای برخی 
بازگشــایی های زودهنگام بایــد اهتمام در افزایش 
واکسیناســیون کرونا را بیشــتر کــرد. او می گوید: 
»مطمئناً الان ما در شرایط مناسبی برای بازگشایی 
کامل مدارس و دانشــگاه ها نیستیم، ما باید با توجه 
به شــرایطی که داریم همچنان صبر کنیم و تمام 
تلاش خود را برای واکسیناســیون سریعتر جامعه 

انجام دهیم.«
این ویروس شناس با اشــاره به افزایش تجمع ها و 
تاثیر آن بر شــروع پیک ششــم کرونا در واکنشی 
بیان می کند: »احتمــالًا تجربه خیلی بدی خواهیم 

داشت.«
در ادامه متن کامل این گفت وگو را می خوانید.

زمزمه هایی از شــروع پیک ششم شنیده 
می شــود، همین طــور تعداد شــهرها با 
وضعیت کرونایی قرمز افزایش پیدا کرده 
و آمارهای اعلام شــده هم چندان نشان 
نزولی شیوع ویروس  ادامه ســیر  دهنده 
آیا پیک ششم شروع  به نظر شما  نیست؛ 

شده است؟
این که بخواهیم بگوییم حالا قطعاً پیک ششم شروع 
شده اســت، نه این گونه نیست، اگرچه ممکن است 
درباره ی برخی شهرها با توجه به روند روبه افزایش 
آمارهای کرونا این ظن وجود داشته باشد، اما در کل 
به شــما بگویم اطلاعات به ما نشان می دهد پیک 

ششم نزدیک است.
اگر پیک ششــم احتمالی شــروع شود 

چه تفاوتی با پیک هــای قبل دارد؟ برخی 
معتقدند تکرار متوالی شیوع کرونا می تواند 
ســبب افزایش چشــمگیر موارد ابتلا و 

مرگ ومیر شود؟
 متاســفانه به دلیــل عملکرد نامناســبی که ما در 
قرنطینــه کردن شــهرها و ایجاد ســکون داریم، 
هربار که پیک جدید کرونا آغاز می شــود پیک های 
بلندتری خواهند شد؛ امیدوارم تزریق واکسیناسیون 
تا آن موقع ســرعت بیشــتری پیدا کنــد. اگر ما 
مداخــلات غیردرمانی خودمان را قــوی نکنیم و 
واکسیناسیون را ســرعت ندهیم مسئله ادامه دارد. 
امروز تعداد زیادی واکســن در ایران موجود است و 
فقط باید مردم برای تزریق واکســن اقدام کنند اما 
تا انجام کامل آن ممکن اســت ما مجدد پیک های 

بلند را تجربه کنیم.
باید گفت همچنان شــیوع ویــروس در جامعه بالا 
اســت، ما در اتصال پیک چهارم به پنجم هم شاهد 
بودیــم که دامنه هــای بلندی داشــتند، چیزی که 
ممکن است برای پیک پنجم و اتصال آن به پیک 
ششــم هم اتفاق بیفتد. بنابرایــن باید گفت با آغاز 
فصل ســرما و افزایش تجمع ها، همچنین متاسفانه 
تصمیماتی که ما در بازگشایی مدارس و دانشگاه ها 
داریم می گیریم، و ســایر تجمعــات دیگری که در 
برگزاری مراســم ها داریم، من فکر می کنم احتمالًا 

ما تجربه خیلی بدی خواهیم داشت.
این که در مواجهه با پیک ششــم بخش 
زیادی از مــردم جامعه با واکســن های 
مختلف به ویژه سینوفارم واکسینه شده اند، 
می تواند از شدت این پیک جلوگیری کند؟

این واکسیناســیون تاثیرگذار است اما ما باید روی 
افرادی که دو دز واکســن تزریق کردند حساب باز 
کنیم، کــه اگر الان در نظــر بگیریم چیزی حدود 
۳۳ درصد بیشتر نخواهد شــد. این عدد خیلی بالا 
و مناسبی برای کنترل گردش ویروس نیست، باید 
درصدی خیلی بالاتر از این ها واکسن دز دوم تزریق 
شــود. در کسانی که دو دز واکســن تزریق کردند 

درصد بالایی از نوع شــدید بیمــاری و مرگ ومیر 
جلوگیری خواهد شــد. برای همیــن معتقدم باید 
همچنان صبــر کنیم و اهتمام خــود را در تزریق 

واکسن افزایش دهیم.
یعنــی همچنان بازگشــایی مدارس زود 
اســت؟ چون به نظــر می رســد وزارت 
مصر هستند  آموزش وپرورش  و  بهداشت 

بازگشایی ها اتفاق بیفتد.
مطمئناً الان ما در شرایط مناسبی برای بازگشایی 
کامل مدارس و دانشگاه ها نیستیم، ما باید با توجه 
به شــرایطی که داریم همچنان صبر کنیم و تمام 
تلاش خود را در واکسیناســیون ســریع تر جامعه 
چه در بزرگســالان و چه در افراد بالای ۱۲ سال 
قرار دهیم. بنابراین اول باید میزان واکسیناســیون 
به بــالای ۷۰ الــی ۸۰ درصد برســد و بعد این 
بازگشایی ها انجام شــود. تجربه کشورهای دیگر 
هم همین را می گوید. وقتی که مدارس، دانشگاه ها 
و جامعه زود بازگشــایی شــوند، با توجه به وجود 
واریانت هایی مانند دلتا، مطمئناً شــیوع ویروس و 

خیز آن را خواهیم دید.
به غیــر از مســئله بازگشــایی مدارس 
الان تقریبــاً همه دورکاری ها لغو شــده 
اســت، نتیجه آن در شیوع کرونا را چطور 

پیش بینی می کنید؟
ببینیــد، تمــام اقداماتی مانند انجــام دورکاری ها، 
جلوگیری از مســافرت ها، عدم بازگشــایی مدارس 
و دانشــگاه ها دنبال یک اصل هستند: جلوگیری از 
برپایی تجمع. لــذا هرکاری که در خلاف این اصل 
انجام شود آسیب زاست. توجه کنید لغو دورکاری ها 
که فقط باز شــدن ادارات نیســت، خود افراد برای 
جابجایــی نیاز به وســیله نقلیه دارنــد، همه آن ها 
هم که ماشــین شــخصی ندارند، لذا تجمع هایی 
در ســرویس ها، اتوبوس هــا اتفــاق می افتد که ما 
اصلًا شرایط مناســبی برای رعایت کردن پروتکل 
بهداشتی در این زمینه نداریم. لذا با توجه به شیوع 
بــالای ویروس در جامعه هرگونــه از این اقدامات 

که ســبب افزایــش تراکم جمعیت شــود می تواند 
سبب افزایش شــیوع کرونا شود. بنابراین همانطور 
که گفتم مــا همچنان باید مقــداری صبر کنیم تا 
واکسیناسیون پیشــرفت کند، با همین تدابیر مانند 
انجــام کار به صورت دوره ای و شــیفتی مدتی در 
جامعه ســکون ایجاد کنیم تا کمی وضعیت کنترل 
شــود تا آن موقع با توجه به شرایط و اطلاعاتی که 

داریم شروع کنیم به انجام بازگشایی ها در جامعه.
شما خیلی روی واکسیناسیون تاکید دارید 

آیا این به معنای اجباری کردن آن است؟
دراین خصوص خیلی بحث زیاد اســت. من گمان 
می کنم اگر جامعه خوب فکر کند واکسیناســیون 
انجام می شــود، برخی می گویند من به واکســن 
اعتقادات  ندارم درحالی که واکســن جــزو  اعتقاد 
اعتقادی  از شــاخه های علمی  نیســت، هیچ گونه 
نیستند بلکه علم هســتند، بنابراین نمی شود گفت 
من به فلان ماده شیمیایی اعتقاد ندارم. لذا ما باید 
واکســن تزریق کنیم و بــا گروهی که به نظر من 
آدم های شیادی هســتند که ضد واکسن صحبت 
می کننــد و می خواهند ســلامت جامعــه را بهم 
باید مردم  بریزند، برخورد مناسبی داشــته باشیم. 
را قانع کــرد، ما اگر بخواهیــم از کووید خلاص 
شــویم باید ایــن را بدانیم که بــالای ۸۰ درصد 
کل جامعه را باید واکســن بزنیم، این مسئله مهم 
است. شما شــرایط کشــورهای دیگر را مشاهده 
کنیــد؛ الان آمریکا هم بیــش از ۵۰ درصد مردم 
واکسن نزده اند. آن ها هم جامعه ای دارند که افراد 
شــیادی می آیند جلوی واکسن زدن را می گیرند و 
گروهی را به واکســن بد گمان می کنند، همینطور 
کــه دیدیم در برخی از ایالت ها آزادســازی انجام 
دادند اما با آمدن ســویه دلتا همــه معادله ها بهم 
خــورد و مجــدد محدودیت ها برگشــت. لذا اگر 
عاقلانــه و علمی فکر کنیم همه ما باید واکســن 
بزنیم و امروز هم واکســن در کشور موجود است 

بنابراین تکلیف برای همه مشــخص شده است.
درخصوص تزریق دز بوستر چطور؟

حتما باید نگاهی هم به دز بوســتر داشته باشیم. 
به خاطر دامنه بلند مدتی که واکسیناسیون دارد، 
الان کســانی که در مرحله اول واکســن تزریق 
کردند مانند کادر درمان و همین طور افراد مســن 
و آن هایی کــه بیماریهای خاص داشــتند نوبت 
دز سوم واکسن آن ها رســیده است. خوشبختانه 
کادر درمــان دارند دز ســوم را تزریــق می کنند 
اما من درخصوص افراد مســن و بیماران خاص 
احســاس خطر دارم و معتقــدم هرچه زودتر باید 
واکسیناسیون دز بوستر این گروه ها را هم شروع 
کرد تا در پیک های پیش رو این افراد تحت تاثیر 

نگیرند. قرار 
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

تمام جایگاههای سوخت 
تا سه روز دیگر به کارت 
سوخت متصل می شوند

وزیــر نفت گفت: طی ۲ الــی ۳ روز آینده تمامی 
جایگاه ها به کارت سوخت متصل می شوند.

به گزارش خبرنگار مهر، جواد اوجی در گفت و گوی 
تلویزیونی در مورد وضعیت شبکه هوشمند سوخت، 
اظهار کرد: آخرین وضعیت جایگاه های سوخت را 
امروز بررســی کردیم؛ بالای ۹۶ درصد جایگاه ها 
فعال شــده اند و هموطنان می تواننــد به راحتی 

عملیات سوخت گیری را انجام دهند.
وزیر نفت افزود: حدود ۱۴۰۰ جایگاه هم به سامانه 
کارت هوشمند سوخت متصل شده اند. امیدواریم به 
تدریج باقی جایگاه ها به کارت سوخت متصل شوند.

وی ادامــه داد: بالغ بر ۵۴ هزار نازل را در سراســر 
جایگاه های سوخت داریم که هر نازلی را باید نصب 
برنامه را انجام دهند و زمانبر اســت ولی با افزایش 
تیم ها و فراخوانی که انجام شده تا ۲ الی ۳ روز آینده 
تمامی جایگاه ها به کارت سوخت متصل می شوند.

اوجی در ادامه اظهار کرد: تعمیرات اساســی حوزه 
بالادست میادین تولید گاز )فاز ۱۲ پارس جنوبی( 
تا فردا به اتمام می رسد و آمادگی صد در صد برای 

تولید گاز در بخش بالادست را داریم.
وی افزود: با برنامه ریزی شرکت ملی گاز و شرکت 
ملی پخش و ذخایر خوب سوخت مایع نیروگاه ها و 
صنایع، پیش بینی می کنیم زمستان را بدون چالش 

به پایان برسانیم.
وزیر نفت تصریح کرد: امســال برای مشــترکین 
بدمصــرف گاز افزایــش قیمت خواهیم داشــت. 
مشترکینی که در سقف الگوی مصرف باشند همان 
میزان قیمت پارسال را می پردازند اما برای بدمصرف 

ها و پرمصرف ها افزایش نرخ اعمال خواهیم کرد.
وزیر نفت گفت: برای سوخت رسانی به نیروگاه ها 
نیــز نزدیک به ۳ میلیارد لیتر حجم مایع داریم که 

۴۵۰ میلیون لیتر بیشتر از پارسال است.

عرضه بنزین 1۵00 تومانی 
در 700 جایگاه

ســخنگوی شــرکت ملی پخش فراورده ها نفتی 
گفت: بیش از ۷۰۰ جایگاه به ســامانه هوشــمند 
سوخت متصل شده و برای بیش از ۳۰۰۰ جایگاه 
نیز امکان ســوخت گیری بدون اتصال به سامانه 

هوشمند فراهم شده است.
فاطمه کاهی در گفت و گو با ایســنا، با بیان اینکه 
بازدیدهای میدانی حاکی از عادی شــدن شرایط 
در جایگاه های ســوخت است و شاهد صف های 
طولانی در پمپ بنزین ها نیستیم، اظهارکرد: حدود 
۳۷۰۰ جایگاه در سراسر کشور آماده فعالیت هستند 
و بــا نرخ یارانه ای و یا نــرخ آزاد بنزین را عرضه 

می کنند.
وی با اشــاره به تعداد جایگاه های سوخت که در 
تهران به ســامانه هوشمند متصل شده اند، گفت: 
تا کنون حدود ۲۵ جایگاه در تهران بنزین یارانه ای 

عرضه می کنند.
سخنگوی شــرکت ملی پخش فراورده ها نفتی 
در خصوص پیش بینی زمان بازگشــت ســامانه 
هوشمند به تمام جایگاه ها، گفت: اجازه بدهید زمان 
مشخصی را اعلام نکنیم اما همکاران ما در بخش 
فنی و پشتیبانی سامانه و همچنین پیمانکاران این 
حوزه طی دو روز اخیر هیچ استراحتی نداشتند و با 

تمام توان در حال حل مشکل هستند.
کاهی تاکید کرد: هیچ مشکلی برای تامین سوخت 

وجود ندارد.
امروز جلیل ســالاری، مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایــش و پخش فرآورده هــای نفتی نیز از فعال 
شدن۹۰ درصد جایگاه های عرضه سوخت کشور 
خبر داد و گفت: تا جمعــه )۷ آبان ماه( بیش از ۷۰ 
درصد جایگاه های عرضه سوخت کشور به سامانه 
متصل می شــوند. هم اکنون حدود ۸۰۰ جایگاه به 

سامانه هوشمند سوخت متصل است.
به گفته وی تلاش می کنیم به زودی عرضه نفت گاز 

از طریق کارت سوخت هم فراهم شود.
مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتــی افزود: هم اکنــون ۴۶ گروه 
کارشناسی به جایگاه های عرضه سوخت کل کشور 

اعزام شده اند.

قیمت نفت ریزش کرد
قیمت نفت در معاملات روز پنجشنبه تحت تاثیر 
افزایش چشمگیر غیرمنتظره ذخایر نفت آمریکا و 
رشــد موارد ابتلا به کرونا در اروپا، روسیه و موارد 
شــیوع در چین، به پایینترین رکورد دو هفته اخیر 

سقوط کرد.
به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت یک 
دلار و ۵۸ سنت معادل ۱.۹ درصد کاهش یافت و 
به ۸۳ دلار در هر بشکه رسید؛ در حالی که پیشتر به 
۸۲ دلار و ۳۲ سنت سقوط کرده بود که پایین ترین 
قیمت دو هفته اخیر بود و در معاملات روز گذشته 

هم ۲.۱ درصد کاهش پیدا کرده بود.
بهای معاملات نفت آمریکا یک دلار و ۳۹ ســنت 
معادل ۱.۷ درصد کاهش یافت و به ۸۱ دلار و ۲۷ 
سنت در هر بشکه رسید که پایین ترین قیمت یک 
هفته اخیر بود. شاخص نفت آمریکا روز چهارشنبه 

۲.۴ درصد سقوط کرده بود.
موارد جدید ابتلا به کووید در چین و آمار قربانیان و 
تهدید قرنطینه در روسیه به همراه رشد موارد ابتلا 
در غــرب اروپا، روند صعودی چند هفته ای قیمت 

نفت را متوقف کرد.

ریسک تولیدکنندگان اوپک 
پلاس برای بالاتر رفتن قیمت 

نفت
اوپک پلاس با رد درخواســت کشــورهای مصرف 
کننده برای افزایش ســریعتر تولیــد، درباره تداوم 
ریسکهای ناشی از پاندمی ویروس کرونا هشدار داد 
و رشد ذخایر نفت در سال میلادی آینده را پیش بینی 

کرد.
به گزارش ایسنا، اوپک پلاس در حال حاضر هر ماه 
تولیدش را ۴۰۰ هزار بشکه در روز افزایش می دهد 
اما درخواستها برای افزایش سریعتر تولید به منظور 

کنترل روند صعودی قیمتها را پس زده است.
شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی روز شنبه در یک مصاحبه تلویزیونی گفت: 
ما چیزی را قطعی فرض نمی کنیم. کووید همچنان 
وجود دارد و هنوز از شــرایط بحرانی خارج نشده ایم. 
باید محتاط باشیم. بحران مهار شده اما لزوما پایان 
پیدا نکرده اســت. وی خاطرنشــان کرد سفرهای 
جهانی همچنان ضعیف مانده و برای توجیه احتیاط 
خود، درباره پتانسیل رشد عظیم ذخایر نفت در سال 

آینده هشدار داد.
سیاستهای تولید محدودکننده از سوی اوپک پلاس 
و تولیدکنندگان شیل آمریکا تولید جهانی را از ژوئن 
ســال ۲۰۲۰ پایین مصرف نگه داشته است. نتیجه، 
افت چشمگیر ذخایر جهانی نفت و صعود قیمتها به 

بالاترین حد از سال ۲۰۱۴ تاکنون بوده است.
اما این نگرانیها در خصوص موج دیگری از شــیوع 
ویروس کرونا و مختل شدن روند احیای مصرف نفت 
یا رشد یکباره ذخایر تا چه حد قابل توجیه هستند. آیا 
این گروه اجازه می دهد قیمتها افزایش پیدا کنند تا 

به درآمدهای کوتاه مدت حداکثری دست پیدا کند.
مصرف سوختهای مایع جهان در سپتامبر در مقایسه 
با مدت مشابه سال ۲۰۱۹ حدود ۲.۱ میلیون بشکه 
در روز کاهش پیداکرد که نتیجه طولانی شدن تاثیر 

پاندمی و رکود بوده است.
ذخایــر نفت تجاری ســازمان توســعه و همکاری 
اقتصادی در نخســتین موج پاندمــی و قرنطینه در 
فاصله بین فوریه و ژوییه سال ۲۰۲۰ به میزان ۳۳۵ 
میلیون بشــکه کاهش پیدا کرد اما ذخایر تجاری از 
آن زمان در نتیجه بهبــود قوی فعالیت اقتصادی و 
محدودیتهای تولید، به میزان ۴۲۵ میلیون بشــکه 
کاهش پیدا کرده است. ذخایر تجاری سازمان توسعه 
و همکاری اقتصادی تا سپتامبر ۱۴۵ میلیون بشکه 
)پنج درصد( پایین سطح دو سال قبل پیش از شیوع 
پاندمی بود. این ذخایر همچنین حدود شش درصد 
پایین میانگین فصلی پنج ســاله )۲۰۱۵ تا ۲۰۱۹( 

است که رشد سریع قیمتها را توضیح می دهد.
پیش بینی می شــود مصرف جهانی تا اواسط سال 
۲۰۲۲ به ســطح پیش از پاندمی بهبود پیدا کرده و 
تولید اندکی سریعتر افزایش پیدا کند. انتظار می رود 
نتیجه رشد ملایم ذخایر از پایین میانگین پنج ساله 
باشــد که تا پایان ســال ۲۰۲۲ همچنان پایین این 
میانگین خواهند ماند. اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
پیش بینی کرده که ذخایر تجاری ســازمان توسعه 
و همکاری اقتصادی در ســال ۲۰۲۲ به میزان ۸۵ 
میلیون بشکه کاهش خواهد یافت و تنها ۲.۸۳ میلیارد 
بشکه تا پایان سال خواهد ماند که پایینترین سطح 
از ســال ۲۰۱۴ به استثنای امسال است.ریسکهایی 
در هر دو جهت پیش بینی بــرای مصرف و ذخایر 
وجود دارند. اگر پاندمی وخیم تر شود یا سیکل کسب 
و کار به هر دلیلی کند شود، ذخایر می تواند سریعتر 
رشد کرده و فشار نزولی روی قیمتها ایجاد کند.اگر 
پاندمی ضعیف شود یا سیکل فعالیت تجاری با وجود 
تورم، تاب آورتری بیش از حد انتظاری داشته باشد، 
مصرف می تواند بالاتر رود و روند کاهش سطح ذخایر 
ادامه پیدا کرده و فشار بر صعود قیمتها را تشدید کند.

اوپک پلاس و تولیدکنندگان شیل آمریکا در بیانیه 
ها و اقدامات اخیرشــان در ارزیابی این ریسکها بی 
تفاوت نبوده و بر ریسکهای نزولی که برای مصرف 
و قیمتها وجود دارند تاکید کرده و همزمان ریسکهای 
صعودی را کم اهمیت شمرده اند. تولیدکنندگان حتی 
ترجیح شان برای پذیرفتن ریسک رشد بیشتر قیمتها 
به جای کاهش آنها را نشــان داده و دلالت بر این 
دارد که با روند رشد قیمتها راحت هستند که کمک 
کرده است بازار به ســمت قیمتهای بالاتر هدایت 
شــود.اوپک پلاس و پیشــگامانش از نظر تاریخی 
سیاســتهایی را دنبال کرده اند که درآمدهای کوتاه 
مدت آنها را حداکثری کنند البته به اســتثنای دوره 
های جنگ قیمت. بنابراین ترجیح آنها برای قیمتهای 
بالاتر تعجب آور نیست.تولیدکنندگان ترجیح می دهند 
ریسک محدود شــدن بیش از حد عرضه در بازار را 
به جان بخرند تا ایــن که قیمتها کاهش پیدا کنند 
و اســتدلالها و تصمیماتی کــه در دوره های قبلی 
رشــد ســریع قیمتها در دوره های ۲۰۰۸-۲۰۰۷ و 
۲۰۱۱-۲۰۱۰ و ۲۰۱۸-۲۰۱۷ گرفته شــد را تکرار 
می کنند. فعلا تولیدکنندگان تولیدشان را محدود نگه 
خواهند داشت و از درآمدهای بالاتر لذت می برند و 
قیمتها بالاتر را به پاندمی، دورنمای اقتصادی مبهم 
و تصمیمهای سرمایه گذاری مربوط به گذار به یک 

سیستم انرژی آتی ربط می دهند.

نایب رئیس سابق کمیسیون انرژی مجلس 
گفت: سالها تذکر دادیم و توجهی نشد ولی 
باز هم میگویم، با مذاکره با طرف اماراتی 
و محاکمه مسببین کرسنت می توان روند 

پرونده را به نفع ایران برگرداند.
به گزارش خبرنگار مهر، در ماه گذشــته 
نتایج بخــش اول دادگاه بین المللی لاهه 
برای پرونده کرســنت با محکومیت ۶۰۷ 
میلیــون دلاری ایران و به نفع شــرکت 
اماراتی کرســنت پترولیوم به پایان رسید. 
آنطور که مشخص است این جریمه مربوط 
به هشت و نیم سال اول این قرارداد است 
و گفته می شود که برای باقی سال های این 
قرارداد جریمه های به مراتب سنگین تری 

در انتظار کشور است.
محکومیت مذکور باعث شــد مجدداً اسم 
کرسنت در رسانه ها مطرح شود. پرونده ای 
که به یک مناقشه طولانی مدت اقتصادی 
سیاسی در کشور تبدیل شده است و حتی 
پــس از اتمام پنج دولت بــا رویکردهای 
متفاوت مشــکل این پرونده نه تنها حل 
نشده بلکه پیچیده تر هم شده است. هرچند 
بیژن زنگنه، وزیر نفت سابق که قرارداد نیز 
در زمان وزارت وی بســته شد بارها وعده 
حل و فصل این پرونده و عدم محکومیت 
ایران را داده بود ولی در هفته های گذشته 
مشخص شد خسارات این پرونده با رفتن 
وی از وزارت نفت نیز جمع نشده و باید از 

بیت المال پرداخت شود.
درباره اشــتباهات فاحش قرارداد کرسنت 
از جملــه وجود فســادهای متعدد، تعیین 
محل تحویل گاز در جزیره ابوموســی که 
موجب تحکیم ادعای اماراتی ها بر جزیره 
شــد، انعقاد قرارداد با یک شــرکت دلال 
بین المللی که ســابقه مثبتی هم ندارد و 
قیمت گذاری بسیار پایین و خلاف قاعده 
گاز کشور صحبت های بســیاری در این 
سال ها شــده است. با این حال در این ایام 
که روزهــای پایانی دادرســی در داوری 
بین المللی طی می شــود باید تنها دغدغه 
مسئولین حقوقی کشور کاهش جریمه ها 

از هر طریق ممکن باشد.
در همین راســتا هدایت الله خادمی، نایب 
رئیس سابق کمیســیون انرژی در گفتگو 
با خبرنگار مهر گفت: قرارداد کرسنت که 
بسته شــد قرار بر این بود که دولت وقت 
آن را از سال ۸۴ اجرایی کند که نتوانست 
پروژه هایــش را تکمیل کنــد و به همین 
دلیل شرکت اماراتی شــکایت کرد و در 
ادامه، دولت نهم به دلیل مســائل خاصی 
که این قرارداد داشــت آن را متوقف کرد 
و روند پیگیــری و دادخواهی آن از همان 
سال شروع شد.وی ادامه داد: روند پیگیری 
قانونی این پرونده تا ســال ۹۲ مثبت بود، 
دلیل آن هم شــائبه فساد و اطلاعاتی بود 
که از دستگیری ها به دست آمده بود و به 

داوری لاهه ارائه شده بود. البته بعضی از 
همین دوستان فعلی آن زمان می توانستند 
بهتر پیگیــری کنند.نایب رئیس ســابق 
کمیسیون انرژی افزود: در سال ۹۲ مجلس 
کســانی را تأیید کرد که در همان پرونده 
نقش داشتند همان افراد در رده های بالای 
وزارت نفت قرار گرفتند و به همین خاطر 
داوری لاهه ادعای ایران بر وجود فساد را 
رد کرد ودلیل آن هم این بود که می گفت 
چطور همین افراد دوباره مسئولیت گرفتند.

خادمی با اشاره به اینکه بعد از شروع دولت 
یازدهم روند پرونده به شــدت علیه ایران 
شــده بود، گفت: در آن سال ها هر طرف 
در پرونده یک وکیل داشت و وکیل ایران 
که یک وکیل کارکشــته و دغدغه مند به 

نام آقای نوری بود تنها راه را در استعفای 
خودش دیــد. زیرا وقتی یک طرف وکیل 
نداشته باشد پرونده متوقف می شود و بدین 
نحو مدتی پرونده مسکوت باقی مانده بود.

وی افزود: در سالهای گذشته هم ما بارها 
برای همین بحث کرســنت طرح سوال 
کردیم و می گفتیم که روند داوری به ضرر 
ایران اســت اما از وزارت نفت آقای زنگنه 
می گفتند که به نفع ایران است. من حتی 
در یک جلسه از شخص آقای اژه ای بابت 
احکامی که برای مسببین کرسنت صادر 

شده بود سوال پرسیدم.
نایب رئیس سابق کمیسیون انرژی ادامه 
داد: تشخیص فسادزا بودن و کسب سود از 
طریق این قرارداد با قوه قضائیه است و من 

قضاوتی نمی کنم اما درباره روند دادرسی در 
این سال ها می توانم بگویم بد بوده و قطعاً 

حرف و حدیث وجود دارد.
خادمی با اشاره به طولانی شدن روند این 
پرونده گفت: ایــن دولت هم در این چند 
ماه باید مواظبت می کرد که به اینجا نرسد. 
در حال حاضر هم اگــر کار به یک گروه 
دلسوز سپرده شود به عقیده بنده با مذاکره 
می توانند مشکل را حل کنند وگرنه آنها به 

بهانه عدم النفع مدام خسارت می گیرند.
وی در ادامه گفت: طرف اماراتی همینکه 
ایــن قرارداد را بســتند، اوراقی از آن را در 
بورس گذاشــتند و ۸۶ میلیارد دلار از آن 
کسب ســود کردند. خب چرا ما برای این 
بحث ادعایی نداشته باشیم؟ حتی شنیدم 
که برای این موضوع در زمان وزارت نفت 
آقای میرکاظمی نیز نامه ای زده شد و الآن 

هم قابلیت پیگیری دارد.
خادمــی در پایان گفــت: همان زمان که 
کرسنت بســته شد از مسئولین وقت یک 
اقراری گرفتند که در این قرارداد زد و بند 
وجود داشته و وکلای ایرانی هم بر اساس 
همان مدارک به نتایج خوبی رسیده بودند. 
همیــن الآن هم آن مــدارک و محاکمه 
مسئولین و مسببان وقت قطعاً می تواند در 
روند پرونده تأثیر مثبت داشته باشد، هرچند 
که به نظر بنده می تواند با مذاکره هم حل 

شود.

نایب رئیس سابق کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد:

محاکمه مسببین کرسنت می تواند در روند پرونده تأثیر مثبت داشته باشد

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی:

۴.۲ درصد سوخت نیروگاه ها مازوت است

وزیر نیرو:

صنعت برق تابستان تلخی را پشت سر گذاشت

معــاون راهبری تولید شــرکت مــادر تخصصی 
تولیــد نیروی برق حرارتی ایران بــا بیان اینکه تا 
پایان مهرماه تنها ۴.۲درصد از ســوخت نیروگاه ها، 
مازوت بوده است، گفت: در نیروگاه هایی که ناچار 
به استفاده از ســوخت دوم باشند، تاکید بر استفاده 
از گازوئیل اســت، اما اگر چاره ای نباشد از مازوت 

استفاده خواهند کرد.
»ناصر اســکندری« روز جمعه در گفــت و گو با 
خبرنــگار اقتصادی ایرنــا افزود: ۱۶ نیــروگاه از 
مجموع ۱۲۰ نیروگاه حرارتی کشور امکان استفاده 
از ســوخت مازوت را دارند که از این تعداد مخزن 
سوخت مازوت چهار نیروگاه پلمپ است و فقط ۱۲ 
نیروگاه می توانند در صورت نیاز از ســوخت مازوت 

استفاده کنند.
وی ادامــه داد: نیروگاه های حرارتــی به گونه ای 
طراحی می شــوند که ســوخت موردنیاز آنها گاز 
طبیعی باشد بنابراین اگر سوخت مایع مورد استفاده 
قرارگیــرد ضمن تحمیل هزینه هــای زیاد به این 
نیروگاه ها موجب طولانی تر شــدن دوره تعمیرات 
شده و در برخی مواقع نیاز به تعمیرات اساسی پیدا 

خواهند کرد.
معــاون راهبــری تولید شــرکت بــرق حرارتی 
خاطرنشان کرد: براین اساس نیروگاه های حرارتی 
هیچ انگیزه ای برای اســتفاده از سوختی غیر از گاز 
طبیعی ندارند و بیشــتر تلاش آنها تامین گاز است 
که بهترین نوع سوخت برای عملکرد بهتر نیروگاه 

است.

اســکندری گفت: تامین سوخت زمســتانی برای 
نیروگاه ها به دلیل آنکه مردم بیشــتر از گاز طبیعی 
بــرای گرمایش اســتفاده می کننــد در درجه دوم 
اهمیت قرار گرفته و با محدودیت روبرو می شود و 
براین اساس نیروگاه ها که باید برق مورد نیاز کشور 
را تامین کنند ناگزیر به ســمت استفاده از سوخت 

جایگزین می روند.
وی ادامــه داد: از مجموع ۱۲۰ نیــروگاه حرارتی 
کشور ۱۶ نیروگاه امکان استفاده از سوخت مازوت 
را دارنــد که البته مخزن ســوخت مــازوت چهار 
نیروگاه به دلیل پیشگیری از آلوده سازی هوا پلمپ 
است و تنها ۱۲ نیروگاه می توانند از سوخت مازوت 

بهره گیرند ولی بیشتر تلاش بر تامین گازوئیل به 
عنوان سوخت دوم است.

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی افزود: تا 
پایان مهرماه ۹۱.۵ درصد سوخت نیروگاه ها از گاز 
بوده و تنها ۴.۲ درصد سوخت مازوت مصرف شده 
و تلاش خواهیم کرد در فصل ســرد نیز نسبت به 

تامین گاز برای نیروگاه ها اقدام شود.
اسکندری گفت: درجاهایی نیز که الزام به استفاده 
از ســوخت دوم داشته باشــیم تاکید بر استفاده از 
گازوئیــل اســت و در نهایت اگر چــاره ای نبود از 

مازوت بهره گرفته خواهد شد.
به گزارش ایرنا، آمارها نشــان می دهد در زمستان 

ســال گذشــته در برخی روزهــا، گاز تحویلی به 
نیروگاه ها بــه زیر ۷۰ میلیــون مترمکعب در روز 
رسید. این در حالی است که اگر نیروگاه های کشور 
بخواهنــد با همه ظرفیت خود کار کنند ســوختی 
معادل ۱۹۰ میلیون متر مکعب گاز در روز نیاز دارند.

بنابراین بقیه سوخت مورد نیاز نیروگاه ها در زمستان 
به وسیله سوخت مایع تامین شده است.

ادامه روند افزایشــی مصرف گاز در کشور، علاوه 
بر آنکه می تواند سوخت رســانی به نیروگاه ها را با 
مشــکل رو به رو کرده و پایداری شــبکه برق را 
به خطر بیانــدازد، در ادامه ممکن اســت به قطع 
گاز برخی از مناطق کشــور در روزهای سرد سال 

بیانجامد.
 مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران با اشاره 
بــه اینکه ۸۰ درصد گاز تولیدی کشــور در بخش 
خانگی مصرف می شود، گفت: اگر مدیریت مصرف 
از طرف مشــترکان بخش خانگی و تجاری انجام 
نشود، در زمستان شــاهد قطع گاز و برق خواهیم 

بود.
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر 
اینکه مشکلی در تامین مازوت مورد نیاز نیروگاه ها 
در زمســتان وجود ندارد، گفت: مخازن نیروگاه ها 
پر اســت و مشکلی در ذخیره ســازی نداریم. برای 
مصرف گازوئیل در نیروگاه ها نیز با شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی توافق کردیم تا روزانه ۳۵ 
میلیــون لیتر را تحویل دهند. در کنار آن نیز ذخایر 

گازوئیل در نیروگاه ها نیز وجود دارد.

وزیر نیرو با اشــاره به مشکلات ایجاد 
برق  برای صنعت  تابســتان  شــده در 
گفــت: در تابســتانی که پشــت ســر 
گذاشــتیم به دلیل رشــد کــم صنعت 
برق که در چند ســال گذشــته اتفاق 
افتاده، شــاهد حدود ۱۵ هزار مگاوات 
کمبــود تولید برق بودیــم که این رقم 
یا به صــورت محدودیــت تولید برای 
صنایع کشــور یا به صورت خاموشــی 
برای مصــرف خانگی اعمال می شــد 
کــه می توان گفت صنعت برق کشــور 

تابستان تلخی را پشت سر گذاشت.
محرابیان  علی اکبر  ایســنا،  گزارش  به  
امــروز )جمعــه( در آئیــن افتتاحیــه 
بین المللی  نمایشــگاه  یکمین  و  بیست 
صنعت برق ایــران که در محل دائمی 
برگزار  تهران  بین المللی  نمایشگاه های 
شــد، با بیان اینکه رشد مصرف برق به 
معنای رشــد اقتصاد است، اظهار کرد: 
زمانی که به ســبد کشور در اثر کمبود 
تولید برق محدودیــت می دهیم، بدین 
معناســت که از ظرفیت های اشــتغال، 

صادرات و امکان رشد می کاهیم.
وی با تاکید بــر اینکه فرصت هایی که 
یکی پس از دیگری به صورت کوچک 
و بزرگ در صنعت کشور به وجود آمده 
و بازارهایی که در داخل و خارج ایجاد 
شده به خاطر کمبود تولید برق از دست 
می دهیم، تصریح کرد: موضوعی که در 
حال حاضر برای صنعــت برق اهمیت 

دارد چگونگی برون رفت از این شرایط 
اســت. برنامه ای که امروز وزارت نیرو 
در پــی هماهنگی هایی کــه با مجلس 
شورای اســلامی و دولت تدوین کرده 
شــامل دو شــاخه توســعه صنعت و 
بهینه ســازی مصرف انــرژی و اصلاح 
بخــش عرضه و مصــرف صنعت برق 

است.
وزیــر نیرو با بیــان اینکــه مجبور به 
جبــران عقب ماندگی های چند ســال 
کرد:  خاطرنشــان  هســتیم،  گذشــته 
عقب ماندگی های ظرفیت سازی برای ما 
نه به عنوان یک انتخاب بلکه به عنوان 
یک ضرورت اجباری در دستور کار قرار 
دارد. در حال حاضر راهی جز استفاده از 
تمامی ظرفیت و پتانسیل های کشور از 
جمله بخش خصوصی نداریم تا شــاهد 

رشد صنعت باشیم.
محرابیان با اشــاره به برنامه توسعه ای 
وزارت نیــرو ادامه داد: برنامه ای که در 
موضوع توسعه صنعت برق تدوین شده 
ترکیبی،  نیروگاه سیکل  ایجاد  در حوزه 
به  نیروگاه های حرارتی و توجه  تکمیل 
انــرژی تجدیدپذیر به عنــوان یکی از 
محورهای مهم در صنعت برای کشــور 
اســت.وی با بیان اینکــه  در موضوع 
مدیریت عرضه و تقاضا می بایســت با 
سیاست گذاری و بکارگیری ظرفیت های 
موجود در کشــور به دنبال بهینه سازی 
مصرف انرژی باشــیم، ادامه داد: بهینه 

ســازی از نظر ما مصرف حداکثری در 
بخش تولید و مصرف معقول در بخش 
خانگی خواهد بود. مصرف حداکثری در 
بخش صنایــع به معنای در نظر گرفتن 
شدت انرژی و استاندارد سازی مصرف 

انرژی در این حوزه است.
وی با بیان اینکه صنعت پرافتخار برق 
کشــور یکی از مهم ترین شاخصه های 
توســعه میهــن عزیز ما اســت، اظهار 
کرد: نمایشــگاه محــل عرضه آخرین 
دســتاوردها و مجموعــه روش هــای 
این  پیشــرفت های  از  مردم  شــناخت 
صنعت اســت و به روایتی دیگر محل 
تبادل نظر و همفکری برای توسعه آتی 

این صنعت است.
وی اضافه کرد: در مجموعه نمایشــگاه 
بیست و یکم شاهد استقبال بی نظیری 

از صنعت برق کشــور هستیم. هر چند 
کــه مدتــی به خاطر شــرایط حاکم بر 
کشــور و شــیوع این ویروس منحوس 
شاهد رکود شــدیدی در صنعت کشور 
بودیم، اما صنعت برق در اولین فرصت 
و بــدون وقفه فرصت را مغتنم شــمرد 
و بــه صورت فعــال در ایــن دوره از 

نمایشگاه ها حضور پیدا کرد.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: در دوره هایی 
کــه بنده افتخــار همکاری بــا صنایع 
کشور را داشتم در بین ده ها سندیکای 
و  فعال ترین  منظم تریــن،  تولیدکننده، 
بابرنامه ترین ســندیکای صنعتی کشور، 
ســندیکای صنعت برق کشــور بود که 
مجموعه تلاش ها امروز نشــان دهنده 
رشــد و پیشرفت کشــور در این زمینه 

است.

محرابیان با بیان اینکه انرژی، مهم ترین 
محور توســعه و فرصت پیشرفت کشور 
اســت، تصریح کرد: ما از ذخایر بزرگ 
نفت و گاز برخوردار هستیم و می دانیم 
که یکی از بهترین روش های اســتفاده 
از انرژی، تولید برق برای مصرف است.

نکته  انــرژی  افــزود: در موضوع  وی 
بســیار مهم این است که در پی تبدیل 
انــرژی به برق به دنبال رشــد، ارزش 
افزوده و اشــتغال هســتیم؛ به عبارت 
دیگر با این فرصتی که در اختیار کشور 
قــرار می گیــرد باید بدانیــم که از چه 
روش هایی می توانیم این سرمایه عظیم 
و ملی خودمان را بــرای رفاه جامعه و 

رشد کشور بکار بگیریم.
وزیر نیرو یادآور شــد: در طول سالیان 
گذشــته به ویــژه دهــه اول انقــلاب 
مجموعه ظرفیت تولید برق کشور کمتر 
از ۷۰۰۰ مــگاوات بود، ایــن در حالی 
اســت که در حدود چهــار دهه پس از 
ظرفیت  مجموع  امروز  اسلامی  انقلاب 
تولیــد برق بیش از ۸۳ هــزار مگاوات 

نیروگاه نصب شده در کشور است.
وی افــزد: ایــن ظرفیت نصب شــده 
برق آبی،  حرارتی،  نیروگاه های  شــامل 
تجدیدپذیــر و نیروگاه اتمی اســت که 
به خوبی در کشــور فعالیت می کنند اما 
مصرفی که بخش تقاضــا از ما انتظار 
دارد بسیار بیشتر از ظرفیت نصب شده 

در کشور است.

آگهی فقدان مدرک تحصیلی
مدرک فــارغ التحصیلی اینجانب »مریم جهان 
پناه« فرزند »ضرغام« به شــماره شناســنامه 
864 صــادره از مراغه در مقطع کارشناســی 
رشــته »زبان و ادبیات فارســی« صــادره از 
واحــد دانشــگاهی آزاد کرج مفقــود گردیده 
است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا 
می شــود اصل مــدرک را به دانشــگاه آزاد 
اســامی واحد کرج به نشــانی :کرج - انتهای 
رجایــی شــهر-تقاطع بلــوار شــهید مــوذن و 
اســتقال - صندوق پســتی 31485-313 

تلفن4418143 ارسال نماید.
با تشکر
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک - بیمه - بورس اخبار

وضعیت بورس های جهانی
شاخص های مهم بورسی در آمریکا صعودی و در آسیا 

و بیشتر نقاط اروپا ریزشی بودند.
به گزارش ایســنا به نقل از بلومبرگ، وزارت بازرگانی 
آمریکا آمار اولیه رشــد اقتصادی سه ماهه سوم امسال 
را اعلام کرد که بر این اســاس نرخ رشد اقتصادی این 
کشــور مثبت ۲.۰ درصد اندازه گیری شده که این رقم 
۴.۷ درصد کمتر از رشد سه ماهه قبل و ۰.۷ درصد کمتر 
از نرخ رشــد پیش بینی شده قبلی بوده است. این رشد 
اقتصادی که چهارمین رشد فصلی متوالی ثبت شده این 
کشــور بوده است، بیش از همه تحت تاثیر رشد بخش 
سرمایه گذاری ثابت قرار گرفته که رشد آن ۴.۱ درصد 

اندازه گیری شده است.
شاخص های کلان اقتصادی در بسیاری از نقاط جهان 
بار دیگر رو به وخامت رفته اند و این بدان معناست که 
احتمال تداوم شــرایط اضطراری کرونایی حتی تا سال 
آینده نیــز چندان دور از ذهن نخواهد بود. صندوق بین 
المللی پول در گزارش جدیدی با ابراز نگرانی شــدید از 
روند صعودی تورم از کشورهای عضو گروه ۲۰ خواسته 
است تا با همکاری یکدیگر یک پاسخ متحد و فوری به 
این قضیه بدهند چرا که چشم انداز رشد اقتصادی جهان 
در سال جاری و ســال آینده به طور کامل تحت تاثیر 

قرار گرفته است.
معامله گران در بورس های جهانی نگران هســتند که 
افزایش ادامه دار قیمت نفت به یک مشــکل جدید در 
مقابله با تورم شود. بهای هر بشکه نفت در حالی از ۸۰ 
دلار عبور کرده اســت که چندماه پیش رسیدن قیمت 
نفت به زیر صفر جنجال زیادی به پا کرده بود. برخی از 
کارشناسان بازار هشدار داده اند که احتمال رسیدن قیمت 
هر بشــکه نفت به بــالای ۱۰۰ دلار در صورت ادامه 
روند کنونی دور از ذهن نیست و بازار به جریان عرضه 

نیرومندی برای بازگشت تعادل به قیمت ها نیاز دارد.  
 همزمان با افزایش قابل توجه نرخ تورم در اروپا به ویژه 
در بخش انرژی و حمــل و نقل که رفته رفته در حال 
تبدیل شدن به یک مشکل جدی در زنجیره تامین است، 
فشارها بر روی بانک مرکزی اروپا برای اعمال نفوذ در 
بازارهای مالی بالا گرفته اســت. تورم بالا و حل نشدن 
اختلافات اتحادیه با انگلیس بر ســر مساله برگزیت در 
روزهای اخیر به یکی از اصلی ترین دغدغه های معامله 
گران بورســی اروپایی تبدیل شده و کاهش تمایل به 

سرمایه گذاری روی سهام پرریسک مشهود است.  
در ســومین هفته ماه اکتبر شــمار متقاضیان دریافت 
مزایای بیکاری در آمریکا با کاهش ۶۰۰۰ نفری به ۲۹۰ 
هزار نفر رســیده که کمی فعالان بازار را نسبت به بهتر 
شدن وضعیت، حداقل در بازار کار امیدوار کرده است. این 
کاهــش در حالی بود که انتظار می رفت این رقم، ۲۹۵ 
هزار نفر اعلام شــود. به طور متوسط شمار متقاضیان 
هفتگی دریافت مزایای بیکاری آمریکا حدود ۲۰۰ هزار 
نفر بود که پس از شیوع کرونا این رقم به سرعت رو به 
افزایش رفت. نرخ بیکاری آمریکا در حال بازگشــت به 

چهار درصد است.  
نرخ تورم در بیشــتر کشورهای جهان در سطح بالایی 
باقی مانده و چشــم انداز اقتصادی را تا حدی تیره کرده 
اســت. برای نمونه در انگلیس با وجود کاهش نســبی 
سرعت بالا رفتن قیمت ها، نرخ تورم سالانه این کشور 
تا پایان ماه سپتامبر با ۰.۱ درصد کاهش نسبت به مدت 
مشابه منتهی به ماه قبل به ۳.۱ درصد رسیده که باز هم 
یکی از بالاترین نرخ های تورم ۹ ســال اخیر محسوب 
می شــود. بانک مرکزی انگلیس دســتیابی به تورم دو 

درصدی را تا پایان سال هدف گذاری کرده است.
دفتر توسعه و تجارت سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد 
در نیمه نخست سال جاری میلادی حجم سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی در جهان به ۸۵۲ میلیارد دلار رسیده که 
این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۷۸ درصد 
افزایش یافته است. کشورهای توسعه یافته با جذب ۴۲۴ 
میلیارد دلار از این ســرمایه بیشترین سرمایه خارجی را 
جــذب کرده اند. طی بازه زمانی فوق ســرمایه گذاری 
مستقیم خارجی در آمریکا نسبت به نیمه نخست سال 

قبل به میزان قابل توجه ۹۰ درصد بیشتر شده است.  
 رشد اقتصادی بیشتر کشورهای جهان در حالت کاهش 
است و این مساله به نوبه خود کمی فعالان بازار بورس 
را نسبت به چشم انداز پیش روی اقتصاد جهان نگران 
کرده اســت. اقتصاد چین در سه ماهه سوم امسال رشد 
۴.۹ درصدی را به ثبت رساند که در مقایسه با فصل قبل 
۳.۰ درصد کمتر شده است. این رشد اقتصادی هم چنین 
۰.۳ درصد کمتر از نرخ پیش بینی شــده قبلی توســط 
کارشناسان است و بدترین رشد اقتصادی فصلی چین 

در طول دو فصل اخیر محسوب می شود.
تاکنون بیــش از ۲۴۶ میلیون و ۲۳۹ هزار و ۴۵۵ مورد 
ابتلا به کرونا گزارش شــده است که در این بین چهار 
میلیــون و ۹۹۵ هزار و ۸۴۴ نفر جان خود را از دســت 
داده اند. در بین کشــورهای مختلــف، بالاترین تلفات 
مربوط به آمریکا با ۷۶۳ هزار و ۷۴۱ نفر، برزیل با ۶۰۷ 
هــزار و ۱۲۵ نفر، هند با ۴۵۷ هزار و ۲۲۱ نفر، مکزیک 
با ۲۸۷ هزار و ۲۷۴ نفر و روســیه با ۲۳۵ هزار و ۵۷ نفر 

بوده است.
کریس بوشامپ - تحلیلگر بازار سرمایه در موسسه تریدر 
آی جی - گفت: یک مساله آشکار در معاملات بازار این 
است که هنوز نگرانی های مختلف از شاخص های کلان 
اقتصادی مانع از ســرازیر شدن بخش قابل توجهی از 
سرمایه های تازه به بازار می شود و این یعنی بازارها برای 
آغاز یک دوره صعودی پرقدرت با مشکل مواجه هستند. 
اینکه در نهایت بانک های مرکزی به ویژه فدرال رزرو 
تصمیم بگیرند تا سیاست های معکوس سیاست های 

فعلی را اجرایی کنند، تعیین کننده خواهد بود.  
در وال استریت همه شاخص ها صعودی بودند؛ تا جایی 
که هر ســه شاخص اصلی بورسی در سطح بالاتری از 

روز قبل خود بسته شدند.
شاخص »داوجونز ایدانســتریال اوریج« با ۰.۶۸ درصد 
افزایش نسبت به روز قبل و در سطح ۳۵ هزار و ۴۹۰.۶۹ 
واحد بســته شد. شــاخص »اس اند پی ۵۰۰« با ۰.۹۸ 
درصد صعود تا سطح ۴۵۹۶.۴۲ واحدی بالا رفت و دیگر 
شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی »نزدک کامپوزیت« 
بــا ۱.۳۹ درصد افزایش در ســطح ۱۵ هزار و ۴۴۸.۱۲ 

واحدی بسته شد.

آیا انتشار اوراق دولتی به بورس 
آسیب می زند؟

بازار سرمایه درحالی آمارهای نزولی را ثبت می کند که 
این شائبه وجود دارد که انتشار اوراق از سوی دولت باعث 
آسیب رساندن به این بازار شده است. موضوعی که یک 
تحلیلگر بازار ســرمایه معتقد است اگر دولت قرار است 
اوراق منتشر کند بانک مرکزی نباید در آن زمان سیاست 

انقباضی پولی انجام دهد.
حســن کاظم زاده در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه 
عملیات بازار باز برای تنظیم تراز سیستم بانکی در حال 
فعالیت است، توضیح داد: درواقع بانک ها برای استقراض 
از بانک مرکزی از اوراق دولتی اســتفاده می کنند و در 
اینجا اوراق مانند وثیقه بیــن بانک ها و بانک مرکزی 
عمل می کند تا مشکل بانک ها برطرف شود. طبق آمار 
از ابتدای ســال جاری تا کنون بانک مرکزی حدود ۴۴ 
هزار میلیارد تومان به بانک ها تزریق کرده که این عدد 

به پایه پولی اضافه شده است.
وی ادامــه داد: درواقع بانــک مرکزی برای کوتاه مدت 
به بانک ها پول تزریق کرده اســت اما برای بلندمدت 
با فروش اوراق دولتی پول جذب کرده اســت. ۴۴ هزار 
میلیــارد تومان مذکور برآیند عملیات پولی تا هفته اخیر 
است. همچنین از ابتدای سال تا کنون برآیند تزریق هم 
حدود ۴۹ هزار میلیارد تومان بوده اســت اما به مرور با 
سیاست های بانک مرکزی که هفته های مداوم جذب 
نقدینگی بوده، برآینــد کاهش پیدا کرده و دو بار )تیر و 
شــهریورماه( به کمتر از ۱۰ هزار میلیارد تومان رسیده 

است.
این تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه دولت چند مدل 
اوراق منتشر می کند، اظهار کرد:  اوراقی که در ازای آن 
پول دریافت می کند و اوراقی که دولت به جای طلب به 
طلبکارها می دهد. نام اوراق گروه نخست اوراق دولتی 
و نام اوراق گروه دوم اخزا است. طبق آمار امسال حدود 
۴۳ هزار میلیارد تومان اوراق منتشر شده است که ۲۹.۵ 
هزار میلیارد آن را بازار ســرمایه  و ۱۳.۴ هزار میلیارد آن 
را هم بانک ها خریداری کرده اند که مشخصا سهم بازار 

سرمایه خیلی بیشتر بوده است.
کاظــم زاده ادامــه داد: حجم انتشــار اوراق در مرداد و 
شــهریور به شدت بالا بوده است و این درحالی بوده که  
بانک مرکزی هم درحال جمــع آوری پول از بازار بوده 
اســت. پس از این اتفاق که تبعات خوبی در پی نداشت،  
بانک مرکزی از اول مهرماه  ۲۱ هزار میلیارد تومان پول 
به سیســتم بانکی تزریق کرد؛ درحالی که اصل اوراق 

توسط بازار سرمایه خریداری شده بود.
وی درمــورد اخزا نیز توضیح داد: بــه اوراق اخزا اوراق 
پیمانکاری هم گفته می شود اما معمولا این اوراق جای 
طلب از دولت گرفته می شود. کسی که اوراق را گرفته 
است می تواند دو کار انجام دهد. نخست آنکه  اوراق را 
تا زمان سررسید نگه دارد و دوم انکه در بازار سرمایه نقد 
کند. صندوق ها، بانک ها و سایر بازار سرمایه خریدار این 
اوراق هستند. البته برای عموم مشخص نیست که چقدر 

از اوراق در بازار نقد شده است.
این تحلیلگر بازار ســرمایه ادامه داد: بنابراین دولت در 
شــهریور ماه دولت میزان زیادی اوراق منتشر کرده و تا 
جایی که ممکن بوده به پیمانکارها نیز اوراق داده است. 
بانک مرکزی نیز همزمان درحــال جمع کردن پول از 
بازار بوده اســت. نکته مهم  در اینجا اصل تطابق زمانی 
سیاست های پولی و سیاست مالی است. یعنی اگر دولت 
قرار اســت اوراق منتشر کند، بانک مرکزی نباید در آن 
زمان سیاســت انقباضی پولی انجام دهد. از طرف دیگر  
بانک مرکزی باید به عنوان بازارگردان اوراق دولتی )چه 

انتشاری، چه اخزا( در بازار سرمایه فعال باشد.
کاظــم زاده با تاکید بر اینکه زمانی که بانک ها یا اوراق 
می خرند یا می فروشند، سیاست انبساطی یا انقباضی به 
حساب می آید، توضیح داد: یعنی مثلا اگر بانک مرکزی 
اوراقی کــه از دولت خریده را حتــی به صندوق تحت 
مدیریت خود بفروشــد مانند این است که نقدینگی را از 
کف بازار جمع کرده است. باید گفت اگر بانک مرکزی 
اصل تطابق زمانی سیاســت هــا، بازارگردانی فراگیر و 
مدیریت رفتــار بانک ها را پیگیری نکند نتایج هولناک 
خواهد بود.وی تاکید کرد: بنابراین می توان گفت دولت 
در شهریورماه حجم بالایی اوراق منتشر کرده است و در 
همان زمان نیز سیاســت بانک مرکزی انقباضی بوده و 
بعد که انبساطی شده است، بازار سرمایه را هدف نگرفته 
و سیســتم بانکی را هدف گرفته است. البته باید تاکید 
کنم که من مخالف انتشار اوراق نیستم اما سیاست باید 
طوری باشــد که مضرات آن حداقل باشد.بر اساس این 
گزارش، طبق اطلاعات رسیده، بیش از ۱۳۲ هزار میلیارد 
تومان واگذاری دارایــی مالی مربوط به اوراق در بودجه 
سال ۱۴۰۰ دیده شده که عملکرد آن تا شهریورماه بیش 
از ۱۲۶ هزار میلیارد تومان بوده که ۸۱ هزار میلیارد تومان 
آن به عنوان اسناد خزانه و ۴۵ هزار میلیارد تومان نیز در 
بازار باز فروش رفته است. این در حالی است که عملیات 
بازار باز برای تنظیم تراز سیستم بانکی در حال فعالیت 
اســت؛ به طوری که اگر بانکی قصد استقراض از بانک 
مرکزی را داشت، بانک مرکزی با وثیقه اوراق به بانک 

ها وام می دهد تا مشکل بانک حل شود.

واکنش مثبت بازار رمزارزها به 
FATF

عدم اعلام ممنوعیت های جدید توســط کارگروه ویژه 
اقدام مالی با استقبال بازار مواجه شد.

به گزارش ایســنا به نقل از سی ان بی سی، کارگروه ویژه 
اقدام مالی، دستورالعمل جدید خود را در خصوص ضوابط 
و چارچوب های مربوط به رمزارزها و مقابله با پولشویی 

از طریق آن ها منتشر کرد.
در این بیانیه با وجــود آنکه ارزهای دیجیتالی در طبقه 
دارایی های مالی دیجیتالی طبقه بندی نشده اند، از دولت 
ها و موسسات مالی خواسته شده است تا با آن ها طبق 
 ،FATF مقررات این طبقه برخورد شــود. طبق اعلام
منشا و مقصد تراکنشات مشکوک باید به این کارگروه 
گزارش شــود. بنیاد تتر با صدور بیانیــه ای اعلام کرد 
دستورالعمل جدیدی را به اجرا خواهد گذاشت تا جلوی 
استفاده از پولشــویی با استفاده از این رمزارز به ویژه در 

پرداخت های فرامرزی گرفته شود.

رئیــس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
وصول ارزی دولت ســه برابر شده است، 
گفت: در هفت ماه نخست امسال ۱۶ و نیم 
میلیارد دلار در سامانه معاملات نیمایی ارز 

معامله شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا 
و ســیما، علی صالح آبــادی در گفتگوی 
ویژه خبری شــبکه دو سیما افزود: ارزش 
معاملات در سامانه نیمایی در مدت مشابه 

سال گذشته ۸.۸ میلیارد دلار بوده است.
وی گفت: در سال ۹۹ کل حجم معاملات 
ارزی در سامانه نیما؛ ۱۶ و ۷ دهم میلیارد 
دلار بود که تقریباً برابر با معاملات ارزی ۷ 

ماهه نخست امسال است.
صالح آبادی با بیان اینکه قابل پیش بینی 
بودن بــازار ارز موجب آرامــش این بازار 
می شــود، درباره ارز ۴۲۰۰ تومانی یا بازار 
متشکل ارزی هم افزود: سال گذشته کل 
حجم معاملات در این بازار ۱۰ میلیارد دلار 
بود، اما در هفت ماهه نخســت امسال؛ ۹ 
و نیم میلیارد دلار ارز به کالاهای اساسی 

اختصاص داده و معامله شده است.
وی گفت: با توجه به مجوزهای جداگانه ای 
که داشــتیم حدود یک و نیم میلیارد دلار 
بیش از مصوبه مجلس به کالاهای اساسی 

ارز ۴۲۰۰ تومانی اختصاص دادیم.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: یک و نیم 
میلیارد دلار نیز افزون بر ارز اختصاص داده 
شده به کالاهای اساســی، برای واردات 

واکسن پرداخت کردیم.
صالح آبادی افزود: وصول ارزی دولت در 
هفت ماه نخست امسال در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته؛ سه برابر شده است.
وی گفت: بیشــترین ارزی که در سامانه 
نیما استفاده شــد برای واردات مواد اولیه، 
کالاهای واسطه ای و سرمایه ای بوده است 
و در ماه های آینده نیز پیش بینی بســیار 

خوبی برای معاملات نیمایی داریم.
صالح آبادی افزود: فروش دولت و دسترسی 

آن به منابع ارزی بهبود یافته است.
وی با بیان اینکه بازار متشــکل ارزی از 
ابتدای آبان ۹۸ کار خود را آغاز کرد و روز 
به روز به عمق این بازار افزوده شد، گفت: 
در ســال ۹۸ هم ۵۰ میلیون دلار در سال 
۹۹ برابر ۷۰۰ میلیون دلار و در هفت ماهه 
نخست امســال یک و یک دهم میلیارد 
دلار؛ حجم معاملات اسکناس در این بازار 
بوده است.رئیس کل بانک مرکزی افزود: 
بانک مرکزی بازار گردان بازار ارز است، اما 
هیچ گونه عرضه ای در این بازار نداریم و 
خود صادرکنندگان؛ ارز حاصل از صادرات 

را در بازار عرضه می کنند.
صالح آبادی با بیان اینکه بازار ارز و عرضه 
و تقاضا در آن متعادل اســت، اضافه کرد: 
زمانی که نیاز باشد بانک مرکزی به عنوان 
بازارگردان در بــازار حضور می یابد، اما در 
این مدت نیاز بسیار محدودی برای حضور 
بانک مرکزی در بازار وجود داشته و از منابع 
ارزی بانک مرکزی استفاده چندانی نشده 
است.وی در پاسخ به این سوال که آیا نرخ 
هدف گذاری شده ای برای ارز دارید؟ گفت: 
اگر بازار نیاز به عرضه داشته باشد؛ عرضه 
می کنیم و اگر نیاز به تقاضا داشــته باشد؛ 
تقاضا می کنیــم و بانک مرکزی اهداف و 

سیاست های ویژه ای در این زمینه دارد، اما 
تلاش می کنیم بــازار؛ خودش را مدیریت 
کند.صالح آبــادی افزود: تعیین نرخ ارز در 
بازار به عوامل متعدد اقتصادی بستگی دارد 
و به عنوان بانک مرکزی به تعادل بازار و 
وارد شدن ارز حاصل از صادرات غیرنفتی 

به چرخه تجاری کشور کمک می کنیم.
وی گفت: از شرکت های صرافی و بانک ها 
که در تعادل بازار ارز؛ نقش بســیار مهمی 
دارند؛ به ویــژه صادرکنندگان که ارز خود 
را به چرخه تجاری کشور باز می گردانند؛ 

قدردانی می کنیم.
رئیــس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
صادرکنندگان؛ عرضه کنندگان خوبی در 
بازار ارز هستند، افزود: سیاست ما در بازار 
ارز؛ تداوم عرضه در بازار از محل صادرات 
نفت، میعانات و صادرات غیر نفتی است و 
با همــکاری صادر کنندگان بر آن نظارت 
داریم.صالــح آبــادی گفــت: در واردات؛ 
رفــع تعهد ارزی وارد کنندگان و توســعه 
و تعاملات برای داشــتن بازار ارز خوب و 

متعادل؛ از سیاست های مهم ماست.
وی با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب 
تقاضای مازاد بر نیاز در بازار ارز می شــود، 
افزود: ایــن از معضلات ارز ۴۲۰۰ تومانی 

است.
صالح آبادی گفت: به میــزان نیاز وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت و درمان 
در چارچوب قانــون بودجه؛ ارز اختصاص 
داده ایم، البته با توجه به برخی مجوزها؛ این 

رقم بیش از میزان مصوب مجلس است.
وی افزود: هیچ کم و کسری در ارز ۴۲۰۰ 

تومانی و تخصیص آن نداریم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: حفظ ارزش 
پــول ملی به بازار ارز، تورم و دیگر عوامل 

اقتصادی بستگی دارد.
صالح آبادی افزود: کســری بودجه دولت 
موجب افزایش پایه پولی به دلیل برداشت 
از بانک مرکزی می شود که تورم را در پی 
دارد.وی گفت: ناتــرازی منابع بانک ها و 
اضافه برداشت آن ها از بانک مرکزی نیز 

از دیگر علل تورم است.
صالح آبادی افزود: البته دارایی های مسدود 
بانک مرکزی کــه بانک مرکزی آن ها را 
خریداری و تبدیل بــه ریال می کرد و در 
اختیار دولت می گذاشت؛ در گذشته از علل 

دیگر بروز تورم بود.

وی گفت: اکنون از مهمترین دغدغه های 
ما برای مهار تورم؛ ناترازی منابع بانک ها و 
اضافه برداشت آن ها از بانک مرکزی است.

رئیس کل بانک مرکزی افزود: برای از بین 
بردن ناترازی ها و اضافه برداشت ها؛ برنامه 
ریزی کرده ایم که یکی از راهکارهای آن؛ 

فروش اموال مازاد بانک هاست.
صالح آبادی گفت: با توجــه به اینکه در 
ســامانه مهتاب؛ بانک ها امــوال خود را 
اعلام می کنند، امــا در بانک مرکزی هم 
کارگروهــی را تشــکیل می دهیم که بر 
اســاس آن؛ بانک ها اموال مــازاد خود را 
مشخص کنند و برنامه واگذاری این اموال 

را به بانک مرکزی ارائه دهند.
وی افزود: کمک به بانک ها برای کاهش 
معوقات آنها، عمق بخشــیدن بــه بازار 
بیــن بانکی و عملیات بــازار باز، انضباط 
بانک هــا، کنترل رشــد ترازنامه بانک ها، 
اعتبارسنجی در سیســتم بانکی و تبدیل 
دستکم سه درصد منابع سپرده ای بانک ها 
به اوراق برای مقابله با کمبود نقدینگی؛ از 
سیاست های ما برای حل مسئله ناترازی 
منابع بانک هاســت.صالح آبادی در پاسخ 
به اینکه اضافه برداشــت بانک ها از بانک 
مرکــزی چقدر اســت؟ گفــت: این رقم 
برای هــر روز متفــاوت و برخی بانک ها 
که در آن ها ناترازی؛ مزمن شــده و بانک 
مرکزی برای آن بانک؛ سرپرستی تعیین 
کرده، اضافه برداشت ها انباشته شده است 

و ادامه دارد.
وی افزود: روز گذشته آمار اضافه برداشت 
بانک های دولتی؛ صفر شــد و بیشترین 
اضافه برداشــت ها مربــوط به بانک های 

غیردولتی بود.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: برنامه ای 
برای افزایش نرخ سود اوراق دولتی نداریم.

صالح آبــادی افــزود: اوراق دولتی که از 
ابتدای سال به ویژه در ماه های اخیر منتشر 
شده بود تا پایان شــهریور متوقف شد و 
در ماه مهر هیچ اوراقی به وســیله دولت 

فروخته نشده است.
وی گفت: از ابتدای سال؛ در کل ۴۳ هزار 
میلیارد تومان اوراق دولتــی در بازار بین 

بانکی به بانک ها فروخته شد.
صالح آبادی افزود:، چون بانک ها موظفند 
سه درصد از منابعشــان را به خرید اوراق 
اختصاص دهنــد؛ این اوراق به آســانی 

فروش رفــت.وی گفت: نرخ تورم در مهر 
به شش و ۷ دهم درصد رسید و تورم نقطه 

به نقطه در حال کاهش است.
رئیــس کل بانک مرکزی افزود: برنامه ما 
برای بازار ســرمایه؛ تعامل بــا این بازار و 
وزارت اقتصاد و دارایی اســت تا تعادل در 

بازار سرمایه حفظ شود.
صالــح آبــادی گفــت: تســهیلاتی که 
نظام بانکی به سیســتم کارگزاری برای 
خرید اوراق بهادار می دهــد و راه اندازی 
صندوق های بازارگردانی به وسیله بانک ها 
ازجمله حمایت های بانک مرکزی از بازار 

سرمایه است.
وی افزود: در گذشته بانک مرکزی برای 
ارائه تســهیلات به سیســتم کارگزاری 
محدودیت قائل بود، البته ما نیز تا سطحی 
تسهیلات می دهیم که به تولید لطمه وارد 
نشود.صالح آبادی گفت: به بانک ها اجازه 
دادیــم صندوق های بازارگردانی داشــته 
باشند و بر اســاس مصوبه شورای عالی 
پول و اعتبار؛ این صندوق ها جزو سرمایه 

گذاری های مجاز بانک ها تلقی می شوند.
وی افزود: تســهیلات به شــرکت های 
ســرمایه گذاری و هُلدینگ بر اســاس 
چارچوب هایی پرداخت می شود تا بانک ها 

بتوانند شرکت تأمین سرمایه داشته باشند.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: از دولت و 
مجلس می خواهیم بودجه را ناتراز نبندند 
و اعداد درآمدی و هزینه ای به طور کامل 

واقعی باشد.
صالح آبادی با بیان اینکه دولت می تواند از 
محل مالیات ها، درآمد جدید برای جبران 
کسری بودجه داشته باشد، افزود: از مجلس 
می خواهیم قوانین مربــوط به مالیات بر 
جمع درآمد را زودتر تصویب کند.وی گفت: 
قانون جدید چک؛ بســیار خوب اســت و 
اعتبار را به چک ها بازگردانده و موجب شده 
است حجم چک های برگشتی؛ کاهش یابد 
و بر اساس قانون جدید چک؛ ۱۷ وظیفه بر 
عهده بانک مرکزی قرار داده شده است که 

۱۱ مورد را اجرا کرده ایم.
رئیــس کل بانک مرکزی افــزود: چک 
الکترونیکی، چک مــوردی و اعتبار چک 
و … از مواردی اســت که هنوز عملیاتی 
نشده است و تلاش می کنیم تا پایان سال 
برخی از آن ها اجرایی شود، اما برخی مانند 

چک الکترونیک؛ زمان بر است.

صالــح آبادی گفت: در بحــث بانکداری 
دیجیتال؛ در سیستم بانکی تلاش می کنیم 
دسترســی مردم به نظام بانکی تسهیل 
شود و بســته خدمات گوناگون بانکی در 
گوشی های تلفن همراه وجود داشته باشد، 

البته بخشی از این کار انجام شده است.
وی با بیان اینکــه از بحث های جدی در 
مهار تورم؛ هدایت سرمایه ها به سمت تولید 
و حکمرانی ریال اســت، افزود: ۷۰ درصد 
تسهیلات بانکی برای سرمایه در گردش و 
بخش عمده ای از این تسهیلات به بخش 

صنعت و معدن اختصاص می یابد.
صالح آبادی با بیان اینکه نظارت بر مصرف 
درست تسهیلات بانکی از راهکارهای ما 
برای مهار تورم است، گفت: تأمین منابع 
مالی برای دولت و تخصیص بهینه منابع 
در اقتصاد؛ وظیفه های اصلی نظام مالیاتی 
اســت.وی افزود: نظام های مالیاتی تعیین 
می کنند ســرمایه ها به چه سمتی حرکت 
کننــد، زیرا به طور معمــول فعالیت های 
غیرمولد دارای مالیات های زیادی هستند 
و فعالیت های مولد؛ مالیات های کمی دارند.

رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: نظام 
مالیاتــی ما به قانون جدید نیــاز دارد که 
البته این قانون در حال آماده شــدن برای 

تصویب است.
صالــح آبادی افــزود: اکنــون اطلاعات 
سرمایه های ریالی در اختیار سازمان امور 
مالیاتی قرار می گیرد، اما تا قانون نباشــد؛ 
نظام مالیاتی نمی تواند از این ســرمایه ها 

مالیات دریافت کند.
وی گفت: وجوه بانکی را در بانک مرکزی 
رصــد می کنیــم و به اطلاعــات هزینه 
کرد تســهیلات دسترســی داریم، البته 

زیرساخت ها باید به روز و تکمیل شود.
صالح آبادی بــا بیان اینکه در قانون آمده 
اســت ۲۰ درصد منابع سپرده های بانکی 
باید به بخش مسکن اختصاص یابد، افزود: 
ما این موضوع را دنبال می کنیم.وی گفت: 
یک بخش قانون جهش تولید مســکن؛ 
گرفتن تسهیلات از بانک هاست، اما ایجاد 
صندوق های املاک و مستغلات و تجمیع 
بازپرداخت های مســکن مهر برای قانون 
جهش تولید مســکن نیــز از راهکارهای 

دیگر است.
رئیــس کل بانک مرکزی افــزود: دولت؛ 
زمین و مجوز را در اختیار دارد و ســرمایه 
گذاران بخــش خصوصــی می توانند با 
دریافت زمین و مجوز در بخش مســکن 

سرمایه گذاری کنند.
صالح آبادی گفت: اگر بر عملکردها نظارت 
عمومی داشــته باشیم؛ بسیاری از مسائل 

حل می شود.
وی با بیان اینکه به ســمت شفاف سازی 
حرکت می کنیم، افزود: یکی از محورهای 
اصلاح نظــام بانکی؛ اصلاح نگاه نظارتی 
بانک مرکزی به بانک ها و بازتعریف رابطه 

بانک ها با بانک مرکزی است.
صالح آبادی گفت: نظارت های گذشــته 
بانک مرکــزی؛ نظارت هــای مبتنی بر 
ریسک نبوده اســت، زیرا اگر مؤسسه ای 
ریســک بالاتری دارد باید متناسب با آن 
نوع؛ نظارت بر بانک یا مؤسســه تعریف 

شود.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد:

وصول ارزی دولت سه برابر شده است

کارشناس اقتصادی:

تداوم پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی، کمکی به کاهش تورم نمی کند
 یک کارشــناس اقتصادی معتقد اســت 
تــداوم پرداخــت ارز ۴۲۰۰ تومان برای 
واردات کالاهای اساســی به معنای ادامه 
راه خروج سرمایه از کشور است و کمکی 

به کاهش تورم و افزایش تولید نمی کند.
به گزارش روز پنجشــنبه ایرنا، از اواسط 
ســال ۱۳۹۸ زمزمه های حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی مطرح شد و دولت گذشته بسیاری 
از کالاهــا را از فهرســت دریافت این ارز 
خارج کرد به نحوی کــه تعداد کالاهای 
مشمول ارز ۴۲۰۰ از ۲۵ قلم به ۵ قلم کالا 
کاهش یافته اســت. در حال حاضر دارو و 
تجهیزات پزشکی، آرد، گندم و نهاده های 

دامی مشمول این ارز هستند.
در دولت جدید نیز از همان ابتدای شروع 
به کار رییس جمهوری بارها بر حذف ارز 
۴۲۰۰ تومــان تاکید داشــت و در برنامه 
تلویزیونی در این خصوص گفت: شــاهد 
بودیم پول سفره مردم، در جیب چند دلال 
رفت. باید این موضوع طوری اصلاح شود 
کــه پول در جیب مردم برود و در ســفره 

مردم ظاهر شود.
رییس دولت ســیزدهم بارها مطرح کرده 
اســت که اصلاح روند پرداخت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی جــزو برنامه های دولت اســت و 
در وقــت مناســب در ایــن خصوص به 
مردم اطلاع می دهیــم. در این موضوع، 

مشارکت مردم شرط اجرای موفق است.
وزیر اقتصــاد نیز ضمــن تاکید بر حذف 

ارز ۴۲۰۰ تومانــی گفت: حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی مشــکلی را برای مدیــران ایجاد 
نمی کنــد اما ادامه این مســیر و تاخیر در 
اجــرای برنامه ها، فعــالان اقتصادی را با 

چالش رو به رو می کند.
خانــدوزی تاکید داشــت: موضوع حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح اســت اما اجرایی 

نمی شود و این روند باید تغییر کند.
در ایــن خصــوص »بهمــن آرمــان« 
از  ایرنــا گفت:  به  اقتصادی  کارشــناس 
ارز چند نرخی مردود  اقتصاددانان  دیدگاه 
است و تصمیمی که دولت گذشته گرفت 
هیچ گونه مبنای علمی نداشت و مشخص 
نیســت رقم ۴۲۰۰ تومان برچه مبنا و با 
کدام فرمول اقتصادی محاسبه شده است.

وی افــزود: انگیزه دولــت از این کار این 
بود که نرخ تورم را کنترل و به قشــرهای 
آسیب پذیر کمک کند تا بتوانند مواد اولیه 

مورد نیاز خود را تامین کنند.
ایــن کارشــناس اقتصادی بــا طرح این 
پرســش که چــرا کالاهای اساســی به 
واردات وابســته است؟ افزود: چرا با وجود 
تنوع اقلیمی و منابع موجود ۱۰ قلم کالای 
اصلــی وارداتی کشــور، اقلامی همچون 
روغن خام نباتی، ذرت، جو، گندم، شــکر 

و نهاده های دامی است؟

وی تصریح کرد: طی ســال های گذشته 
شــاهد بودیم که ارز ۴۲۰۰ تومانی علاوه 

بر انحراف هایی که وجود داشــت و سوء 
استفاده گســترده ای که انجام شد نه تنها 
به کاهش نرخ تورم کمک نکرد بلکه نرخ 

تورم را افزایش داد.
آرمان تاکید کرد: دولت کنونی باید ســعی 
کند یکبار برای همیشه موضوع ارز ۴۲۰۰ 

تومانی را حل کند.
وی گفــت: در علــم اقتصــاد حمایت از 
فرمول های خاص  آســیب پذیر  قشرهای 
خود را دارد و توصیه من به تصمیم گیران 
این است که شــیوه هایی را انتخاب کنند 
که در سایر کشورها پاسخ داده است زیرا 
نبایستی مردم برای تامین مواد اولیه خود 

دچار مشکل شوند.
این کارشــناس اقتصادی بــا بیان اینکه 
آنچه در جهان به عنوان سیاست اقتصادی 
شناخته می شود، تقویت عرضه است، ادامه 
داد: تا زمانی که عرضــه افزایش نیابد و 
تقاضــا ثابت بماند، بدون شــک افزایش 
قیمت ها را به دنبال خواهد داشت؛ بنابراین 
به علت عوارض منفــی ارز ۴۲۰۰تومانی 
برای مردم و اقتصــاد، این ارز باید حذف 

شود.
وی تاکید کــرد: ارز ۴۲۰۰ تومانی همراه 
با فســاد و رانت بوده و کمکی به افزایش 
تولیــد داخلی نکرده اســت و نتوانســته 

تاثیری هم بر نرخ تورم بگذارد.
آرمــان با بیان اینکه یارانه پنهان بیشــتر 
قشــر مرفه جامعه را دربرمی گیرد، گفت: 

بــرای نمونه قیمت فــروش بنزین حتی 
هزینه حمل آن را نیــز تامین نمی کند و 
این در حالی است که درصدی از جمعیت 
کشــور حتی توان خریــد اتومبیل را هم 
ندارد؛ بنابراین اجرای شیوه هایی همچون 
حذف یارانه ۴۲۰۰ تومانی می تواند کمک 
بزرگی برای قشر آسیب پذیر جامعه باشد.

وی افــزود: البته دولت در شــرایط فعلی 
توان پرداخت یارانه بیشتر و چاپ اسکناس 
بیشتر را ندارد زیرا هر دو موضوع تورم زا 
هســتند، بنابراین در چنین شرایطی شاید 
منطقی تریــن کار ایــن اســت که دولت 
به منابــع مالی جدیدی بــرای کمک به 

قشرهای آسیب پذیر دست یابد.
اقتصــادی در خصوص  این کارشــناس 
کمک به معیشــت مــردم تاکیــد کرد: 
بــرای اینکه دولت منابــع مالی مورد نیاز 
بــرای تامین کالاهای اساســی مورد نیاز 
قشرهای آسیب پذیر را فراهم کند باید به 
جای چاپ اسکناس یا استقراض از بانک 
مرکزی، حــذف دلار ۴۲۰۰ تومانی را در 

دستور کار خود قرار دهد.
آرمان پیشنهاد داد: اقدام دیگر به نظر من 
این اســت که دولت درباره قیمت بنزین 
تصمیم جدی بگیرد و ۶۰ لیتر بنزینی که 
با قیمت پایین در اختیار مردم قرار می دهد 
را کاهش داده و قیمت بنزین آزاد را بدون 

پرداخت یارانه عرضه کند.
وی اضافه کرد: دولــت در اقدام دیگری 

بایــد خصوصی ســازی و کاهش هزینه 
جاری و حذف شــرکت های دولتی زیان 
ده را در دســتور کار خود قــرار دهد و از 
طرف دیگر نیــز باید به عنــوان راهکار 
چهارم وزارت کشــاورزی، صمت و سایر 
نهادهــا برنامه ای را تبیین کنند که میزان 
وابستگی کشور به واردات اقلام اساسی را 

کاهش دهند.
این کارشــناس اقتصــادی تصریح کرد: 
خصوصی ســازی، کاهش وابســتگی به 
نفت، حــذف یارانه های پنهــان در کنار 
حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی بایستی به طور 
همزمان دیده شــود در غیــر این صورت 
می تواند عوارض منفی قابل توجهی داشته 
باشــد و موجب نارضایتی همگانی شود و 
شرایطی را به وجود بیاورد که بازتاب های 
امنیتی و ثبــات داخلی را در معرض خطر 

قرار دهد.
وی در خصوص توزیع کارت های اعتباری 
به اقشار آســیب پذیر توسط دولت گفت: 
ارائه این کارت ها نیازمند منابع مالی است 
و دولت باید درآمدی داشت باشد که بتواند 
کارت ها را چاپ کنــد و در نهایت قدرت 

خرید طبقه پایین را افزایش دهد.
آرمان افزود: دولت  در حال حاضر پشتوانه 
مالی برای توزیع این کارت های اعتباری 
را ندارد و برای اجــرای چنین طرح هایی 
بایــد بررســی های همه جانبــه انجام و 

زیرساخت های لازم فراهم شود.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصادکلان

 بخش خصوصی 
برای تحقق وعده اشتغال 

رئیسی به میدان آمد
وزیر کار از تصویــب هدف گذاری ایجاد یک میلیون 
و ۸۵۰ هزار فرصت شــغلی تا پایان سال ۱۴۰۱ خبر 
داده و می گوید این میزان اشتغال با همکاری بخش 
خصوصی و برای نیمه دوم سال ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۱ 
برنامه ریزی شده است. با این اوصاف می توان گفت 
دولت ســیزدهم برای تحقق وعده اشــتغال میلیونی 
در چهار ســال، همکاری و استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی را به کمک طلبیده است.
به گزارش ایسنا، برنامه ششم توسعه دولت را مکلف 
کرده که هر ســال یک میلیون شغل در کشور ایجاد 
کند و کاهش نرخ بیکاری به میزان حداقل هشت دهم 
درصد در طول سالهای اجرای قانون برنامه را محقق 

کند.
بسیاری از کارشناســان معتقدند بدون توسعه بخش 
خصوص در ایران امکان ظرفیت ســازی اشــتغال 
ممکن نیست و تحقق اهداف اشتغال میلیونی در کشور 
مســتلزم فاصله گرفتن از درآمدهای نفتی و اقتصاد 

دولتی است.
در راســتای تاکید برنامه ششــم توسعه کاهش نرخ 
بیکاری،  یکی از برنامه های سید ابراهیم رئیسی، ایجاد 
یک میلیون شــغل در سال است که مقرر شده ظرف 

چهار سال، چهار میلیون شغل راه اندازی شود.
او کمــی پیش تر و قبل از آنکه کلید پاســتور را برای 
چهار سال در اختیار بگیرد در تبلیغات انتخاباتی گفته 
بــود » اگر نزدیک بــه ۷۰ درصد از ظرفیت هایی که 
امروز در کشور وجود دارد فعال شود، می توانیم شاهد 
رشد اقتصادی و اشتغال سالانه یک میلیون نفری در 

کشور باشیم.
در دو ســال گذشــته به دلیل شــیوع کرونا بسیاری 
از کسب و کارها آســیب دیده و صاحبان مشاغل به 
خصوص صنوف خدماتی با رکود و توقف فعالیت روبه 

رو شدند.
کرونا در سال گذشته باعث شد تا یک میلیون و  ۹۰۰ 

هزار فرصت شغلی از بین برود.
به گفته حسن صادقی - معاون دبیرکل خانه کارگر - 
گسترش ویروس کرونا موجب از بین رفتن  کسب و 

کار ۹۰۰ هزار کارگر در کشور شده است.
نخستین جلسه شورای  عالی اشتغال دولت سیزدهم 
روز گذشــته برگزار شد و رییس جمهور در این جلسه 
اعلام کرد که مهمترین وظیفه خود در مقطع کنونی را 

رفع دغدغه مردم و جوانان در زمینه اشتغال می داند.
وی با بیان این مطلب که مردم برای رفع مشــکلات 
خود از جمله بیکاری به دولت امید بسته اند، تهیه بانک 
اطلاعاتی از افراد شاغل و بیکار براساس تعریف دقیق 
از بیکاری و اشــتغال، تهیه آمار بیکاران و افراد فاقد 
شغل شایسته، شناخت توانایی ها و مهارت های علمی 
و عملی افراد بیکار و تعیین نوع اشتغال مناسب برای 
آنــان را از ضرورت های اولیه ایجاد یک جنبش برای 

اشتغال زایی عنوان کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه در سفرهای استانی، بیشتر 
درخواســت ها در مراجعات مردمی برای داشتن شغل 
اســت، تاکید کرد که در زمینه ایجاد اشتغال، بخش 
خصوصــی میدان دار باشــد و دولــت نقش حمایتی 
و نظارتــی خود را به درســتی ایفا کند چون دولت به 
تنهایی از عهده رفع مشکل بیکاری بر نمی آید و باید 
زمینه نقش آفرینی بیش از پیش بخش خصوصی در 

این عرصه فراهم شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در جلسه شورای  
عالی اشتغال از تصویب هدف گذاری ایجاد یک میلیون 
و ۸۵۰ هزار فرصت شغلی تا پایان ۱۴۰۱ با همکاری 

بخش خصوصی خبر داد.
آنطور که عبدالملکی گفته این میزان اشتغال برای نیمه 
دوم سال ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۱ برنامه ریزی شده و با 
برداشته شدن موانع بروکراتیک، بخش خصوصی توان 

ایجاد شغل را خواهد داشت.
حمید حاج اســماعیلی کارشــناس بازار کار در گفت 
وگو با ایســنا می گوید برای آنکه فضای کسب و کار 
کشور بهبود یابد لازم است بخش خصوصی واقعی در 
کشور ایجاد شود.وی ایجاد اشتغال میلیونی در کشور را 
نیازمند مشارکت مردم، تشکیل بخش خصوصی واقعی 
و واگذار کردن اقتصاد توســط دولت می داند.از نگاه 
این کارشــناس بازار کار یکی از موانع جدی و بزرگ 
در مســیر افزایش ظرفیتهای اشتغال کشور، اقتصاد 
دولتی و خدماتی است و اقتصاد ایران باید از درآمدهای 
نفتی و سیطره دولت جدا شود.به گفته حاج اسماعیلی، 
اصلاح ساختار اقتصادی باید انجام گیرد تا زمینه شکل 
گیری بخــش خصوصی واقعی و تســهیل گری در 
صدور مجوزهای کسب و کارها به وجود آید.او معتقد 
است تا حضور دولت در عرصه های اقتصادی تعدیل 
نشود، راه برای بخش خصوصی در ایجاد ظرفیتهای 
اشتغال و کارآفرینی در کشور هموار نخواهد شد.بررسی 
پرداخت وام های اشتغال زودبازده در دولت های گذشته 
نشــان می دهد که این وام ها  نتیجه بخش نبوده و 
اثربخشی لازم را نداشته است، چرا که آمارهای ارائه 
شده درخصوص ایجاد اشتغال عمدتا با واقعیت انطباق 
نداشته اســت، چنانچه معاون اشتغال وزیر کار معتقد 
است اعطای وام لزوماً به اشتغال پایدار در کشور منجر 
نخواهد شد و اشتغال پایدار زمانی صورت می گیرد که 
سهم بهره وری در ایجاد اشتغال، به ۲۸ درصد افزایش 
یابد اما در حال حاضر، ســهم بهره وری در کشور زیر 
شش درصد اســت.به گزارش ایسنا، ایجاد اشتغال از 
جمله مســایل اولویت دار دولت سیزدهم به شمار می 
رود که با مشــارکت و نقش آفرینی همه دستگاه ها و 
بخش ها رقم خواهد خورد. نخســتین نشست شورای 
عالی اشتغال دولت سیزدهم با ۲۰ مصوبه همراه بود؛ 
مصوباتی در راستای تسهیل و تحقق برنامه ملی ایجاد 
اشــتغال به منظور ایجاد هماهنگی میان دستگاه ها 
تــا ایجاد یک میلیون و ۸۵۰ هزار فرصت شــغلی با 
همکاری و هماهنگی بخش خصوصی و دستگاه های 

مختلف کارسازی شود.

خانه سازان چینی به ایران 
نزدیک تر شدند؟

صحبت های مســئولان دولت و نمایندگان مجلس 
نشــان می دهد با وجود تایید ظرفیت و توان داخلی 
برای پروژه جهش تولید و تامین مسکن، در موضوع 
اســتفاده از تکنولوژی چین برای اجرای این طرح 

اتفاق نظر وجود دارد.
به گزارش ایســنا، تازه تریــن صدایی که از پارلمان 
شــنیده شــده حکایــت از آن دارد که بــا وجود 
مخالفت هایی نســبت به حضور شرکت های چینی 
بــرای اجرای طرح نهضت ملی مســکن، این ایده 
برای تصویب احتمالا به صحن علنی مجلس خواهد 
رفت. اسماعیل حسین زهی ـ نایب رییس کمیسیون 
عمران مجلس ـ ســابقه چینی هــا در پروژه آزادراه 
تهران ـ شــمال را »نامناسب« ارزیابی کرده و گفته 
»بنده با حضور شــرکت های چینی در پروژه های 
طرح جهــش تولید و تامین مســکن )نهضت ملی 
مســکن( مخالفم«. اما او در عیــن حال بیان کرده 
اســت که »هرگونه قــرارداد با کشــور چین برای 
ساختمان ســازی باید در صحن علنی مجلس مورد 

بررسی نمایندگان قرار گیرد«.
پیش از این رضایی کوچی ـ رییس کمیسیون عمران 
مجلس ـ مخالفت خود را با حضور سازندگان چینی 
در ایران اعلام کرده بود. یک روز بعد اقبال شاکری 
دیگر عضو این کمیســیون نیز اظهارات منتسب به 
خود مبنی بر اســتفاده از چین برای ساختمان سازی 

در ایران را رد کرد.
امــا پس از ایــن صحبت هــا معاون وزیــر راه و 
شهرســازی از مذاکره با چین و چند کشــور دیگر 

برای پروژه های مسکن در ایران خبر داد.
محمــودزاده البته گفــت: این مذاکــرات در حوره 
ســاخت نیســت بلکه مذاکره با چینی ها به منظور 
ورود تکنولوژی های جدید ساخت است که منطبق 
با معماری و هویتی که در ایران وجود دارد، بتوانیم 
سرعت، کیفیت و قیمت تمام شده را مدیریت کنیم 

که این بسیار موثر است.
مذاکره با چین به مذاق انبوه ســازان داخلی  خوش 
نیامد. ایرج رهبر ـ نایب رییس انجمن انبوه ســازان 
اســتان تهران ـ در این خصوص به ایســنا گفت: 
»ما ۵۰۰۰ شرکت انبوه ســاز و ۵۰۰ هزار مهندس 
در کشــور داریم که به دلیل رکود بخش مســکن 
اغلب آنها بیکار هستند. ما در دو بخش نیروی فنی 
مهندسی و سدســازی مقام دوم را در جهان داریم. 
حال به جای اینکه به صدور خدمات فنی و مهندسی 
بیاندیشــیم، داریم برعکس عمل می کنیم و به فکر 

واردات این خدمات هستیم«.
ســازندگان ایرانــی می گوینــد در حــال حاضر از 
تکنولوژی های متنوعی مثل قالب تونلی، سیســتم 
فلز ســبک ال اس اف، ســوپر پانل و سیستم پیچ و 
مهره ای در ایران اســتفاده می شــود که پروژه های 
بســیاری با این روش ها احداث شده و چینی ها قرار 

نیست فناوری ساخت در ایران را متحول کنند.
شنیده می شود که قرار است سازندگان چین با متری 
۱۵۰ دلار )حدود چهار میلیون تومان( در ایران خانه 
بســازند. در حالی که به گفته انبوه  ســازان ایرانی، 
سازندگان چینی در سوریه و الجزایر با متری ۳۵۰ تا 
۴۰۰ دلار )حدود ۱۰ میلیون تومان( واحد مسکونی 
احداث کردند. حال ســوال اینجاست که چرا دولت 
به انعقاد قرارداد با شــرکت های چینی اصرار دارد؟ 
مهمتریــن دلیل می تواند به کمبــود منابع مالی ما 
مربوط باشــد. اگر با چین قرارداد پروژه های جهش 
تولید و تامین مسکن را به امضا برسانیم می توانیم با 

توجه به تحریم ها نفت را تهاتر کنیم.

تسهیلات ساخت مسکن 
روستایی 200 میلیون 

تومان می شود
رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور گفت: 
قرار است در نشست جدید شورای عالی مسکن 
به ریاســت رییس  جمهوری مصوباتی نهایی و 
ابلاغ شود که بر همین اساس تسهیلات ساخت 

مسکن روستایی به ۲۰۰ میلیون تومان برسد.
به گــزارش ایرنا اکبر نیکزاد روز پنجشــنبه در 
حاشــیه بازدید از مناطق حاشیه ای زاهدان این 
تســهیلات را به صورت سفته زنجیره ای با سود 

پنج درصد و بازپرداخت ۲۰ ساله بیان کرد.
نیکزاد همچنین از کلنگ زنی ســاخت یکهزار و 
۵۰۰ واحد مســکونی در این محلات ظرف چند 
روز آینده با حضور مســوولان کشوری خبرداد و 
اظهارداشت: ســال ۱۴۱۰ در کشور جشن پایان 
واحدهای مســکونی غیرمقاوم را برگزار خواهیم 
کرد بطوری که در آن ســال حتــی یک واحد 

مسکونی روستایی غیرمقاوم نخواهیم داشت.
وی با اشــاره به اهداف ســفرش به سیستان و 
بلوچســتان گفت: در این ســفر موضوع مسکن 
روستایی مورد بررســی قرار می گیرد و چنانچه 
موانعی وجود داشــته باشــد آنها را رفع کرده و 
اگر موانعی نباشــد کار شــتاب گیرد که در این 
خصوص برنامه ریزی و هماهنگی لازم به عمل 
خواهد آمد و هــم در قالب اعتبارات مالی و هم 

تامین قیر رایگان پیگیری می شود.
به گزارش ایرنــا رییس بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی صبح امروز به منظور بررسی عملکرد 
و مشــکلات بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
سیستان و بلوچســتان وارد زاهدان شد و مورد 
استقبال  رسمی مســوولان استان قرار گرفت.

نیکزاد در این سفر ۲ روزه ضمن بازدید از سایت 
اقدام ملی مســکن، پروژه هــای نیلوفر و ترنج 
زاهدان، محلات حاشــیه شــهر زاهدان  و زابل  
و پروژه های مسکن روستایی، برنامه های پیش 
روی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان را مورد 

بررسی قرار خواهد داد.

با توجــه به اظهارات وزیر صمت مبنی بر 
ایجاد تحول در صنعت خودرو با تیراژ سه 
میلیون دستگاهی و صادرات یک میلیونی 
و البته کاهش قیمــت، باید منتظر خروج 
شورای رقابت از روند قیمت گذاری خودرو 

باشیم.
به گزارش مهر، دو سالی می شود که بازار 
خودروی کشــور درگیر حواشی متعددی 
شــده که مهم ترین آن گپ قیمتی ایجاد 
شده بین بازار و کارخانه و عدم همخوانی با 
سطح درآمدی جامعه است به گونه ای که 
گاهاً فاصله قیمتی یک خودرو در کارخانه 
و بازار تا ۱۵۰ میلیون تومان نیز می رسد؛ 
به عنوان مثال اگرچه قیمت خودروی پژو 
۲۰۶ تیپ ۲ در کارخانه ۱۲۷ میلیون و ۱۲۲ 
هزار تومان است اما قیمت این محصول 
در بازار به ۲۴۵ میلیون تومان می رسد که 
بیانگر یک گپ قیمتی ۱۱۸ میلیون تومانی 
است.آنطور که کارشناسان تاکید می کنند، 
عمده دلیل بروز این چالش، قیمت گذاری 
دســتوری خودرو است. عاملی که نه تنها 
سبب تنظیم بازار خودرو و رضایت مندی 
مصرف کننده نهایی نشده بلکه با انتقال 
منافع از شــرکت های خودروساز به جیب 
واسطه گران سبب ایجاد کمبود نقدینگی 
در شــرکت های خودروساز شده و فضای 
افزایش تیراژ تولید را مخدوش کرده است. 
موضوعــی که به تازگی نیــز مورد انتقاد 
رئیس جدید ســازمان بورس قرار گرفته 
اســت و وی خواســتار لغو فوری قیمت 

گذاری دستوری خودرو شده است.
در این بین، وزیر صمت اخیراً تاکید کرده که 
با توجه به اجرای طرح های مختلف، قیمت 
خودرو به ســمت کاهشــی شدن خواهد 
رفــت و این اتفاق در پایان همین ســال 
رخ می دهد. هرچند رضا فاطمی امین دقیقاً 
نگفته منظورش از کاهش قیمت، کارخانه 
اســت یا بازار، اما طبق تاکید کارشناسان، 
اجرای برنامه های صمت در حوزه قیمت، 
مستلزم کنار گذاشتن شورای رقابت و به 

دست گرفتن افسار قیمت گذاری است.

پیشینه قیمت گذاری خودرو
بر این اساس، در حال حاضر هر ۶ ماه یک 
بار )پارســال هر ۳ ماه یک بار( بر اساس 
نرخ تورم بخشــی اعلامی از سوی بانک 
مرکزی، قیمت خودرو توسط شورای رقابت 
به عنوان یک نهاد تنظیــم گر بازارهای 

انحصاری، تعیین می شود.

دهه 70؛ قیمت گذاری بر اساس 
حاشیه بازار

بررسی ها نشــان می دهد که از اوایل دهه 
۷۰ تا دهه ۸۰ به دلیل نزدیک بودن قیمت 
خودرو به هزینه تولید، خودروسازان درگیر 
زیان زیادی نبودند و شرایط متعادلی را طی 

می کردند.
در آن ســال ها کمیته خودرو متشــکل از 
ســازمان حمایت، نماینــده ای از وزارت 
صنایع، نماینده وزارت بازرگانی و نمایندگان 
خودروسازان مرجع قیمت گذاری خودرو بر 

اساس حاشیه بازار بود.

تثبیت  دهه 80؛ حرکت به سمت 
قیمت ها

اواسط دهه هشــتاد و با روی کار آمدن 
دولت نهم که سیاســت تثبیت قیمت ها 
به جای حاشــیه بازار را دنبال می کرد، 
کمیته خودرو منحل و ســازمان حمایت 
مصــرف کننــدگان و تولیدکننــدگان 
قیمت گــذاری خودرو   متولــی جدیــد 

تعیین شد.
پس از اینکه ســازمان حمایت افســار 
قیمــت گــذاری را در دســت گرفت، 
استارت ایجاد فاصله قیمتی بین کارخانه 
و بازار زده شد و خودروسازان به تدریج 
درگیر زیان و کاهش تیراژ تولید شــدند؛ 
که همین مســاله موجب شد در دولت 
دهم کمیته خودرو مجدداً تشــکیل شود 
که البته اجازه بازگشت به قیمت گذاری 

بر اساس حاشیه بازار داده نشد.

دهه 90؛ تکیه شــورای رقابت بر 
کرسی قیمت گذاری

در اواخر دولت دهم و از ســال ۹۱ با این 
اســتدلال که ۹۰ درصد بــازار خودروی 
داخلی در انحصــار دو تولیدکننده بزرگ 
کشــور قرار دارد به دستور شخص رئیس 
جمهور وقت، شورای رقابت به عنوان یک 
نهاد تنظیم گر در بازارهــای انحصاری، 
مسئول قیمت گذاری خودرو شد و قیمت 
خودروهــای زیر ۴۵ میلیــون تومان را بر 
اســاس ســه متغیر تورم بخشی، کیفیت 
و بهــره وری حداکثــر یک یــا دو بار در 
ســال تعیین می کرد و خودروســازان نیز 
قیمت گذاری محصولات بالای ۴۵ میلیون 

تومان را بر عهده داشتند.
با توجه به زیان های انباشــته و روزافزونی 
که گریبانگیر صنعت خودروی کشور شد 
و به همان تناســب نیز کیفیت و کمیت 
تولیــد افت کرد، محمدرضــا نعمت زاده 
وزیر صمت دولــت یازدهم، دو بار تلاش 
کرد خودرو را از لیست کالاهای انحصاری 
خارج کند، تا قیمت گذاری خودرو نیز از قید 

شورای رقابت رها شود.
در دولت دوازدهم نیز محمد شریعتمداری، 
وزیر صمت بــرای خروج نام خــودرو از 
لیست کالاهای انحصاری تلاش کرد که 
در نهایت پس از خروج آمریکا از برجام و 
بازگشــت تحریم ها، در شهریور ماه سال 
۹۷، شورای رقابت از فرآیند قیمت گذاری 
خودرو خارج شــد و ســتاد تنظیم بازار و 
سازمان حمایت، مسئولیت نظارت بر بازار 

خودرو را بر عهده گرفتند که البته در این 
دوره نیز همچنان قیمت گذاری دستوری 
بر صنعت خودرو حاکم بود؛ به گونه ای که 
اگرچه وزارت صمت مدعی بود که قیمت 
۵ درصد زیر حاشیه بازار تعیین می شود، اما 
در عمل قیمت خودرو در حاشیه بازار بسیار 
بالاتــر از نرخ های اعلامی بود و همزمان 
فرایند ثبت نام خودرو کارخانه ای نیز رانت 

زیادی نصیب دلالان می کرد.
با عدم تغییر در شرایط بازار، شورای رقابت 
با شــکایت بردن به سازمان بازرسی کل 
کشور، معاونت حقوقی ریاست جمهوری و 
همچنین دیگر نهادهای قضائی خواهان 
بازگشت حقوقی به قیمت گذاری خودرو 
شــد که در نهایت با توجه به آشفته شدن 
بازار خودرو، پس از حدود ۱۹ ماه و از خرداد 
سال ۹۹ این نهاد مجدد اختیار تعیین قیمت 
تمامی محصولات تولیدکننــدگان را در 
قالب یک فرمول جدید و با حذف کیفیت 
و بهره وری و تغییر سال پایه برای تعیین 

قیمت ها، در دست گرفت.
همچنین مقرر شــد برخلاف گذشته که 
ســالی یک یا دو بار شــورای رقابت به 
بازنگری در قیمت خودرو اقدام می کرد این 
بار هر فصل متناسب با نرخ تورم بخشی 

قیمت ها را مورد بازبینی قرار دهد.

احتمــال حذف  و  ســال 1400 
شورای قابت

با ورود به دهه جدید، سیاســت شــورای 
رقابت نیز تغییر کرد و مقرر شد هر ۶ ماه 

یک بار قیمت خودروها تعیین شود.
با این حال با توجه بــه اظهارات فاطمی 
امین وزیر صمت دولت سیزدهم مبنی بر 
ایجاد تحول در صنعت خودرو با تیراژ سه 
میلیون دستگاهی و صادرات یک میلیونی 
و کاهش قیمت در آینــده ای نزدیک، به 
نظر می رسد برای ایجاد تحول در بخش 
قیمت نیز باید منتظر خروج شورای رقابت 
از پروســه قیمت گذاری باشیم. همچنین 
با گذشــت تقریباً ۴۰ روز از فصل جدید، 
نه تنها هنوز رئیس جدید شــورای رقابت 
معرفی نشده بلکه مشخص نیست قیمت 

جدید خودرو چه زمانی تعیین شود.
نکته مهم این است که اگر قرار باشد قیمت 
گذاری خودرو از اختیار شورای رقابت خارج 
شود، برنامه دولت برای تعیین قیمت چه 
خواهد بود؟ مجلس به دنبال عرضه خودرو 
در بورس است و در صورت قانونی شدن 
این بند، قیمت خودرو در بورس کالا کشف 
خواهد شــد که وزیر صمــت به صورت 
تلویحی با این سیاست مخالفت کرده است 
و حتــی پیش از وزارت نیــز، اعلام کرده 
بود که می توان با ســازوکارهای بهتری، 
کارکردی کــه از بورس برای خودرو مورد 

انتظار است را محقق کرد.
گزینه بعدی سازمان حمایت است؛ منتهی 
باید توجه داشــت که ســازمان حمایت 
یک بــار عهده دار تعییــن قیمت خودرو 
شد و نتوانســت کارنامه موفقی از خود بر 
جای گذارد.در این رابطه رسول سلیمانی 
کارشناس صنعت خودرو به خبرنگار مهر 
می گوید: برای حــذف قیمت گذاری باید 
تدابیر دقیقی اندیشیده شود و نباید سازمان 
حمایت مصرف کننــدگان را دخالت داد؛ 
حتی اگر قیمت گذاری در اختیار شــورای 
رقابت باشد بهتر از سازمان حمایت مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان است.
وی می گوید: ســازمان حمایت یک نهاد 
دولتی بوده و همواره زیر فشارهای سیاسی 
و اقتصــادی قرار دارد اما شــورای رقابت 
یک نهاد مستقل است و کمتر تحت تأثیر 
فشارها قرار می گیرد.گزینه بعدی نیز، تعیین 
قیمت از سوی هیأت مدیره خودروسازان 
اســت؛ اینکه خودروسازان خود راسا اقدام 
به قیمت گذاری محصولاتشان کرده و در 
کنار آزادسازی واردات خودرو که به احتمال 
زیاد از سال آینده کلید خواهد خورد، همراه 
با نظارت دولت، تنظیم بــازار را بر عهده 

بگیرند.

نگاهی به پیشینه نرخ گذاری خودرو

وزیر صمت سد قیمت گذاری دستوری خودرو را می شکند؟

مدیرعامل سازمان بنادر خبر داد:

مشکل ورود کشتی های ایرانی به بنادر چین و هند برطرف شد

رئیس سازمان راهداری خبر داد:

الزام رانندگان بخش حمل ونقل جاده ای به سپری کردن دوره های تخصصی حرفه ای

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: در 
حال حاضر مشــکلی برای ورود کشتی های 

ایرانی به بنادر چین و هند وجود ندارد.
محمد راســتاد در گفت وگو با خبرنگار مهر، 
درباره حمل دریایــی کالا از خزر و برقراری 
تردد میان بنادر شــمالی ایران با بنادر روسیه 
و قزاقستان اظهار کرد: وزارت صمت اخیراً با 

خرید کشتی رو-رو موافقت کرده است.
وی افزود: ما هم در سازمان بنادر و دریانوردی 
به شــرکت های کشــتیرانی اعلام کرده ایم 
آمادگی داریم تا از محل وجوه اداره شده این 
ســازمان، تسهیلات و منابع مالی برای خرید 

شناورهای رو-رو )کامیون بر( پرداخت کنیم.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی اظهار 
کرد: امیدواریم با ورودی این نوع شــناورها، 
مسیر دریایی بازرگانی ما با کشورهای آسیای 
میانه برقرار و فعال شود؛ البته در حال حاضر 
ترددهای دریایی به بنادر آسیای میانه و حاشیه 
خزر با اســتفاده از شناورهای کارگو، فله بر و 

کانتینری برقرار است.
وی خاطرنشــان کرد: اینکه کشتی رو-روی 
کامیونی هم داشته باشیم تا بتوانیم مود حمل 
و نقل جاده ای را از طریق دریا به کشورهای 
آسیای میانه متصل کنیم، گزینه مناسبی است 
که می توانی ظرفیت تجاری با کشــورهای 

منطقه را افزایش دهد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی درباره ابقای 
توافقنامه چابهار در شرایط جدید دولت کابل 
یادآور شــد: موافقت نامه سه جانبه جمهوری 
اســلامی ایران، هند و افغانستان موسوم به 
توافقنامــه چابهار، تفاهم نامه ای اســت که 

هنوز رسمیت دارد؛ در این توافق نامه آمده که 
امکان اضافه شدن و الحاق کشورهای دیگر 

به آن فراهم است.
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
پیشنهاد داده تا ترکمنستان هم به این تفاهم 
نامه افزوده شود؛ الحاق ترکمنستان به تفاهم 
نامه چابهار یک فرصت برای توسعه ترانزیت 

میان کشورهای منطقه است.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی درباره 
مشــکل پهلوگیری کشــتی های ایرانی در 
بنادر هند گفت: با پیگیری هایی که ســازمان 
بنــادر و دریانوردی انجام داده، در حال حاضر 
مشکل خاصی وجود ندارد؛ من از شرکت های 
کشــتیرانی هم پیگیری کردم، آنها هم تأیید 
کردند کــه امکان پهلوگیــری در بنادر هند 

فراهم و ترددها برقرار است.
معاون وزیر راه درباره مشکل تردد کشتی های 
ایرانی به بنادر چین نیــز اظهار کرد: در حال 
حاضر ترددها به بنادر چین برقرار است؛ عمده 

تبادلات تجاری دریایی کشــورمان با چین 
است.

وی خاطرنشان کرد: کشتیرانی یک مقوله بین 
المللی است و اینگونه نیست که الزاماً ناوگان 
ملکی کشــوری بخواهد از کشور دیگری بار 
حمل کند؛ بلکه جابه جایی کالا می تواند هم 
از طریق ناوگان بین المللی و هم ملکی انجام 

شود.
گفتنی است برخی فعالان صنعت کشتیرانی 
در هفته هــای اخیر از عدم امــکان توقف و 
پهلوگیری کشتی های ایرانی در برخی بنادر 

چین و یکی از بنادر هند خبر داده بودند.
مدیرعامل یک شرکت کشتیرانی نیز از توقف 
۴ ماهه تعدادی از کشــتی های متعلق به این 
شــرکت در یکی از بنادر چین در سال ۱۳۹۹ 
و همچنیــن ادامه دار بودن این روند تا کنون 
خبر داده بود که گفته می شود در حال حاضر 
مشکلی برای برقراری تردد کشتی های ایرانی 

به بنادر این دو کشور وجود ندارد.

رئیس سازمان راهداری و حمل نقل جاده ای 
از امضای قرارداد خرید ۶ هزار و ۵۰۰ دستگاه 
نــاوگان حمل ونقــل کالا با شــرکت های 

خودروساز خبر داد.
به گزارش ســازمان راهــداری و حمل نقل 
جــاده ای، داریوش امانی در جلســه دیدار با 
تشکل های صنفی بخش حمل ونقل جاده ای 
استان البرز با اشاره به ضرورت حرفه ای گرایی 
و ورود نیروهــای متخصــص بــه بخش 
جابه جایی کالا و مسافر، اظهار کرد: با انعقاد 
تفاهم نامه با ســازمان فنی و حرفه ای از این 
پس رانندگان برای ورود و فعالیت در بخش 
حمل و نقل عمومی باید دوره های تخصصی 
حرفه ای شــغلی را در مراکــز آموزش فنی و 
حرفه ای سپری کنند و پس از اخذ گواهینامه 

حرفه ای وارد این حوزه شوند.
رئیس سازمان راهداری و حمل نقل جاده ای 
افــزود: این امر برای اولین بار در کشــور به 

منظور ارتقای مهــارت و توانمندی رانندگان 
بخــش حمل ونقل عمومی انجام می شــود 
و برای افراد پس از ســپری کردن دوره های 
تخصصــی گواهینامــه مهارتــی دارای کد 
بین المللی صادر می شــود و در ادامه شرایط 
برای آموزش سایر رانندگان فعال این بخش 

نیز فراهم خواهد شد.
امانی در ادامه از امضای قرارداد خرید ۶ هزار 
و ۵۰۰ دســتگاه ناوگان حمــل ونقل کالا با 
شرکت های خودروساز خبر داد و گفت: با ورود 

این خودروها نوسازی ناوگان شتاب می گیرد.
وی اظهار کرد: به منظور ارتقای ایمنی و بهبود 
کیفیت ارائه خدمات به هموطنان نوســازی 
ناوگان در دســتور کار ســازمان راهداری و 
حمــل ونقل جاده ای قرار گرفته اســت و در 
این راســتا علاوه بر واردات تعدادی کامیون 
با عمر ســه سال، قراردادهایی با شرکت های 
خودروساز منعقد شد.رئیس سازمان راهداری 

و حمل ونقل جــاده ای افزود: بــرای خرید 
کامیون های مذکور به رانندگان تسهیلات با 
کارمزد ۶ درصد ارائه می شــود که در صورت 
اسقاط ناوگان فرسوده بتوانند با استفاده از این 

تسهیلات ناوگان خود را نوسازی کنند.
امانــی، نقــش صنــوف حمــل ونقــل و 
دست اندرکاران این بخش را در ارائه خدمات 
شایســته به مردم، حائز اهمیت دانســت و 
افزود: بخش حمل ونقل جــاده ای مطابق با 

پیشرفت تکنولوژی های ارتباطی باید به سمت 
توانمندسازی و هوشمندسازی بروند تا بتوانند 
سطح سرویس قابل ارائه به مردم را ارتقا دهند.

معاون وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری 
از صحبت هایش از راه اندازی صندوق رفاهی 
برای فعالان بخش حمل و نقل جاده ای خبر 
داد و گفت: در صورت راه اندازی این صندوق، 
با هم افزایی رانندگان و شــرکت ها شــرایط 

معیشتی رانندگان بهبود می یابد.

رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
با بیان اینکه اعتبــارات و بودجه های موجود 
به هیچ وجه جوابگوی نیازهای سازمان برای 
بهسازی جاده ها نیســت، توضیح داد: بیش 
از ۲۲۱ هــزار کیلومتــر راه در کشــور وجود 
دارد که اگر بخواهیم ســرویس مطلوبی به 
کاربران این راه هــا ارائه دهیم باید حدود ۴۰ 
هزار میلیارد تومان اعتبار داشــته باشیم ولی 
میزان اعتبار سالانه سازمان حدود ۱۰ درصد 
این مبلغ اســت.امانی تصریح کرد: علی رغم 
محدودیت هــای اعتباری موجــود نمی توان 
خدمات رســانی به مردم را تعطیل کرد و باید 
به دنبال افزایش اعتبارات و استفاده بهینه از 
ظرفیت های موجود باشیم. در شرایط موجود 
تمــام ادارات راهداری و حمل و نقل جاده ای 
باید بــر روش های کاهش هزینه های جاری 
و افزایــش بهره وری تمرکــز کنند تا بتوانیم 

مشکلات را از میان برداریم.
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شهرستان اخبار

خبر

آغازثبت نام در جشنواره 
کارگری و کارفرمایی امِتنان 

گرگان-دســتجردی،خبرنگارمملکت-فراخوان 
جشنواره کارگری و کارفرمایی امِتنان منتشر شد.

مدیــرکل تعــاون ، کار و رفاه اجتماعی گلســتان 
گفت : ثبــت نام از کارگران، کارفرما ها و واحد های 
اقتصادی نمونه استان در جشنواره امتنان آغاز شده 
است. سعید مازندرانی اظهار کرد: ثبت نام در سی و 
سومین دوره این جشنواره، از هفته گذشته آغاز شده 
است و تا ۲۶آبان ادامه دارد.مازندرانی افزود : نهادینه 
سازی فرهنگ خلاقیت و نوآوری ، کاهش هزینه ها 
و افزایش بهره وری در سه حوزه کشاورزی، صنعت 
و خدمات، از جمله اهداف برگزاری این جشــنواره 

است

برق رسانی به 2 روستای 
سخت گذر در شهرستان 

کوهرنگ
شهرکرد-رجبی،خبرنگارمملکت-مهندس مجید فرهزاد 
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان چهارمحال 
وبختیاری از برق دار شــدن دور روستای دره اشکفت 
درمنطقه بیرگان و دره رزگه در منطقه موگویی شهرستان 

کوهرنگ با صرف 18000 میلیون ریال اعتبار خبر داد.
وی در تشریح خبر گفت : این دو روستا با احداث 3900 
متر شبکه فشار متوسط هوایی ، احداث 3450 متر شبکه 
فشار ضعیف و نصب 4 دستگاه ترانسفور ماتور توزیع برق 

دار شده است.
مجید فرهزاد با اشــاره به اینکه 99.3 درصد خانوارهای 
روســتایی استان از نعمت برق برخوردار هستند، گفت : 
برق رسانی به روستاهای دور افتاده از سیاست های اصلی 

وزارت نیرو و اولویت های کاری این شرکت می باشد.
گفتنی اســت تعداد 747 روستا در سطح استان برق دار 
بوده و نبود جاده دسترسی ، کوهستانی وسخت گذر بودن 
و پراکندگی روستاها از مهمترین مشکلات برق رسانی به 

روستاهای دور افتاده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان خبرداد

واگذاری 12 شهرک گلخانه ای 
لرستان 

خرم آباد -صیاد-خبرنگارمملکت-رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان گفت: 1۲ شهرک گلخانه ای استان 
در سطح 431 هکتار به متقاضیان سرمایه گذاری در این 

بخش واگذار می شود.
دکتر حسنی مقدم در جلسه ستاد توسعه گلخانه های 
استان با اعلام این خبر بیان کرد: زیرساخت های این 
1۲ شهرک احداث شده و آماده واگذاری به متقاضیان 

است.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی لرستان ادامه داد: به 
منظور استفاده بهینه از منابع آب و خاک، زمینه یابی و 
شناسایی مناطق مستعد استان جهت احداث گلخانه ها 

در دستور کار این سازمان قرار دارد.
این مقام مسئول با اعلام اینکه بحران کم آبی حرکت 
به سمت کشت های گلخانه ای را ضروری کرده است، 
تصریح کرد: افزایش تولید در واحد سطح، صرفه جویی 
در مصرف آب، تولید محصول سالم و اشتغال زایی بالا 

از جمله مزایای کشت های گلخانه ای است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی به اعضای ستاد توسعه 
گلخانه اســتان تاکید کرد قبل از صدور مجوز برای 
احداث گلخانه ابتدا از منبع تأمین آب گلخانه ها اطمینان 
حاصل کرده و سپس اقدام به صدور مجوز احداث کنند.

وی در پایان گفت: حداقل ســطح برای گلخانه های 
بزرگ مقیاس ۲ هزار متر مربع بوده و متقاضیان جهت 
دریافت تسهیلات به بانک های عامل معرفی می شوند.

افتتاح 5 پروژه آبرسانی ساوه 
با حضور استانداری مرکزی

استان  اســتاندار  ،خبرنگارمملکت-  اراک-یاحقی 
مرکزی در ســفری نیم روزه به شهرســتان ساوه 
پنج پروژه آبرســانی را افتتاح و مورد بهره برداری 

قرار داد.
سیدعلی آقازاده در ابتدا شبکه توزیع آب روستای 
مر از توابع بخش نوبران را افتتاح کرد. لوله گذاری 
شــبکه توزیع آب این روستا بطول 1.9 کیلومتر با 
صــرف اعتباری بالغ بر 900 میلیون ریال از محل 
اعتبارات داخلی انجام شــده و بــا افتتاح آن 7۲ 
خانوار ساکن روستای مر از خدمات آب آشامیدنی 

سالم برخوردار خواهند شد.
وی سپس افتتاح شــبکه توزیع آب در روستاهای 
یلــداش آباد، قیزقلعه و ملک آبــاد از توابع بخش 
مرکزی شهرستان ساوه را افتتاح کرد. این پروژه ها 
شامل لوله گذاری شبکه توزیع و خط انتقال آب به 
طول حدودا هفــت کیلومتر با صرف اعتباری بالغ 
بر ۶500 میلیون ریال اســت که از محل اعتبارات 
دهیاری هــا و منابع داخلی اجرا شــده اســت و با 
بهره بــرداری از آن حدود 30 خانوار از خدمات آن 

بهره مند می شوند.

مدیرکل آموزش و پرورش 
مازندران تاکید کرد

 ضرورت توانمندسازی 
 خانواده ها در زمینه پرورشی

 و فرهنگی

ســاری –امیری فر-خبرنگارمملکت-مدیرکل آموزش 
و پرورش مازندران در نشســت صمیمانه حوزه معاونت 
پرورشــی و فرهنگی از ضرورت ایجاد تغییر و تحول در 
حوزه پرورشی با توانمندسازی اولیاء و مربیان سخن گفت. 
»علیرضا سعدی پور« در نشست صمیمانه با همکاران 
حوزه معاونت پرورشی که  با حضور محمد شعبانی معاون 
پرورشی و فرهنگی اســتان برگزار شد به اهمیت وجود 
روحیه تعامل و همــکاری و صمیمیت در بین کارکنان 
این حوزه برای اجرایی کردن اهداف سند تحول بنیادین 
اشاره کرد.وی در خصوص اهمیت نقش حوزه پرورشی و 
فرهنگی در فراهم کردن بستر تعلیم و تربیت متناسب با 
اهداف سند تحول بنیادین خاطر نشان کرد: هدف مهم 
دســتگاه آموزش و پرورش تربیت فرزندانی است که ۶ 
ساحت تربیتی در آنان به صورت متوازن و متعادل  رشد 
کرده باشد که در راستای اجرایی کردن این هدف به طور 
ویژه از حوزه معاونت پرورشی و فرهنگی که اغلب ساحت 
های تربیتی مربوط به حوزه وظایف این دستگاه است بهره 
مند می شویم.سعدی پور در ادامه افزود: برای ایجاد تغییر 
و تحول، در کنار بسترسازی مناسب برای پرورش انسان 
درستکار باید به توانمندسازی و آگاه سازی خانواده ها در 
حوزه پرورشی نیز بپردازیم در واقع می توانیم با گفتگوهایی 
که با خانواده ها انجام می دهیم به فهم مشترک برسیم تا 
این فهم مشترک ما را در رسیدن به اهداف حوزه پرورشی 

و تغییر و تحول در دستگاه تربیت برساند.

گرامیداشت پنجاه و پنجمین 
سالگرد نصب نخستین 
انشعاب آب در اصفهان

آئین  عالیخانی،خبرنگارمملکت-در  اصفهان-احســان 
گرامیداشــت پنجاه و پنجمین سالگرد نصب نخستین 
انشــعاب آب در اصفهان، یک میلیون و 4۲1 هزارمین 

انشعاب آب در استان اصفهان نصب شد.  
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در این 
مراسم با اشــاره به واگذاری یک میلیون 4۲1 هزارمین 
انشــعاب آب گفت: به برکت نظــام مقدس جمهوری 
اســلامی، هم اکنون 98 شــهر و 949 روستا در استان 
اصفهان  با جمعیتی بالغ بر 4 میلیون و 8۶3 هزار نفر از آب 

شرب سالم و بهداشتی  برخوردار هستند.
هاشم امینی افزود: قبل از انقلاب، اصفهان فاقد تصفیه 
خانه آب بود در حالیکه هم اکنون استان اصفهان دارای 

سه تصفیه خانه آب و ۲۶ تصفیه خانه فاضلاب است. 
وی گفت: در سال 1345 تجهیزات نصب انشعاب آب از 
آلمان وارد کشــور می شد، در حالی که هم اکنون بیش 
از 85 درصد تجهیزات صنعت آبفا در داخل کشور تولید 

و تامین می شود.
امینی با اشاره به نصب نخســتین انشعاب آب در شهر 
اصفهان در چهارم آبان ماه سال 1345 گفت: ازآن زمان 
تاکنون آبفای اصفهان بــدون وقفه خدمات زیربنایی و 
اساســی همچون تامین آب شرب و جمع آوری، انتقال 

و تصفیه فاضلاب مردم را در دستور کار قرار داده است.
وی به استفاده از فناوری های نوین با هدف ارتقا خدمات 
به مردم اشاره کرد و گفت: آبفای استان اصفهان با استفاده 
از سامانه های تله متری، تله کنترل و پایش هوشمند فشار 
آب درصدد ارتقا خدمات بیش از گذشته به مردم است.  

امینی استمرار خدمات پایدار به مشترکین را امری ضروری 
دانســت و اعلام کرد: با تشکیل مرکز جهاد آبرسانی در 
وزارت نیرو،  تامین پایدار آب شــرب همه مردم به ویژه 
روســتائیان، بیش از پیش و با قوت ادامه خواهد داشت.  
در این مراســم همچنین اســتاد عبدالحسین جعفری؛ 
پیشکسوت روزنامه نگاری و احمد نعیمی؛ نخستین کارمند 
سازمان آب و فاضلاب اصفهان به شرح خاطرات خود از 
عملیات لوله گذاری و نصب انشعابات آب و فاضلاب در 

دهه 1340 پرداختند.  

 مدیر کل بیمه سلامت استان 
ایلام، مدیرکل نمونه کشوری 
شد                             

نورالدیــن  ایلام-هواســی،خبرنگارمملکت-دکتر 
رحیمی مدیر کل بیمه سلامت استان ایلام، مدیرکل 
نمونه کشــوری شد.درهمایش سازمان بیمه سلامت 
ایران با حضور وزیر بهداشت، دکتر نورالدین رحیمی 
به عنوان مدیرکل نمونه در ســطح کشور انتخاب و 
مفتخر به دریافت لوح تقدیر از سوی دکتر عین الهی 
مقام عالی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

گردید،               
همایش ســازمان بیمه ســلامت به مناسبت هفته 
بیمه ســلامت وهمزمان با هفته وحــدت با حضور 
وزیر محترم بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، مدیر عامل 
محترم سازمان وروسای ادوار  سازمان بیمه سلامت 
برگزار، شــد، در این مراســم دکتر رحیمی به خاطر 
دستاوردهای بی شمار خود بویژه تحقق  طرح نسخه 
نویسی واســتقرار ســازمان الکترونیک،  طی مدت 
خدمــت در اداره کل ایلام بعنــوان مدیرکل نمونه 
کشــوری انتخاب، و لوح تقدیر از سوی وزیر محترم 

بهداشت به وی اهدا گردید

اخبار

اصفهان-احســان عالیخانی،خبرنگارمملکــت-ذوب آهن 
اصفهان در ۶ ماهه اول سال 1400 با وجود کمبود مواد اولیه و 
بحران آب  ، در تولید چدن مذاب 10 درصد نسبت به ۶ ماهه 
اول سال گذشته رشد داشت و 1۲ محصول جدید نیز به سبد 

محصولات این مجتمع عظیم صنعتی اضافه شد .
منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با بیان این 
مطلب گفت : با جهش قابل توجه درآمد، ســود خالص این 
شرکت رشد چشمگیری نسبت به ۶ ماهه اول سال گذشته 

داشته است  .
وی افزود : میزان صادرات ۶ ماهه اول سال جاری این مجتمع 

عظیم صنعتی نیز ۶05 هزار و ۶0۶ تن می باشــد که ارزش 
دلاری آن 105 درصد و تناژ آن 31 درصد رشد داشته است .

افزایش سود خالص
در شش ماهه ســال اول جاری تقریباً 90 درصد سود سال 
1400  در ذوب آهــن اصفهان ثبت شــد  و برای اولین بار 
حاشــیه سود شرکت به بالای 10 درصد رسید.شرکت ذوب 
آهن اصفهان در ۶ ماهه منتهی به شــهریور برای هر سهم 
331 ریال ســود محقق کرد که نسبت به مدت مشابه قبل 
رشــد ۲70 درصدی داشته است. سود ناخالص با رشد 195 
درصــدی به 3930 میلیارد تومان و ســود خالص به ۲03۶ 

میلیارد تومان رسید.
ذوب آهن اصفهان در ۶ ماهه اول سال جاری ۶پروژه جهت 
تامین پایدار آب کارخانه ، ۲ پروژه جهت توسعه و بهینه سازی 
ظرفیت تولید و 5 پروژه جهت اصلاح ساختار فنی کارخانه در 

دست اقدام دارد .
طراحی و تولید محصولات جدید

ذوب آهن اصفهان با اهداف وشاخص های برنامه ای خود هر 
سال تعدادی از پروژه های طراحی و توسعه محصول جدید را 
آغاز و در طی آن، محصولات جدید فولادی در رده فولادهای 

صنعتی و ساختمانی را تولید و عرضه می نماید 

مدیرعامل ذوب آهن اعلام کرد

حرکت ذوب آهن اصفهان در مسیر توسعه با تولید محصولات جدید

خبر

مدیرکل راهداری استان خبرداد 
 خط کشی  یک هزار و ۳۶۰ کیلومتر

 از راههای ایلام
ایلام-هواســی،خبرنگارمملکت-مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام گفت: عملیات خط 

کشی یک هزار و 3۶0 کیلومتر از راه های ارتباطی این استان در سال جاری اجرا شده است.
نورالله دلخواه اظهار داشت: خط کشی راهها که از مقرون به صرفه ترین نوع علائم ایمنی محسوب 
می شود، بطور مستقیم در دید راننده قرار گرفته و با وی یک حس نزدیک و متقابل برقرار می کند.

وی ادامه داد: نیروهای اداره ایمنی، ترافیک و حریم این اداره کل در این راســتا به منظور افزایش 
ایمنی راهها، هدایت وسایل نقلیه و آگاهی دادن به کاربران راه بویژه در شب با دید محدود، تفکیک 
باندهای رفت و برگشت در نقاط بدون جدا کننده وسط و کاهش میزان تصادفات و سوانح رانندگی 

عملیات خط کشی راههای ارتباطی زیرپوشش را به طور ویژه انجام می دهند.
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام با تاکید بر اجرای سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
یادآور شــد: این اداره کل به منظور کاهش هزینه ها و استفاده بهینه از اعتبارات این خط کشی ها  

را به صورت امانی و پیمانی با استفاده از توان اکیپ های فعال خود انجام داده است.
دلخواه با اشــاره به دیگر اقدامات انجام شــده این اداره کل در ســال جاری بیان کرد: نگهداری 
راه های اســتان، عملیات لکه گیری آســفالت، خط کشــی راه ها، نصب تابلو، بهسازی و اجرای 
 ماســه آســفالت مقاطع از بین رفته رویــه راه ها به طــول 100 کیلومتر نیز در دســتور کار این

  اداره کل است.

با حضور مدیرکل بهزیستی استان
نخستین خانه حمایتی توانبخشی بیماران اعصاب و روان 

مزمن غرب مازندران افتتاح شد
ساری – امیری فر-خبرنگارمملکت-نخستین خانه حمایتی توانبخشی 
بیماران اعصاب و روان مزمن غرب استان )مهرافزا چالوس ( با حضور 
دکتر فرزاد گوهردهی مدیرکل بهزیســتی مازندران ، حجت الاسلام 
ســید احمد جباری امام جمعه شهرستان چالوس و مسوولان استانی و 

شهرستانی افتتاح گردید.
به گزارش روابط عمومی بهزیســتی مازندران ؛ دکتر فرزاد گوهردهی 
، مدیــرکل بهزیســتی مازندران یکی از رســالت های بهزیســتی را 
توانمندکردن جامعه هدف دانســت و گفت : یکی از اقدامات بهزیستی 
برنامه ریزی در جهت توانمندکردن افراد تحت پوشــش بهزیستی که 
به صورت مســتمر و غیرمستمر از خدمات بهزیستی استفاده می کنند 

برای زندگی مستقل و حضور آنان درجامعه است.
وی با بیان اینکه رویکرد بهزیستی نگهداری افراد در خانه است ، افزود : یکی از سیاست های سازمان بهزیستی راه اندازی خانه 
های حمایتی برای وابســتگی کمتر و استقلال فردی بیشــتر آنان می باشد و این افراد در خانه های حمایتی براساس شرایط و 

میزان توانمندی وظایفی را برعهده دارند.
دکتر گوهردهی به وظایف متعدد بهزیســتی اشاره کرد و ادامه داد : شــرکای اجتماعی در پیشبرد اهداف بهزیستی و کمک به 
جامعه هدف نقش ویژه ای دارند و در سال های گذشته نیز در حوزه های مختلف فعالیت داشتند که قدردان این عزیزان هستیم 

و امیدواریم این همکاری ها تداوم داشته باشد.

سمنان -رضاییان،خبرنگارمملکت-قلی زاده با اشاره به اینکه 
شرکت نفت سپاهان نیمه نخست امسال 373 هزار تن انواع 
محصول تولید کرده اســت، گفت: میزان عرضه روغن موتور 

نسبت به پارسال 43 درصد افزایش داشته است.
»محمدصادق قلی زاده« در مراسم افتتاح شعبه شرکت کیمیا 
اسپیدی، سازمان فروش و توزیع مویرگی شرکت نفت سپاهان 
و روغن موتور اســپیدی در سمنان با بیان اینکه شرکت نفت 
سپاهان سال ها اســت که در حوزه سرویس روان کار و روان 
موتور مشغول فعالیت است، گفت: محصولات این شرکت با 

برند اسپیدی در بازار وجود دارد.

مدیرعامل شرکت کیمیا اسپیدی قشم با اشاره به اینکه شرکت 
کیمیا اسپیدی قشم به عنوان اولین و بزرگترین شرکت فروش 
و توزیع مویرگی روغن موتور در کشور فعال است اظهارداشت: 
تاکنون در 1۲ استان شعبه داشته و طی هفته جاری سه شعبه 

اردبیل، همدان و سمنان افتتاح شده است
وی تصریح کرد: شرکت نفت سپاهان و کیمیا اسپیدی سال 

1400 را با حضور در ۲1 استان به پایان خواهند رساند.
قلی زاده به حمایتی بودن این محصول نیز اشاره داشت وافزود: 
قیمت این محصول توسط سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان تعیین می شود و هیچ کدام از شرکت های روانکار 

)شرکت نفت ســپاهان با برند اسپیدی، شرکت نفت ایرانول، 
شرکت نفت بهران و شرکت نفت پارس( قادر نیستند قیمت 
محصولات خود را به صورت مستقل تغییر دهند؛  بنابراین دو 
عاملــی که می تواند منجر به ثبات و یا عدم ثبات و التهاب در 
بازار روغن موتور شود اولی تولید و عرضه و دومی عدم توزیع 

مناسب است.
مدیرعامل شرکت کیمیا اسپیدی قشم با بیان اینکه  افتتاح هر 
شعبه متناســب با هر استان به صورت حدودی، چهار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری احتیاج دارد اضافه کرد: افرادی که در 
این حوزه تخصص دارند می دانند هزینه بر ســود، غالب است 

و چون حاشیه سود پایین است به صرفه نیست اما ما به دلیل 
مسئولیت اجتماعی این کار را انجام می دهیم تا باری از دوش 

مردم، کم کنیم.

افتتاح شعبه شرکت کیمیا اسپیدی نفت سپاهان در سمنان

گرگان-دستجردی،خبرنگارمملکت-محمدرضا سبطی شهردار گرگان 
در خصوص حادثه ریزش ساختمان در خیابان جام جم بیان کرد: ریزش 
این ســاختمان واقع در جام جم ششم به دلیل گودبرداری نامناسب و 

غیراصولی اتفاق افتاده است.
سبطی در خصوص جزئیات این حادثه گفت: در پی اعلام این حادثه، 
پرســنل آتشنشــانی، منطقه یک و نیروهای خدوم خدمات شهری 
شهرداری در محل حادثه حاضر و اقدامات امدادی و خدماتی را انجام 
دادنــد.وی با بیان اینکه مِلک مورد نظر از یکطرف به جام جم 4 و از 
ســوی دیگر به جام جم ۶ منتهی می گردد گفت: عمق گودبرداری 
10 متر بوده و بنــای قدیمی مجاورت این ملک به دلیل گودبرداری 

غیراصولی دچار رانش شده است.به گفته شهردار گرگان، باتوجه به اینکه نوع خاک در آن منطقه بصورت لایه ای است، رانش در 
دو مرحله اتفاق افتاده است.سبطی در خصوص امدادرسانی گفت: در کوتاه ترین زمان ممکن نسبت به انحراف آب های سطحی، 
پلاستیک کشی و نصب ورق های فلزی به منظور عدم تردد در مسیر پرخطر اقدامات لازم انجام و اقدامات حفاظتی و رفع خطر 
توسط آتش نشانان به طور کامل انجام گردید.وی ادامه داد: به سرعت اخطارهای لازم صادر و تامین دلیل های حقوقی انجام 
شد و به مالک و سازنده نیز اخطار داده شد.به گفته سبطی، خسارت های ایجاد شده از طریق مراجع قانونی پیگیری خواهد گردید

شهردار گرگان اعلام کرد
 گودبرداری غیراصولی  عامل ریزش ساختمان

 در خیابان جام جم گرگان
ســاری – امیری فر-خبرنگارمملکت-مدیرعامل شــرکت 
شهرکهاي صنعتي مازندران از رشد 1۶9 درصدي سقف منابع 
در ۶ ماهه نخست ســال جاري، نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته و کسب رتبه اول در سطح کشور خبر داد.
یاســر امیني بیان داشت: بر اســاس سیاست مدون شرکت 
شهرکهاي صنعتي در ســال تولید، پشتیباني ها، مانع زدایي 
ها در راســتاي افزایش منابع تصویبي مجمع، این شرکت از 
ابتداي ســال جاري اقدام به برگزاري منظم جلسات کمیته 
وصول مطالبات در شــهرکها و نواحي صنعتي استان نموده 

است.
وي افزود: با رشــد 1۶9 درصدي سقف منابع در ۶ ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته و در 
مقایســه با شرکتهاي سایر استانها، شرکت شــهرکهاي صنعتي مازندران توانست رتبه اول در سطح کشور را کسب 

نماید.
مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي مازندران تصریح کرد: عملکرد منابع شرکت در ۶ ماهه نخست سال 1399 مبلغ 

401 میلیارد ریال بوده که این عملکرد در ۶ ماهه اول سال جاري به مبلغ 108۲ میلیارد ریال رسیده است.

محمدی،خبرنگارمملکت-معــاون  کرمانشــاه-فریده 
بهره برداری و توسعه فاضلاب شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه، گفت: تصفیه خانه فاضلاب شهرهای روانسر، 
جوانرود، تازه آباد، سرمست و کرند در صورت تامین اعتبار تا 
سال 1401 وارد مدار می شود.  ایرج شهبازی معاون بهره 
برداری و توسعه فاضلاب شرکت آبفا استان به تشریح خبر 
فوق پرداخت و گفت: تصفیه خانه فاضلاب شهر کرمانشاه 
با افق طرح جمعیتی یک میلیون و 131 هزار نفر در ســه 

مدول به روش لجن فعال طراحی شده است.
وی افزود: در حال حاضر یک مدول از ســه مدول تصفیه 
خانه فاضلاب با تحت پوشــش قرار دادن 3۲4 هزار نفر و 
همچنین 8۶0 کیلومتر از هزار و 450 کیلومتر خط انتقال 
و شــبکه جمع آوری فاضلاب شهر کرمانشاه اجرا گردیده 

است. 
شهبازی از افزایش بودجه بخش فاضلاب استان در سال 
1400 خبر داد و خاطرنشــان ســاخت: در سال 1400 در 
بخش فاضلاب اســتان کرمانشــاه  اعتباری بالغ بر 300 
میلیارد تومان مصوب شــد که در صورت تخصیص این 
اعتبار، پروژه فوق و هفت پروژه دیگر در ســطح استان با 

سرعت مطلوبتری اجرا خواهد شد.
این مقام مســئول ضمن اشاره به پروژه های نیمه کاره در 

سطح استان اظهار داشت: ما تمام سعی خود را خواهیم کرد 
که در صورت تخصیص اعتبار لازم ســاخت تصفیه خانه 
پنج شهرستان استان با پیشرفت فیزیکی روانسر 54 درصد، 
جوانرود 59 درصد، تازه آباد 75 درصد، سرمست ۲0 درصد، 
کرند غرب 45 درصدی را تسریع نموده و تا سال 1401 به 
مرحله بهره برداری برسانیم. همچنین دو پروژه شهر های 
ســنقر و صحنه با پیشرفت فیزیکی 13 و 3۶ درصدی که 
در قالب پویش هر هفته الف-ب در سال 1398 کلنگ زنی 

شد نیز در صورت تامین اعتبار لازم در سال 140۲ وارد مدار 
بهره برداری خواهد شد.

معــاون بهره برداری و توســعه فاضلاب شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان کرمانشاه پروژه های فاضلاب را از طرح 
های زیربنایی و زیر ســاختی مهم هر اســتان دانست و 
تصریــح نمود: صنعت آب و فاضلاب از جمله صنایع مهم 
محسوب می شود که تکمیل پروژه ها آن نیازمند توجه ویژه 

و تخصیص به موقع اعتبارات مالی است.

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي خبر داد
رشد 1۶9 درصدي سقف منابع شرکت شهرکهاي صنعتي 

مازندران

در صورت تحقق اعتبار لازم انجام می شود

بهره برداری از  5 تصفیه خانه کرمانشاه  تا سال آینده 

شهرکرد-رجبی،خبرنگارمملکت-مهندس مجید فرهزاد مدیر 
عامل این شــرکت از اجرا و بهره برداری 5 پروژه برق رسانی 
در بخش فلارد شهرســتان لردگان به ارزش 10 میلیارد ریال 
خبر داد.وی در تشــریح خبر گفت : بهینه سازی شبکه های 
برق رسانی در روستای شــیر مرد به ارزش ۲ میلیارد ریال با 
تبدیل شبکه سیمی به کابل خود نگهدار ، رفع حریم شبکه و... 
به بهره برداری رسیده است و بهینه سازی ورفع حریم شبکه 

های برق روستای میان طلان با پیشرفت فیزیکی ۶0 درصد و 
1۶00 میلیون ریال اعتبار از طریق تبدیل شبکه مسی به کابل 
خود نگهدار ، احداث شبکه های فشار متوسط وفشار ضعیف ، 

جابجایی ترانسفور ماتور توزیع و... در حال اجرا می باشد.

مجید فرهزاد پروژه تعمیرات خط برق رسانی منطقه پشت کوه ، 
کاور گذاری فیدر برق رسانی ۲ و 3 فلارد و نصب پایه های برق 
رسانی برای مشترکین جدید را ازدیگر طرح های این منطقه 
عنــوان کرد که با اعتباری بالغ بر ۶۶00 میلیون ریال به بهره 

برداری رسیده است مدیرعامل شرکت توزیع برق چهارمحال 
وبختیاری هدف از اجرای این طرح ها را کاهش خاموشی ها ، 
رفع افت ولتاژ احتمالی ، بهبود مبلمان شهری ، رفع موانع عبور 

ومرور ، کاهش تلفات و.... عنوان کرد.

اجرا و بهره برداری 5 پروژه برق رسانی در بخش فلارد شهرستان لردگان 
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 
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درخواست احمدرضا معتمدی 
از صداوسیما برای پخش 

فیلم هایش
مدیرکل روابط عمومی صداوســیما به نمایندگی 
از رئیس رســانه ملی به عیادت احمدرضا معتمدی 

کارگردان رفت که در بیمارستان بستری است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روابط عمومی 
رســانه ملی، حسین قرایی مدیرکل روابط عمومی 
صداوسیما به عیادت احمدرضا معتمدی کارگردان 
رفت و در این دیدار گفت: بسیاری از دوستان فکری 
و فرهنگی کشــورمان منتظرند که دکتر احمدرضا 
معتمدی دوباره به دانشگاه بازگردد، تدریس کند و 

کار بسازد.
وی افزود: هم دانشــجویان و هم فضای سینمایی 
کشور برای شــما آرزوی توفیق و بهبودی دارند و 

منتظر حضور شما در سینما و دانشگاه هستند.
احمدرضا معتمدی، دکترای فلســفه هنر دانشگاه 
علامه طباطبایی هم در این دیدار با آرزوی توفیق 
رســانه ملی در دوره ریاســت دکتر جبلی گفت: 
خواهش می کنم در دوره جدید هفت فیلمی را که 

ساختم صداوسیما بدون جرح و تعدیل پخش کند.
وی از »قاعــده بازی« به عنــوان فیلمی در گونه 
فلسفی- کمدی یاد کرد و گفت: با جرح و تعدیل ها، 
مردم شــوخی های فیلم را متوجه نمی شوند. نکته 
مهم من در این فیلم آن اســت که پست مدرنیسم 
برای ما یک غنیمت است؛ لازم نیست کشورمان 
اقتصاد لیبرال را دوباره تجربه کند و دچار بحران های 

سرمایه داری شود.
وی در بخــش دیگــری از دیــدار صمیمــی از 
دغدغه های دیگرش هم گفــت و خبر داد: کتاب 
آخرم با عنوان »فلســفه مارتین هایدگر« به خاطر 

نداشتن بودجه برای ترجمه، نیمه کاره مانده است.
معتمدی ادامه داد: این کتاب مهجور مانده اســت. 
این کتاب مجموعه ای از آراء فیلســوفان سینما در 
غرب، فیلســوفان هنر در ایران )از فیلسوفان ایران 
باستان تا فیلسوفان اسلامی و معاصر( است و هر 
کسی نمی تواند آن را ترجمه کند. ترجمه آن از زبان 

آلمانی چهار سال زمان برده است.
وی تأکید کرد: تأکید می کنم جریان ترجمه در ایران 
باید معکوس شود؛ کتاب »فلسفه مارتین هایدگر« 
جزو دروس دوره دکترای دانشجویان سینماست که 

می بایست ویرایش شود.
مدیرکل روابط عمومی صداوســیما درباره آخرین 
پروژه ســینمایی احمدرضا معتمدی سؤال کرد و 
وی در پاســخ گفت: آخرین کار سینمایی ام که سه 
سال قبل به بنیاد ســینمایی فارابی پیشنهاد دادم، 
اقتباس از یک رمان خارجی که رئالیســم جادویی 
به نام »کاملیا« اســت که زندگی دوگانه لیلا را به 
تصویر کشــانده است. لیلا، زن فداکار ایرانی است 
که نمونه هایشان به عنوان مدافعان سلامت را این 

روزها در بیمارستان های کشورمان شاهدیم.
این کارگردان ســینما ادامــه داد: این کار تصویب 
شده است، اما چون من در بستری بیماری هستم، 
این کار روی زمین مانده است و اگر مدیران جدید 
سینمایی بخواهند حاضرم با صندلی چرخدار این کار 

انجام دهم.
احمدرضا معتمدی، هنرمند فیلمســاز که به دلیل 
سکته مغزی در حال اســتراحت است، این روزها 
زیر نظر دو پزشــک متخصص قلب، عروق، مغز 
و اعصاب تحت درمان اســت. معتمــدی که در 
کارنامه هنری اش ساخت فیلم هایی همچون »سوء 
تفاهم«، »راه رفتن روی سیم«، »آلزایمر«، »قاعده 
بازی«، »دیوانه ای از قفس پرید«، »زشت و زیبا« و 
»هبوط« را دارد، متولد سال ۱۳۴۰ و دانش آموخته 
رشته اقتصاد و دارای دکترای رشته فلسفه است که 
علاوه بر ساخت فیلم حول مباحث تئوریک هنر و 

فلسفه زیبایی شناسی هم صاحب اثر است.

مخاطب کم سریال ها به دلیل 
سیاست گذاری است

مســعود شــاه محمدی با اشــاره به مخاطب کم 
سریال های فعلی نســبت به ۱۰ یا ۱۵ سال پیش 
بیان کرد که سیاست گذاری باعث می شود که برخی 

آثار مخاطب نداشته باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، مســعود شــاه محمدی 
کارگردان ســریال »زن زندگی، مرد زندگی« که 
مهمان برنامه »سریالیست« با اجرای پدرام کریمی 
بود دربــاره رضایت از نتیجه ســریال به مجری 
گفت: همه عوامل کار زحمت کشــیدند اما برآیند 
ایراد ســریال های ما این است که می بینیم نسبت 
به سریال های ۱۰ - ۱۵ سال پیش بیننده کمتری 
دارد و تصور می کنم این به سیاســت گذاری کلی 
نیاز دارد. فرقی نمی کند کدام سریال، در همه کارها 
بچه ها زحمتشــان را می کشند اما سیاست گذاری 
اســت که باعث می شود کارهایی مخاطب نداشته 

باشد یا بتواند مثل قبل مخاطب داشته باشد.
وی افزود: ســهم هنرمندان در این میان این است 
که در شــرایط کرونا کشته می دهند. مرحوم عزت 
الله مهرآوران سر فیلمبرداری یکی از سریال ها دچار 
کرونا شد و فوت کرد. همانطور که گفتم همه عوامل 
با جان و دل کار می کنند و زحمت می کشند. سریال 
»زن زندگی، مــرد زندگی« دو پارت جدا از هم در 
۱۳ قســمت داشت. ۱۳ قسمت در خانه پدر و مادر 
مرد خانه ضبط شد و ۱۳ قسمت در خانه پدر و مادر 
زن خانه ضبط شد. اتفاقاتی که افتاده است به نظرم 
به خود فیلمنامه برمی گردد. پایه فیلمنامه اشکالات 
اساســی داشت. بعداً در ادامه کار و در همراهی که 
با آقای رمضانی به وجود آمد فیلمنامه توانست بهتر 
شود و کمی درست تر شد.شاه محمدی افزود: اولین 
سریالی بود که متن برای خودم نبود. چندین سال 
بود کار نکرده بــودم و اولین بار بود که متن برای 
خودم نبود. در مورد متن بعداً جلسات زیادی گذاشتم 

و تلاش کردیم بهتر شود.

در حالــی کــه بیش از ســه مــاه از ارائه 
لایحه دائمی شــدن متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان به مجلس شورای می گذرد اما 
هنوز مجلس به بررسی آن ورود نکرده است .

ششم مرداد ماه ســال جاری این لایحه به 
مجلس ارائه شده است اما هنوز این مهم در 
مجلس مورد بررســی قرار نگرفته است . در 
تازه ترین اظهار نظر رییس کمیسیون برنامه 
و بودجه تاکید کرده که اجرای این برنامه با 
هدف ایجــاد عدالت در پرداخت ها در برنامه 

هفتم توسعه محقق خواهد شد . 
 این نکته در حالی اعلام می شــود که هنوز 
خبر مشــخصی درباره تدوین برنامه هفتم 
توسعه منتشر نشده است. برنامه ششم توسعه 

در سال ۱۴۰۰ به پایان خواهد رسید.
پیش از این انتقاداتی نســبت بــه اقدامات 
صورت گرفته در خصــوص افزایش حقوق 
بازنشســتگان صورت گرفته و حتی مسعود 
میرکاظمــی نیز عملکرد دولت پیشــین در 
این خصوص را مــورد نقدی جدی قرار داد. 
وی تاکیــد کرده بود: بعضــی از اتفاقات در 
روزهــای آخر دولت قبلی اتفــاق افتاده که 
خیلی اخلاق مدارانه نبــوده و امروز ما را در 
تنگنا قرار داده است.رئیس سازمان برنامه و 
بودجه درباره پاداش بازنشستگی فرهنگیان 
هم گفت: آنچه که در چارچوب قانون است 
حتماً دنبال خواهیم کرد و به تدریج در دستور 
پرداخت قرار می دهیم البته کار خیلی سختی 
است ولی امیدواریم با انقباضی کردن برخی 
هزینه ها که می توان آنها را کنترل کرد امسال 
را بگذرانیم تا وارد برنامه سال ۱۴۰۱ شویم 

که اتفاقات اساسی باید بیفتد.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه به موضوع 
همسان ســازی حقوق و فوق العاده شــغل 
فرهنگیان کــه اخیراً بــا آن مخالفت هایی 
صورت گرفت،اشاره داشت و توضیح داد: در 
روزهای پایانی دولت گذشته اتفاق هایی افتاده 
و احکامی صادر شــده که اخلاقی نیست و 
ای کاش اینگونه برخورد نمی کردند تا دولت 
جدیــد را در تنگنا قرار داده و این احســاس 
ایجاد شــود تا دولت در مقابل مــردم و یا 

فرهنگیان ایستاده است.
*اصل ماجرای همسان ســازی چه 

بود؟
متناسب ســازی یکــی از مطالبــات مهم 
بازنشستگان ســازمان تامین اجتماعی بوده 
. دولت دوازدهم »متناسب ســازی  اســت 
پرداخت مســتمری ها« را با هدف افزایش 
سطح معیشت مستمری بگیران و همسان 
ســازی حقوق آنان با بازنشستگان کشوری 
بر اساس قانون برنامه ششم توسعه اغاز کرد 
.این اقدام، یک بار در مــرداد ۹۹ و یک بار 
در ابتدای ســال ۱۴۰۰اجرایی شد و افزایش 
۲.۵ برابری متوسط پرداختی به بازنشستگان 

از اســفند ۹۸ تا فروردین ۱۴۰۰ را به همراه 
داشت.

در نهایــت حداقــل میــزان پرداختی یک 
مســتمری بگیر  با ۲۰ سال سابقه به نسبت 
ســال ۱۳۹۸ به میــزان ۱۳۵درصد افزایش 
یافت بــه نحوی که مبلغ مذکور در ســال 
۱۴۰۰ با داشــتن همســر و دو فرزند به ۳۹ 
میلیون ریال رسید. همچنین حداقل میزان 
پرداختی یک مستمری بگیر با ۳۰ سال سابقه 
به نسبت ســال ۱۳۹۸ به میزان ۱۵۸ درصد 

افزایش یافــت به نحوی که مبلغ مذکور در 
ســال ۱۴۰۰ با داشتن همسر و دو فرزند به 

۴۳میلیون ریال رسید.
با این اقدام، دائمی شدن حقوق بازنشستگان 
نیز در دستور کار دولت دوازدهم قرار گرفت 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه در روز ۲۷ 
اردیبهشت ۱۴۰۰ اعلام کرد که پیش نویس 
لایحه دائمی شدن حقوق بازنشستگان اعم 
از لشگری، کشوری و البته تامین اجتماعی در 
شش ماده و پنج تبصره با حضور نمایندگان 

این بازنشستگان در سازمان برنامه و بودجه 
تهیه شده است. »لایحه دائمی شدن متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان« در روز 
نهم تیرماه از سوی هیئت وزیران و با هدف 
استمرار متناسب سازی حقوق بازنشستگان با 
شاغلان پس از پایان برنامه ششم توسعه و 
به منظور برقــراری عدالت در نظام پرداخت 
و رفع دغدغه و بهبود معیشت بازنشستگان 
و مستمری بگیران به تصویب رسید و روانه 

مجلس شد.
*نمایندگان مجلس چه می گویند؟

در حالی که رییس کانون بازنشستگان منتقد 
بی مهری مجلس نســبت بــه این لایحه 
است،رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اســلامی درآخرین اظهارنظر اعلام 
کرد نمایندگان با همکاری ســازمان برنامه 
و بودجــه در پی رفع موانع همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان کشــوری، لشکری و 
تامیــن اجتماعی در بودجه ۱۴۰۱ هســتند.

حمیدرضا حاجی بابایی افزود: همسان سازی 
حقوق بازنشســتگان در قانون برنامه ششم 
توســعه کاملا محرز اســت و دغدغه امروز 

بازنشستگان کشوری دائمی شدن این قانون 
اســت. البته مجلس این آمادگی را دارد در 
دائمی شــدن قانون همکاری کند.علاوه بر 
این مجلس پیگیر این موضوع هم اســت تا 

در برنامه هفتم توسعه محقق شود.
حاجــی بابایی با بیــان اینکــه در بودجه 
۱۴۰۱ حتما موضوع همســان سازی حقوق 
بازنشســتگان لحــاظ خواهد شــد، عنوان 
کرد: در بودجــه ۱۴۰۱ تخصیص بودجه به 
بازنشستگان کشــوری و لشکری و سازمان 
تامین اجتماعی حتما لحاظ می شــود. کما 
اینکه این موضوع در بودجه ۱۴۰۰ هم لحاظ 
شده بود و مشــکلی در این باره برای سال 

آینده پیش نخواهد آمد.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با 
تاکید براینکه دولت و مجلس باید در این باره 
همکاری کنند عنوان کرد:البته سازمان برنامه 
و بودجه کمیته ای بــرای پیگیری موضوع 
همسان سازی حقوق کارکنان   دستگاه های 
مختلف تشــکیل داده تا به کمک مجلس 
بتوانیــم نظام عدالت پرداخت را در کشــور 

حکفرما کنیم.
نکته اینجاست که مجلس شورای اسلامی 
در شرایط کنونی وقت زیادی را برای تصویب 
طرح هایی چون صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی و  طرح هایی از این دســت 
گذاشته اســت و همین امر سبب شده طرح 
دو فوریتی نظیر دائمی شدن همسان سازی 
حقوق را از دستور کار خارج نماید . از این رو 
برخی معتقدند با این وضعیت ممکن اســت 
این طرح مهم در سال جاری به نتیجه نهایی 

نرسد.

کاریکاتور

فاطمه معتمدآریا گفت: یادم می آید تیرماه سال ۵۴ تصمیم 
گرفتم بازیگر شوم؛ همان اندازه برایم مهم و جدی بود که 
امروز درباره آن صحبت می کنــم. از همان روز اول می 
دانستم که در حرفه بازیگری جدی هستم و از سال ۵۴ تا 

به امروز، یک لحظه هم برای انتخابم تردید نکردم .
موزه ســینمای ایران در ادامه انتشار سلسله نشست های 
تاریخ شفاهی خود به مناسبت زادروز »فاطمه معتمدآریا« 
بازیگر سینما، تئاتر، تلویزیون بخش هایی از گفتگو با این 

هنرمند را منتشر کرده است که در زیر می خوانید.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی موزه ســینما، 
فاطمه معتمد آریا با بیان اینکه دوران کودکی درخشــانی 
داشــته و در شمیران به دنیا آمده اســت، گفت: کودکی 
درخشانی با پدر و مادر استثنایی داشتم، پدرم به آقای ارحام 
صدر علاقه مند بود و بیشتر از زمینه تئاتر به سینما علاقه 
پیدا کرد و کمدی های سعید افشار را خیلی تماشا می کرد 
. عمویم هم نمایش های خیمه شب بازی اجرا می کرد، به 

همین دلیل من هم از کودکی با این فضا آشنا بودم.
وی با بیان اینکه منعی برای فعالیت ما در عرصه فرهنگ و 
هنر وجود نداشت و تشویق خاصی هم نبود، افزود: پدرم به 
دلیل اینکه خودش در سینما فعالیت داشت، خیلی دوست 

نداشت تا بچه هایش به سمت سینما بروند.
معتمدآریا خاطرنشان کرد: از هشت سالگی به درخواست 
مادرم از صبح تا ظهر در کانون به کلاس های موسیقی، 
نقاشی، مجسمه سازی، مقاله خوانی و ... می رفتیم و تا ۱۳ 
سالگی، تابســتان ها هر روز و در پائیز هفته ای یکبار به 

کتابخانه می رفتیم و کتاب می خواندیم .

وی با بیان اینکه در کودکی برای دیدن فیلم به سینما زیاد 
می رفته است، مطرح کرد: پدر و مادرم به سینما علاقمند 
بودند و یکی از تفریحات ما رفتن به ســینما بود، درواقع 
علاقه من به هنر از همان دوران کودکی شروع شد.البته به 
تئاتر هم علاقمند بودم و به تماشای تئاترهای مخصوص 
کــودکان و نوجوانان می رفتم اما تئاترهای حرفه ای را از 

سال ۵۴ به بعد دیدم.
معتمدآریــا درباره علاقه به حرفه بازیگری نیز گفت: یادم 
می آید تیرماه سال ۵۴ تصمیم گرفتم بازیگر شوم؛ همان 
انــدازه برایم مهم و جدی بود که امروز درباره آن صحبت 
می کنم. از همان روز اول می دانستم که در حرفه بازیگری 
جدی هستم و از سال ۵۴ تا به امروز یک لحظه هم برای 

انتخابم تردید نکردم .
وی درباره حضورش در عرصه سینما بیان داشت: با سینما 
از»شهر موش ها«آشنا شــدم که جای نارنجی و خواهر 
عینکــی صحبت می کــردم اما اولین بــازی ام در فیلم 

»جدال« ساخته مهدی فخیم زاده بود.
معتمدآریا با اشــاره به حضورش در دو فیلم »ریحانه« و 
»همسر« خاطرنشان کرد:در تاریخ سینمای آن دهه فیلم 
»ریحانه« شروع کننده فیلم های عاشقانه با محوریت زن 
بود و فیلم »همسر«مربوط به دوره تاریخی است که زن 
در سینمای ما در فعالیت های اجتماعی زیاد دیده نمی شد 
و در حد منشی دفتر یا رفت و آمدهای جزئی بود. موضوع 
فیلم»همســر« مربوط به زنی بود که در شرکتی کار می 
کند و بعد از مدتی رئیس همســر خود می شود. یادم می 
آید زمانیکه با مخاطبان فیلم را در سینما می دیدیم، مردم 

برای دیالوگ هایی که نقش زن به همســرش می گفت، 
دست می زدند و از اینکه یک زن در کارش قدرت داشت 

احساس غرور می کردند.
وی با بیان اینکه کار با فیلم اولی ها برایش اهمیت دارد، 
گفت: تصور می کنم کارگردان هایی که می خواهند همه 
عمر کار کنند، بیشتر انرژی شان را برای اولین فیلمشان 

گذاشته اند و معمولا با این کارگردان ها کار کرده ام.
معتمدآریــا درباره همکاری خود با علیرضا رئیســیان نیز 
گفت:»ســفر« فیلمنامه خوبی داشــت و طرح اصلی آن 
برای زنده یاد عباس کیارستمی بود که یکی دوبار با خود 
او درباره این طرح صحبت کــرده بودیم و موضوع آن را 
دوست داشتم، اما فیلم در زمان اکران به خوبی دیده نشد. 
بعد از مدتی در جشنواره های زیادی شرکت کرد و به دلیل 
اینکه در فیلم یک آرامش و شاعرانگی وجود داشت مورد 

استقبال قرار گرفت.
وی درباره همکاری خود بــا محمدرضا هنرمند در فیلم 
»مرد عوضی« نیز توضیح داد: آقای هنرمند از نظر شناخت 
بازیگر یک کارگردان خاص است و به دلیل اینکه خودش 
هم به بازیگری علاقمند اســت ایــن حرفه را خوب می 
شناسد. تجربه کار در فیلم »مرد عوضی« را با او داشتم و 
در این فیلم با خصوصیات اخلاقی هم آشنا شدیم. من فقط 
سر صحنه زمان فیلمبرداری جدی هستم و قبل و بعد از آن 
با همکاران به گفتگو می نشینم و شوخی می کنم. در ابتدا 
آقای هنرمند با این کار من موافق نبود اما بعد متوجه شد 
کــه اینکار به من انرژی می دهد و هر روز درمورد صحنه 

های کمدی فیلم باهم گفتگو و تمرین می کردیم.

رییــس انجمن صنفی مدیــران تولید 
بیان کــرد رکود در ســینما ربطی به 

شیوع ویروس کرونا ندارد.
محمدرضــا منصوری رییــس انجمن 
صنفی مدیران تولید ســینما در گفتگو 
با خبرنگار مهر گفت: حرفه ســینما نیز 
مانند دیگــر حرفه های فعال در جامعه 
است و نگاهی که به کرونا و معضلات 
آن در شــغل های دیگر وجود دارد، در 
این شــغل نیز هســت. در حال حاضر 
نیز  جامعه ســینمایی کشــور  اعضای 
یا  همانند دیگر اقشــار مختلف جامعه 
دوزهای واکسن خود را کامل دریافت 
کرده اند و یا بزودی دریافت می کنند.

وی بیان کرد: مســاله این اســت که 
در حال حاضر شــیوع ویــروس کرونا 
تغییر و تاثیری در صنعت سینما ندارد. 
البتــه نباید فراموش کــرد که هرچند 
واکســن ها در حال دریافت اســت اما 
نبایــد رعایت پروتکل های بهداشــتی 
فراموش شــود، به همیــن دلیل باید 
تمامی  از سوی  بهداشتی  پروتکل های 

صنوف در سینما رعایت شود.
رییــس انجمن صنفی مدیــران تولید 
ســینما ادامه داد: همچنیــن باید این 
مســاله را مدنظر قــرار داد که هنگام 
امضای قراردادهای مختلف، افراد چند 
دوز از واکسن خود را دریافت کرده اند 
و باید به این مســائل توجه ویژه نشان 

داد.

وی در بخــش دیگری از صحبت های 
تولیدات  افزایش  احتمــال  خود درباره 
با واکســینه شــدن جامعــه در حوزه 
ســینما تاکید کــرد: در واقع می توان 
گفــت افزایش واکسیناســیون تاثیری 
اســت،  نداشــته  تولیدات  ســطح  در 
طی ماه های گذشــته تولید در شــبکه 
نمایش خانگی افزایش داشــته است و 
انســانی سینما  نیروی  همچنان عمده 
مشــغول فعالیــت در شــبکه نمایش 

هستند. خانگی 
منصوری گفت: امیدوارم ســطح تولید 
در سینمای ایران افزایش پیدا کند اما 
اتفاق رخ دهد،  ایــن  اینکه چه زمانی 
ربطی بــه کرونا ندارد. چرا که رکودی 
که در سینما وجود دارد در حال حاضر 
در  گــذاری  به عدم ســرمایه  مربوط 
سینما اســت و باید دید که دولت چه 
سیاســت هایی را در ایــن زمینه دنبال 

می کند. به همین دلیل باید به سرمایه 
گذار بخش خصوصــی و دولتی زمان 
لازم داده شــود تــا بــا برنامه ریزی 

مناسب در این حوزه ورود پیدا کند.
وی بیان کرد: در شــرایط فعلی سطح 
تولید در ســینمای ایــران کاهش پیدا 
کــرده و بعید می دانم کــه طی ۲ ماه 
در سینما  اتفاق شــگفت انگیزی  آینده 
رخ دهد و احتمالًا همان ریتم تولیدی 
که از ابتدای سال آن را دنبال می کرد 
ادامــه می یابــد و ایــن رونــد تغییر 

نمی کند.
ایــن مدیــر تولید توضیــح داد: تاکید 
می کنم مســاله اصلی این اســت که 
رکود سینما هیچ ربطی به کرونا ندارد، 
امیدوارم با توجه به برنامه ریزی ای که 
برای گیشــه و اکران فیلم ها داشته اند 
ســینما باردیگر رونق بگیرد و بتوانیم 
شــاهد افزایش تولیدات باشــیم. البته 
بی شک چنین رونقی در تولید احتمالًا 
بعد از جشــنواره فیلم فجر و یا اجرایی 
در حوزه  شــدن سیاســت های دولت 

بود. خواهد  سینما 
منصــوری در پایــان گفــت: البته با 
فیلم فجر  اینکه جشــنواره  بــه  توجه 
برگزار می شــود و  آینده  ماه های  طی 
از سال گذشته  فیلم هایی که  همچنان 
و یا در طول ســال جاری تولید شــده 
وجــود دارد، احتمال کســری فیلم در 

ندارد. جشنواره فیلم فجر وجود 

و  حقوقــی  مجلــس،  امــور  معــاون 
میراث فرهنگــی،  وزارت  اســتان های 
اختصاص  از  و صنایع دستی  گردشگری 
اعتبــارات ویژه بــرای مجموعه میراث 

جهانی پاسارگاد، خبر داد.
به گزارش ایسنا به نقل از وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، 
جواد واحــدی هفتم آبان مــاه، با بیان 
این که در سفر رییس جمهور برای محور 
گردشــگری پاسارگاد ۲۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار تخصیص  یافته است، یادآور شد: 
میراث  به عنوان یک  پاسارگاد  مجموعه 
جهانی ارزشــمند دارای ظرفیت  بالایی 
در زمینه گردشگری فرهنگی و تاریخی 
اســت و باید با برنامه ریزی زمینه جذب 
گردشــگران بیشــتری را فراهم آوریم. 
مجموعــه میراث جهانی پاســارگاد، به 
واســطه حضور آثار ارزشمندی همچون 
آرامگاه کوروش، تنگ بلاغی، تل تخت 
پاســارگاد، مجموعه سلطنتی و بسیاری 
آثار شــگرف دیگر، همچون نگینی در 

خاک سرزمین ایران می درخشد.
وی بیان کرد: امیدواریم با پایان یافتن 
بیماری کرونا زمینه ورود هرچه بیشــتر 
گردشــگران داخلی و خارجــی فراهم 

شود.
واحدی افزود: در سالی که گذشت مبلغ 
۶ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون ریال برای 
زیرســاخت های گردشــگری مجموعه 
میــراث جهانی پاســارگاد و مبلغ یک 

میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریال برای موزه 
پاســارگاد از محــل اعتبارات اســتانی 

اختصاص یافته است.
و  حقوقــی  مجلــس،  امــور  معــاون 
میراث فرهنگــی،  وزارت  اســتان های 
باید  گردشگری و صنایع دســتی گفت: 
بــا فراهم آوردن زیرســاخت های لازم 
موجود  زیرســاخت های  ســاماندهی  و 
هم زمینه جذب گردشــگران داخلی و 
خارجی را در این منطقــه فراهم کنیم 
و هــم اقتصــاد جامعه محلــی اطراف 
مجموعه میــراث جهانی پاســارگاد را 
رونــق بخشــیم.عزت الله ضرغامــی ـ 
و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  وزیــر 
صنایع دستی ـ در جریان سفر به استان 
فارس و دیدار از مجموعه میراث جهانی 
پاســارگاد گفته بــود کــه ۲۰ میلیارد 
تومان به ایــن مجموعه اختصاص پیدا 
می کند که بیشــتر این اعتبارات صرف 

زیرساخت ها، مرمت و تسهیلاتی که به 
مردم باید داده شود، خواهد شد.

ضرغامی همچنین گفته بود: پاســارگاد 
نمــادی از مدنیــت اســت، بنابرایــن 
پاســارگاد متعلق به شــخصیت جهانی 
کوروش اســت صرف نظــر از اینکه در 
اینجا دفن شده یا نشده آنچه مهم است 
احترام به شخصیتی است که متعلق به 

ایرانیان است.
پاســارگاد مجموعــه ای از ســازه های 
به جامانده از دوران هخامنشــیان است 
که آرامگاه کــوروش، کاخ دروازه، کاخ 
بارعام، آرامگاه کمبوجیه، ســاختارهای 
دفاعی تل تخت، کاروانســرای مظفری 
و تنگه بلاغی در آن واقع شــده است 
کــه تیرماه ۱۳۸۳ به عنوان پنجمین اثر 
تاریخی ایران در فهرست میراث جهانی 
یونســکو با صددرصد رأی موافق ثبت 

شد.

سه ماه از ارائه لایحه دائمی شدن متناسب سازی حقوق بازنشستگان به مجلس گذشت

اجرای همسان سازی  حقوق بازنشستگان
به برنامه هفتم موکول شد

وضعیت مردم در پمپ بنزین ها!
جواد علیزاده با بازنشر کارتونی از خود در صفحه اینستاگرامش به ایجاد اختلال 
در ســامانه کارت سوخت بنزین در جایگاه های ســوخت طی روزهای اخیر 

واکنش نشان داد.

فاطمه معتمدآریا:

 یک لحظه هم برای انتخابم تردید نکردم

معاون وزارت میراث خبر داد:محمدرضا منصوری با مهر مطرح کرد

اختصاص 2۰ میلیارد تومان به پاسارگادرکود در سینما ربطی به کرونا ندارد


